
رئیس شورای سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان 
گفت: ما بر این باوریم که جنبش دانشجویی ارتباط نزدیکی 
با گفتمان اصلاحات دارد و حرکتی که در 2 خرداد 76 ایجاد 
شد محوریت و حرکت اصلی آن جوانان و دانشجویان بودند. 
 محمدرضا عارف عصر چهارشنبه در همایش رای به 

بیداری ها افزود: انتخابات فرصتی است که از یک طرف 
از طرف دیگر  و  بازنگری کنیم  را  رفتار و کردار خودمان 
ببینیم مسیری که رفته ایم درست بوده یا باید آن را اصلاح 
کنیم. نگاه ما همیشه به سمت دانشگاه ها و نگاه دانشگاه به 

دانشجو بوده است...

یک هفته از اعلام لیست نهایی ائتلاف اصولگرایان می گذرد و هنوز سرلیست این فهرست مشخص نشده است. با اینکه 
سخنگوی ائتلاف اصولگرایان در نشست خبری خود عنوان کرده است که تاکنون در جلسات شورای مرکزی درباره سرلیستی 
بحثی به میان نیامده و این موضوع را از مسائل فرعی دانسته؛ اما برخی از اعضای این فهرست، برای انتخاب سرلیست پیش 

دستی کرده اند...

عملکرد صدا و سیمای جمهوری اسلامی طی سالهای 
جلب  برای  فراگیر  رسانه  این  رویکرد  گویای  گذشته 
مشارکت بیشینه شهروندان در انتخابات ها بوده است. 
از این رو انتظار می رود رسانه ملی در برهه کنونی نیز از 
هرگونه اقدام پدیدآورنده شایبه سیاسی کاری و خدشه 
بر کارنامه سال های گذشته خود بپرهیزد. بینندگان بخش 
خبری 20:30 شبکه 2 سیمای جمهوری اسلامی، دوشنبه 
شب )بیست و ششم بهمن( شاهد پخش مصاحبه هایی 
بودند که طی سال ها و حتی دهه های گذشته بی نظیر یا 
دست کم نادر بوده است و آشنایی را به خاطر مخاطبان 
رسانه ملی نمی رساند. در این بخش خبری مصاحبه هایی 
با مردم پخش شد که در آن برخی از شهروندان روبروی 
دوربین 20:30 از بی میلی برای شرکت در انتخابات سخن 
گفتند و آشکارا اعلام کردند در انتخابات هفتم اسفندماه 

شرکت نخواهند کرد ...

حجت الاسلام علی یونسی:

دولت روحانی 
قطعا 8 ساله 

است

محسن مهرعلیزاده:

اصلاح طلبان 
متحد ند

صدا و سیما از اقدام پدید آورنده 
شائبه سیاسی کاری بپرهیزد

نسبت رسانه 
ملی با مشارکت 
حداکثری مردم

حداد عادل یا ابوترابی فرد؛ مسئله این است

ائتلاف  اصولگرایان
 بدون سرلیست!
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توصیه های آیت الله مکارم درباره انتخابات؛

جناح بندی و گروکشی درست نیست

پیرمرد 88 ساله مزاحم تلگرامی!

هر ساعت 18 طلاق ثبت می شود 

محمد رضا عارف: 

اصلاح طلبان با حامیان دولت
 به اجماع رسیدند
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روزنامه صبح ایران

رئیس هیأت امناء و هیأت موسس دانشگاه آزاد اسلامی گفت: هر کسی با 
دانشگاه  آزاد اسلامی مخالفت کرد، شکست خورد؛ مثل دولت قبل که تصمیم 

گرفت با دانشگاه آزاد اسلامی مقابله کند.
آیت الله هاشمی رفسنجانی در مراسم هفتادمین اجلاس شورای مرکزی 
دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به فرآیند تأسیس این دانشگاه، اظهار کرد: گزارشی 
که امروز از فعالیت دانشگاه آزاد در این اجلاس مطرح شد گوشه ای از جریان 
علمی است که از سی وپنج سال گذشته در این کشور راه افتاده است. تأسیس 
دانشگاه آزاد یک پدیده نادر برای کشور بود که بعد از 35 سال هنوز در حال رشد 

است و اخیراً رشد آن به صورت تصاعدی صورت یافته است.
هاشمی رفسنجانی با تأکید بر اینکه دانشگاه آزاد اسلامی هیچ نفعی برای 

موسسین خود ندارد، اظهار کرد: موسسین اولیه دانشگاه دکتر جاسبی، من، 
آیت الله خامنه ای، میرحسین موسوی، آیت الله موسوی اردبیلی و حاج 

احمد خامنه ای بودیم که هیچ کدام هیچ سهمی در دانشگاه نداریم و 
تنها برای اینکه نیاز مردم به تحصیل را از طریق خود مردم تأمین کنیم 
دست به تأسیس این دانشگاه زدیم اما از آنجایی که بقیه افراد کارهای 

زیادی برای انجام دادن داشتند امور را به من واگذار کردند...

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

دولت قبل تصمیم گرفت دانشگاه  آزاد را زمین بزند

مجلس ریل گذار حرکت دولت است
رهبر معظم انقلاب در دیدار مردم آذربایجان شرقی:

اقتصاد مقاومتی حصار کشیدن به دور کشور نیست
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به استناد مجوز هیئت مدیره به شماره 55/15228 مورخ1394/6/08در نظر دارد از طریق مزایده عمومی نسبت به پیش فروش کل واحدهای مسکونی بلوکC  از مجتمع  انارستان )در هفت طبقه 
هر طبقه چهار واحد ( واقع در میدان بسیج شهرک محدث قمی با شرایط پرداخت به صورت70% نقد و 10% در زمان تحویل و20% در زمان انتقال سند طبق مشخصات ذیل اقدام نماید. 

توضیحات :
1. بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ، مشخص، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده)دربسته( 

تسلیم گردد.
2. مبلغ سپرده شرکت در مزایده معادل5درصد مبلغ پایه واحد مورد مزایده مندرج در آگهی می باشد که 
شرکت کنندگان باید به حساب سپرده شماره 1006220288 نزد بانک شهر به نام سازمان توسعه و عمران و 

یا به صورت اوراق مشارکت و اوراق ضمانت تحویل نمایند.
3. شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شروط طبق ضوابط جاری آئین نامه معاملات شهرداری 

می باشد.
4. متقاضیان محترم می توانند جهت دریافت مدارک و اطلاعات تکمیلی و اسناد شرکت در مزایده از تاریخ 
نوبت دوم اگهی تا تاریخ 1394/12/13از ساعت 8 الی13 به نشانی قم- خیابان معلم – مجتمع ناشران- 

طبقه پنجم- سازمان توسعه و عمران مراجعه و یا با تلفن 37840660 الی 61 تماس حاصل نمایند.
5. تمامی اوراق و اسناد شرکت در مزایده باید از سوی متقاضیان با قید کلمه)قبول است( امضا شود.

6. مدت قبول پیشنهادات از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم، تا تاریخ 1394/12/13 می باشد.
7. محل تسلیم پیشنهادات: قم،خیابان معلم،مجتمع ناشران،طبقه پنجم،سازمان توسعه و عمران ،واحد حراست.

8. سازمان توسعه و عمران شهرداری قم در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است.
9. برنده موظف است ظرف یک هفته از تاریخ ابلاغ نتیجه مزایده نسبت به انجام معامله اقدام نماید. در غیر 
این صورت ضمن ضبط سپرده وی به نفع سازمان توسعه و عمران شهرداری قم موضوع مزایده به شخصی که 

پیشنهاد او در رتبه دوم قرار گیرد واگذار می گردد.
10. کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض – مالیات و غیره( به عهده برنده مزایده می باشد.

11. هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.
12. شرکت کنندگان می بایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت)مصوب 1337( اقدام 

نمایند.
13. پیشنهادات رسیده در تاریخ 1394/12/15 ساعت 10 صبح در محل سازمان توسعه و عمران مفتوح و 

قرائت می گردد.

سازمان توسعه و عمران شهرداری قم 

سازمان توسعه و عمران شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت دوم(
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مجلس ناتوانان 
تشکیل ندهیم

مجلس،  در  نمایندگانمان  تصمیم های  کنترل  برای 
ناتوان سالاری را باب نکنیم. هیچ یک از ما نمی توانیم کسی 
را بیابیم و به او رای بدهیم که وقتی به مجلس راه یافت در 
تک تک تصمیم هایش همان کاری را کند که ما اگر به جای 

او بودیم می کردیم. برای همین چاره ای نداریم جز آن که »نزدیک ترین نامزدها« به خود 
را بیابیم و به آن ها رأی بدهیم. در عین حال، پس از رأی دادن به کسانی و راه یافتن آنان 
به مجلس، در طول چهار سال نمایندگیشان هر بار که آنان تصمیمی خلاف نظر ما بگیرند 

احساس ناکامی می کنیم و فکر می کنیم »او از من چه دور بود و نمی دانستم«.
نهایتاً بسیاری از مردم زمان رأی دادن به دنبال یافتن مکانیزم و شیوه ی عملی برای 
مهار کردن نمایندگان و دور کردن آنان از گرفتن تصمیم های خلاف نظر خود هستند. 
یکی از اولین شیوه هایی که برای مهار نمایندگان به نظر رأی دهندگان می رسد این است 
که نمایندگانی کم تحرک انتخاب کنند که تصمیم های خطیر نگیرند. چنین دیدگاهی که 
معمولاً ناخودآگاه هم عمل می کند باعث می شود نوعی ناتوان سالاری در میان نمایندگان 
منتخب حاکم شود، چه، نماینده ی توانا طبیعتاً در بزنگاه ها ساکت نمی نشیند و تصمیم های 
خطیر می گیرد. این ناتوان سالاری، همان ناشایسته سالاری است و مجلس را از مجلس 
نمایندگان ملت به مجلس صندلی های نطق کننده و بی خطر و بی خروش بدل می کند. 

چنین مجلسی برای هیچ کس سودمند نیست.
اگر به فکر کنترل نمایندگان و بازداشتنشان از تصمیم هایی هستیم که به گمان ما خطا 
است، باید رابطه ی وکیل و موکل را بهتر کنیم، به دیدار نمایندگانمان برویم و دیدگاه ها 
و نقدهامان را به اطلاعشان برسانیم. مجلس شجاع، کارآمد، بانشاط و مفید در سکوت و 

ناتوان سالاری پدید نمی آید.

غلامحسین کرباسچی:

راهی جز ایجاد مجلس همراه با دولت نداریم
دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی گفت: اصلاحات یک انفجار ناگهانی نیست، بلکه 

اصلاحات یک تغییر تدریجی است که نیازمند پیگیری مداوم و مقاومت است.
به گزارش ایسنا، غلامحسین کرباسچی در گردهمایی اصلاح طلبان در تالار ابن سینا 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد برگزار شد با تاکید بر لزوم شرکت در انتخابات اظهار کرد: اگر 
در انتخابات طیف اصولگرایی هم افراد معتدل را انتخاب کند، گرایش جامعه دوری از افراط 
را نشان می دهد. انتخاب دکتر روحانی در سال 92 انتخاب خوبی بود؛ چراکه ایشان سابقه 
کار و تلاش 30 ساله در اصلی ترین ارگان ها را داشتند اما مهم تر از شخص دکتر روحانی، 

گرایش مردم در سطح کلان است.
دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی ایران یادآور شد: نحوه گرایش مردم به جریان اعتدال 
تاثیرگذار بود. فکر نکنید تنها شخص آقای ظریف در مذاکرات و دکتر روحانی در اداره کشور 
توانمند بودند بلکه مجموعه نظام به این جمع بندی رسیدند که اجتماع مردم به اعتدال 
گرایش دارد. دوستان اصلاح طلب و مجموعه نظام باید به این امر توجه داشته باشند که 
بیش از آن که به اشخاص توجه کنند، توجه شان به گرایش مردم به اصلاحات و اعتدال و 

دوری از افراط باشد.
وی با بیان این که »اگر انسجام بین جریان اصلاح طلبی شکل گیرد، این اتفاق میمون 
و مبارکی است«، افزود: دموکراسی بدون انتخابات معنا ندارد و انتخابات نیز بدون انسجام 

سیاسی بی معناست.
کرباسچی افزود: مجلس زمانی می تواند قوی باشد که اکثریت توانمند از یک تراز فکری 
باشند؛ چراکه کار مجلس یک کار گروهی است، ما نیازمند انسجام سیاسی هستیم، اگر 
بتوانیم از طریق این انسجام اکثریت خوبی رابه مجلس بفرستیم، این امر یک پیام برای 
جامعه دارد، ما باید یک جبهه اصلاحات درست کنیم که با نگاه به منافع کشور در انتخابات 

نقشی اساسی داشته باشد.
وی با تاکید بر این که »در جامعه گرایش اکثریت اصلاح طلبی است«، افزود: دوری 
از خشونت و اعتدالگرایی گرایش اکثریت مردم است، اصلاح طلبان باید تلاش کنند این 
اکثریت را به حضور در انتخابات امیدوار کنند؛ چراکه بسیاری تلاش می کنند طوری وانمود 

کنند که همه چیز از قبل تعیین شده است.
وی ادامه داد: برخی حتی تلاش می کنند که کاندیداهای جناح اصلاحات انصراف دهند، 

از این رو باید امید را در خودمان، جامعه و جریان اصلاحات ایجاد کنیم.
دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی با بیان این که »باید با پرهیز از افراط، خشونت و دوری 
از برخورد ناصواب اکثریت را بسیج کنیم«، افزودما راهی جز ایجاد مجلس همراه با دولت 
نداریم، مجلسی که برای دولت سنگ اندازی می کند نمی تواند ما را به نتیجه برجام امیدوار 
کند. وی با بیان این که »گرایش اصلاح طلبی و اعتدال سه برابر جریان مخالف است«، افزود: 

بهره گرفتن از نتایج برجام موکول به تشکیل مجلسی همراه با دولت است.

رئیس ستاد انتخابات کشور:

رسانه های دولتی 
حق تبلیغات انتخاباتی ندارند

رئیس ستاد انتخابات کشور گفت:  رسانه های دولتی از فردا هشت صبح نباید له یا علیه 
داوطلبان انتخابات فعالیت و تبلیغ کنند.

به گزارش ایسنا، محمد حسین مقیمی عصر دیروز در نشست خبری خود با اشاره به 
ماده 59 قانون انتخابات که هر نوع فعالیت تبلیغی به وسیله امکانات و دستگاه های و دولتی 
و هم چنین تبلیغات رسان های دولتی را ممنوع می کند گفت: رسانه ها و افرادی که این 

قانون را زیر پا بگذارند مجرم شناخته می شوند.
و  و همشهری  کیهان  ایران، خراسان،  اطلاعات،  مطبوعاتی  موسسات  افزود:  وی 
تایمز، حمایت، جام جم شهرآرا، شهروند،   صمت،  زیبا،  تهران  روزنامه های اصفهان 
فرهیختگان،  قدس، حکمتانه و خبرگزاری های آنا، ایبنا، ایرنا، ایسنا، ایکنا،  ایمنا، برنا،  پانا، 
تسنیم، حوزه، خانه ملت، دانشجو، شبستان، فارس، مهر و میزان و صدا و سیما از ساعت 
هشت صبح امروز )پنج شنبه 29 بهمن( نمی توانند له یا علیه نامزدهای انتخاباتی تبلیغاتی 
داشته باشند. هم چنین هفته نامه ها، ماهنامه ها و پایگاه های خبری مشابه نیز مشمول این 

قانون هستند.
مقیمی در ادامه خاطر نشان کرد: وزارت کشور کمیته ای را مامور کرده تا از فردا هشت 
صبح کلیه اخبار و فعالیت های تبلیغاتی را رصد کند تا از امکانات دولتی سو استفاده نشود 

ما متخلفان را به عنوان مجرم به دستگاه قضا معرفی می کنیم.
وی هم چنین گفت: این رسانه هایی که نام برده شد در طول یک هفته تبلیغات، نه 
می توانند مصاحبه ای با داوطلبان داشته باشند نه مناظره و اخبار نامزد ها نمی توانند پوشش 

دهند، اما رسانه های خصوصی می توانند تبلیغات را داشته باشند.
وی تصریح کرد: رسانه ها در این یک هفته تبلیغات می توانند به سیاست های کلی نظام 
و سیاست های دولت پرداخته و بر لزوم مشارکت حداکثری تاکید کنند و اخبار احزاب یا 
جریان های سیاسی را پوشش دهند ولی نباید خبر عکس یا تحلیلی از نامزدهای انتخابات 

داشته باشند.
معاون سیاسی وزیر کشور گفت:  طبق قانون مجازات تخلف از ماده 59 قانون انتخابات 

حبس از سه تا شش ماه یا جزای نقدی از دو میلیون تا ده میلیون ریال است.
مقیمی با بیان اینکه تاکنون گزارش های مختلفی از تخلفات تبلیغاتی به ما رسیده است، 
گفت:  این گزارش ها به مراجع قضایی ارجاع داده شده است اما باید توجه کنیم نادیده 

گرفتن ماده 59 قانون انتخابات از فردا دیگر تخلف نیست بلکه جرم محسوب می شود.

محسن مهرعلیزاده:

اصلاح طلبان متحدند
معاون رئیس جمهور در دولت اصلاحات با اشاره انسجام و اتحاد اصلاح طلبان برای 
حضور هرچه بهتر در انتخابات گفت: مسئولان باید مطالبات مردم را درباره کمبودها و 

کاستی های جامعه را شنیده و در جهت رفع آن پاسخی مناسب ارائه کنند.
محسن مهرعلیزاده در گفت و گو با جماران، با اشاره به کمبود و کاستی هایی که در 
اوضاع و زندگی مردم وجود دارد، افزود: مردم خواسته های خود را از مسئولان مطالبه 
می کنند و وظیفه مسئولان است که به این خواسته ها پاسخی مناسب دهند. وی با ابراز 
خرسندی از اجرای برجام و قدردانی از دولت و تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان 
برای به سرانجام رساندن این موضوع، عنوان کرد: بعد از برجام شرایط برای سرمایه گذاری 
و رونق اقتصادی فراهم شده است و با برنامه هایی که دولت ارائه کرده، شاهد رفع مشکلات 

اقتصادی خواهیم بود.
نباید توقع اقتصادی مردم را بالا ببریم

این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: البته نباید بعد از برجام توقع اقتصادی مردم را بالا 
ببریم، بلکه باید به شکل منطقی برای حل مطالبات واقعی مردم اقدام کنیم. وی با اشاره 
به انتخابات پیش روی مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری که هفتم اسفند 
برگزار خواهد شد، یادآوری کرد: امیدواریم مردم به مانند حماسه 22 بهمن در روز 7 اسفند 

هم حماسه دیگری را رقم زنند و حماسه دیگری را بیافرینند.
مهرعلیزاده درباره لیست های انتخاباتی اصلاح طلبان و انسجام این طیف برای انتخابات 
پیش رو نکاتی را یادآوری کرد و از انسجام و اتحاد اصلاح طلبان برای حضور هرچه بهتر در 
انتخابات پیش رو خبر داد. وی در عین حال گفت: وضعیت اتحاد مابین کاندیداهای اصلاح 
طلب نیز در شرایط خوبی قرار دارد و امیدواریم توفیقات مناسبی را از انتخابات این دوره 
مجلس به دست آوریم. وی در ابتدای سخنان خودحضور مردم در سالگرد پیروزی انقلاب 

اسلامی را به خاطر ادامه راه انقلاب و حرکتی که امام طراحی کرد دانست.

عضو کمیته پیگیری پرونده بابک زنجانی:

حکم تا زمان افشای افراد پشت پرده 
نباید صادرشود

عضو کمیته پیگیری پرونده بابک زنجانی با بیان اینکه با فروش اموال بابک زنجانی از 
هفته آینده کمتر از 20 درصد بدهی های او پرداخت می شود، گفت: حکم بابک زنجانی تا 

زمان مشخص نشدن افراد پشت پرده نباید صادرشود.
حسین دهدشتی در گفت وگو با خانه ملت، با اشاره به فروش اموال بابک زنجانی از 
هفته آینده گفت: تمام اموال بابک زنجانی در ایران به شکل املاک مسکونی و شرکت های 
تجاری به 2 هزار میلیارد تومان هم نمی رسد، در صورتی که او حدود 10 هزار میلیارد 
تومان بدهکار است که با این اموال تنها حدود 20 درصد از بدهی او پرداخت می شود. 
نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه بابک زنجانی در این تخلف تنها 
نبوده است، افزود: افرادی ذی نفوذ در جایگاه های سیاسی و اقتصادی با او همکاری کرده 
و بخشی از دارایی ها در اختیار آنها است، لذا بابک زنجانی به تنهایی و بدون آشکار کردن 

افراد پشت پرده نمی تواند این بدهی را پرداخت کند.
 بسیاری از مبالغ بدهی های زنجانی در دست افراد خارجی است

دهدشتی ادامه داد: بسیاری از مبالغ بدهی بابک زنجانی در خارج از کشور سرمایه 
گذاری شده که به احتمال زیاد به نام خود او نیست و به نام افراد خارجی است که با او 
ارتباط داشته اند و بعید به نظر می رسد که جهت پرداخت بدهی با زنجانی همکاری کنند.

وی با بیان اینکه دادگاه برای بابک زنجانی حکم اعدام را صادر کرده است، یادآور شد: 
زنجانی هنوز اسامی کسانی که با او همکاری کرده و در جریان پرونده بوده اند را فاش نکرده 
و پرونده کسانی که با او همکاری کرده اند گسترده تر و جدی تر از تخلف وی بوده لذا این 

افراد باید معرفی و پاسخگو باشند.
وزراء حمایت کننده از زنجانی باید پاسخگو باشند

دهدشتی افزود: وزرا و افرادی که از زنجانی حمایت کرده اند، باید در قبال کارهایی که 
انجام داده اند، پاسخگو بوده و مجازات شوند.

عضو کمیته پیگیری پرونده بابک زنجانی با تاکید بر اینکه تا زمان مشخص نشدن 
همکاران و افراد پشت پرده نباید حکمی برای بابک زنجانی صادر شود، تصریح کرد: همه 
عوامل دست اندکار به صورت سهوی و عمدی و دستگاه های نظارتی که در این جریان 

مخفی کاری کرده و عکس العملی نشان نداده اند مقصر بوده و باید شناسایی شوند.

توصیه های آیت الله مکارم درباره انتخابات؛

جناح بندی و گروکشی درست نیست
آیت الله مکارم شیرازی با اشاره به اینکه تخریب دیگران حرام است، گفت: اخیرا در 
فضای مجازی تخریب هایی آغاز شده که همان انتخابات آمریکایی است و باید از آن 

دوری کرد.
به گزارش خبرگزاری »حوزه«، این مرجع تقلید صبح دیروز در درس خارج اصول در 
مسجد اعظم قم با اشاره به انتخابات هفتم اسفندماه سال جاری، اظهار داشت: شرکت در 
انتخابات وظیفه ای شرعی، اجتماعی، اخلاقی و سیاسی است و باید با قدرت و قوت در آن 

حضور پیدا کنیم تا کشور حفظ شود.
*حضور در انتخابات پشت دشمن را می لرزاند

وی ابراز داشت: اشخاص باید با قدرت بخشیدن به کشور، دشمنان را ناامید کنند؛ 
همانطوری که در راهپیمایی 22 بهمن امسال پشت دشمن را لرزاندیم؛ باید مجدد این کار 
را در انتخابات انجام دهیم. این مرجع تقلید خاطرنشان ساخت: افرادی که از برخی نهادها 
دلخور هستند و شاید ناراحتی آنان به جا نیز باشد، باید در انتخابات شرکت کرده و حضور 
داشته باشند. آیت الله مکارم شیرازی تأکید کرد: نباید در انتخابات گروکشی کرد؛ چراکه 

سرنوشت مملکت به انتخابات بند می باشد.
این مفسر قرآن کریم در ادامه با اشاره به تفاوت دموکراسی غربی با دموکراسی اسلامی، 
تصریح کرد: در دموکراسی غربی که حکومت انتخاباتی می باشد، خط قرمزی وجود ندارد 
و نامزدهای انتخاباتی با گردن کلفتی و زد و بند، پول های هنگفت خرج کرده و تبلیغات 
گسترده انجام می دهند که آفاتی نیز داشته و گروه هایی همچون سیاه پوستان آمریکایی 
بی بهره مانده و باید در کنار خیابان ها بخوابند؛ اما در دموکراسی اسلامی، خط قرمز وجود 

داشته و از بسیاری از کارها باید پرهیز کرد.
*خط قرمزهای دموکراسی اسلامی

این استاد برجسته حوزه با اشاره به خط قرمزهای دموکراسی اسلامی، بیان داشت: 
لیاقت برای حضور در مجلس، انتخاب افراد شایسته، عدم زد و بند با ثروتمندان محلی، 
عدم دروغ و وعده های نادرست، عدم تخریب دیگران، عدم اسراف و تبذیر، عدم ایجاد 
یأس در مردم، عدم غلو و ... از جمله خط قرمزهای دموکراسی اسلامی است که باید به آن 
توجه داشت. وی اظهار داشت: جناح بندی در انتخابات درست نیست؛ مردم باید به افرادی 

شایسته رأی داده و وجدان اسلامی و اخلاقی را رعایت نمایند.
*زد و بند با ثروتمندان انحراف از اصول اسلامی است

وی ابراز داشت: ممکن است برخی از نامزدها با بعضی از ثروتمندان محلی زد و بند کنند 
که باید به خدا پناه برد؛ چراکه این حرکت، انحراف از اصول اسلامی و گناه کبیره است.

این مرجع تقلید خاطرنشان ساخت: کلمه تبلیغ برای انتخابات صحیح نیست؛ بلکه 
نامزدها باید به معرفی خود برای مردم بپردازند. آیت الله مکارم شیرازی با اشاره به اینکه 
تخریب دیگران حرام است، تصریح کرد: اخیرا در فضای مجازی تخریب هایی آغاز شده که 

همان انتخابات آمریکایی است و باید از آن دوری کرد.
* انتخابات، نباید سرچشمه اختلافات در آینده شود

این مفسر قرآن کریم بیان داشت: نباید کاری کنیم که انتخابات، سرچشمه اختلافات و 
عداوت ها در آینده شود و با اتمام انتخابات، کینه ها در سینه ها باقی بماند.

این استاد برجسته حوزه با بیان این مطلب که مأیوس کردن مردم و غلو در تبلیغات 
هر دو نادرست است، اذعان داشت: ما بدون شک مشکلاتی در کشور داریم؛ اما افتخارات 
بسیاری نیز همچون حفظ کشور در بحران تحریم ها و امنیت ایران اسلامی داریم که از 
دستاوردهای بزرگ ماست و باید به آن پرداخت. وی در بخش دیگر از سخنان خود با 
اشاره به روایتی از رسول گرامی اسلام )ص(، اظهار داشت: حضرت در این روایت فرمودند: 
سرکشی آفت شجاعت است، تفاخر آفت شرافت است، منت آفت سماحت است. وی با 
اشاره به معنای آفت، ابراز داشت: آفت چیزی است که می تواند یک نعمت پرارزش را از 
کار انداخته و به نقمت تبدیل نماید. این مرجع تقلید خاطرنشان ساخت: فضائل اخلاقی از 
نعمات خداست که می تواند آفت پیدا کند و باید مراقب بود. آیت الله مکارم شیرازی با اشاره 
به اینکه سابقا پهلوان ها حافظ نوامیس مردم بوده و مانع ظلم به دیگران می شدند، تصریح 

کرد: شکر نعمت شجاعت و پهلوانی، حمایت از ضعفاست؛ اما آفت آن ظلم و ستم است.

لاریجانی در جمع هنرمندان قمی:

هنر و فرهنگ نباید حاشیه نشین باشد
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: هنر و فرهنگ جامعه اسلامی نباید حاشیه نشین 

باشد بلکه باید در متن قرار گیرد.
علی لاریجانی سه شنبه شب در مراسم تجلیل از هنرمندان پیشکسوت استان قم که در 
تالار مرکزی شهر قم برگزار شد، با بیان اینکه نبود امکانات تالار مرکزی شهر قم باید پیگیری 
شود، اظهار کرد: روح جمعی ملت ها هویت جوامع را شکل می دهد و این روح جامعه حالات 
متفاوتی دارد. وی با اشاره به اینکه روح جمعی جامعه ویژگی های خاصی دارد، تصریح کرد: 
هر فرد به صورت فطری استعدادهای مختلفی دارد که باید با تأمین زمینه های رشد، برای 
پرورش آنها تلاش کند. رئیس مجلس شورای اسلامی، خانواده و جامعه را از بسترهای رشد 
استعدادها برشمرد و خاطرنشان کرد: توجه جامعه اسلامی به استعدادها سبب می شود که 

افراد با استعداد در جامعه اسلامی به جایگاه های مطلوبی برسند.
وی با تأکید بر اینکه روح می تواند دارای استعدادهای خاصی باشد، گفت: وجود 
ظرفیت های مختلف در استان قم بسترهای بلوغ و رشد استعدادها را ایجاد کرده است به 
همین علت باید به توسعه این ظرفیت ها توجه ویژه داشته باشیم؛ جایگاه اداره  کل ارشاد 
و فرهنگ اسلامی استان قم باید ارتقا پیدا کند تا هنرمندان قمی بتوانند از ظرفیت های 

بیشتری استفاده کنند، این موضوع به وزیر فرهنگ و ارشاد یادآوری می شود.
لاریجانی از ظرفیت های فرهنگی موجود در قم یاد و خاطرنشان کرد: تعیین بودجه ملی 
برای ایجاد سن متحرک در تالار مرکزی شهر قم پیگیری می شود تا بتوانیم در نخستین 

سالن تخصصی تئاتر کشور امکانات مناسبی را فراهم آوریم. 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در پایان با بیان اینکه در سال های گذشته 
به عرصه های هنری نگاه حاشیه ای داشته ایم، یادآور شد: هنر و فرهنگ جامعه اسلامی 
نباید حاشیه نشین باشد بلکه باید در متن قرار گیرد و امیدواریم در سال های آینده بتوانیم با 
دستاوردهای اقتصادی مناسب تر به بخش های مختلف نظام اسلامی از جمله عرصه فرهنگ 

و هنر توجه ویژه داشته باشیم.

فرمانده سپاه:

سعودی ها جرات حمله به سوریه ندارند
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به ادعای رژیم سعودی مبنی بر ورود زمینی 

به خاک سوریه واکنش نشان داد.
 سردار سرلشگرمحمد عزیز جعفری در حاشیه بازدید از غرفه خبرگزاری تسنیم 
در سومین دوره نمایشگاه دیجیتال انقلاب اسلامی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری 
تسنیم در پاسخ به سؤالی درباره ادعای سعودی ها برای ورود زمینی به خاک سوریه، گفت: 
سعودی ها جرات حمله زمینی به سوریه را نداشته و نخواهند داشت چرا که سعودی های 
در سطح ورود زمینی به خاک سوریه نیستند و توانایی عمل در چنین سطحی را ندارند.

وی با بیان اینکه واکنش ایران به احتمال ورود زمینی سعودی ها به خاک سوریه، گفت: 
همانگونه که گفتم، عربستان قادر به حمله زمینی نیست اما ما به عنوان جمهوری اسلامی 
ایران از مردم و دولت سوریه در مقابل تروریست ها حمایت مستشاری می کنیم و این 
حمایت مسشتاری استمرار خواهد داشت چرا که ما خودمان را در کنار مردم و دولت سوریه 
می بینیم .فرمانده کل سپاه تصریح کرد: ممکن است سعودی ها بخواهند از طریق آسمان 
با تجهیزات آمریکا و دیگران، اقداماتی را برای تقویت تروریست ها در مقابل مردم و ارتش 
در سوریه انجام دهند اما اینگونه اقدامات نتیجه ای نخواهد داد چرا که ارتش و مردم سوریه 
در حمایت از خاک خود مصمم هستند و البته امیدواریم سعودی ها و کسانی که حامی 
تروریست ها هستند، به اقدامات حمایتی از تروریست ها ادامه ندهند.وی در پایان گفت: 
واکنش ما به هر اقدامی در سوریه روشن و مشخص است ما از سوریه حمایت مسشتاری 

کرده ایم و این حمایت را ادامه خواهیم داد.

یادداشت

اخبــار

موسس  هیأت  و  امناء  هیأت  رئیس 
با  کسی  هر  گفت:  اسلامی  آزاد  دانشگاه 
دانشگاه  آزاد اسلامی مخالفت کرد، شکست 
خورد؛ مثل دولت قبل که تصمیم گرفت با 

دانشگاه آزاد اسلامی مقابله کند.
آیت الله هاشمی رفسنجانی در مراسم 
هفتادمین اجلاس شورای مرکزی دانشگاه 
آزاد اسلامی با اشاره به فرآیند تأسیس این 
دانشگاه، اظهار کرد: گزارشی که امروز از 
فعالیت دانشگاه آزاد در این اجلاس مطرح 
شد گوشه ای از جریان علمی است که از سی 
وپنج سال گذشته در این کشور راه افتاده 
است. تأسیس دانشگاه آزاد یک پدیده نادر 
برای کشور بود که بعد از 35 سال هنوز در 
حال رشد است و اخیراً رشد آن به صورت 

تصاعدی صورت یافته است.
دانشگاه آزاد هیچ نفعی برای 

موسسین خود ندارد
هاشمی رفسنجانی با تأکید بر اینکه 
برای  نفعی  هیچ  اسلامی  آزاد  دانشگاه 
موسسین خود ندارد، اظهار کرد: موسسین 
اولیه دانشگاه دکتر جاسبی، من، آیت الله 
آیت الله  موسوی،  میرحسین  خامنه ای، 
خامنه ای  احمد  حاج  و  اردبیلی  موسوی 
بودیم که هیچ کدام هیچ سهمی در دانشگاه 

نداریم و تنها برای اینکه نیاز مردم به تحصیل 
را از طریق خود مردم تأمین کنیم دست به 
تأسیس این دانشگاه زدیم اما از آنجایی که 
بقیه افراد کارهای زیادی برای انجام دادن 

داشتند امور را به من واگذار کردند.
موسس  هیأت  و  امناء  هیأت  رئیس 
با اشاره به  دانشگاه آزاد اسلامی در ادامه 
مواجهه  در  گذشته  دولت  دو  سیاست 
دوره  در  گفت:  اسلامی،  آزاد  دانشگاه  با 
احمدی نژاد افرادی که برای دانشگاه آزاد 
کار می کردند انگ می خوردند. هنوز هم در 
شورای عالی انقلاب فرهنگی افرادی هستند 
که این کار را انجام می دهند؛ در حالی که در 
سال های نخست تأسیس دانشگاه بسیاری از 
افراد از جمله دکتر جاسبی حقوقی دریافت 
آزاد  دانشگاه  حاضر  حال  در  نمی کردند. 
یک موجود مقدس بسیار بزرگ در سراسر 
کشور بوده و مانند درخت تنومندی است 
که شاخه های آن در اکثر خانه های مردم 
مزاحم  هم  هنوز  اما  شده  گسترده  ایران 

واقعی دارد.
تأکید  با  ادامه  هاشمی رفسنجانی در 
بر اینکه هر کس با دانشگاه آزاد اسلامی 
مخالفت کرد، شکست خورد، گفت: دولت 
قبل تصمیم گرفت دانشگاه  آزاد را زمین 

بزند و اساسنامه دانشگاه را در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی بی خاصیت کرد. در صورتی 
که یک بند از اساسنامه دانشگاه این بود که 
هر تغییری در اساسنامه باید به پیشنهاد 
هیأت موسس باشد. به همین دلیل ما به 
دادگاه شکایت کردیم و دادگاه این اقدام آنها 
را متوقف کرد اما سرانجام دستگاه قضایی 
حکم دادگاه را متوقف کرد و آنها اساسنامه 
را تغییر دادند و هیأت موسس را بی اختیار 

کردند.
داشت  تصمیم  قبل  دولت  افزود:  وی 
هیأت امناء را از ما بگیرد و بخش زیادی از 
آن را گرفت اما چند نفر از ما در هیأت امناء 

باقی ماند و کار را پیش گرفت.
دانشگاه آزاد 6 میلیون

 فارغ التحصیل دارد
اینکه  بیان  با  رفسنجانی  هاشمی 
دانشگاه آزاد اسلامی نزدیک به 6 میلیون 
فارغ التحصیل و 2 میلیون دانشجو دارد،  
ما  از  خارجی  کشورهای  از  حتی  افزود: 
تقاضا می کنند که در کشور آنها دانشگاه 

تأسیس کنیم. 
وی در ادامه با اشاره به شرایط پس از 
تحریم، اظهار کرد: بعد از تحریم راه جدیدی 
برای ما باز شده است. تقصیر خودمان بود که 

تحریم را برای خودمان پذیرفتیم. هنگامی 
که کشور تحریم می شود مسلم است که 
رفع  با  اکنون  اما  می مانند؛  بیکار  عده ای 
تحریم ها توسط دولت یازدهم همه دنیا ما را 
به عنوان یک کشور مقتدر و صاحب منطق 
می شناسد و پذیرفته اند که می توانیم در 

منطقه لنگر ثبات باشیم.
دانشگاه آزاد صاحب ملکی ندارد

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با تأکید بر اینکه دانشگاه آزاد صاحب ملکی 
ندارد، گفت: دانشگاه آزاد وارد کارهای بزرگی 
انجام  می شود که دولت نمی تواند آنها را 
دهد؛ مانند دفع زباله ها، کشاورزی، کمبود 

آب و... .
هاشمی رفسنجانی با بیان اینکه برخی به 
فعالیت های دانشگاه آزاد حسادت می کنند، 
گفت: اگر دولت بخواهد کارهای این دانشگاه 
را انجام دهد ما از خدا می خواهیم اما دولت 

نمی تواند. 
کم  ما  تبلیغات  گفت:  پایان  در  وی 
تبلیغات  دانشگاه  از  صداوسیما  و  است 
منفی می کند نه مثبت. در همین راستا 
دکتر میرزاده پیشنهاد ساخت صفحه ای 
در شبکه های مجازی برای ارائه تبلیغات 

دانشگاه را ارائه کرد.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

دولت قبل تصمیم گرفت دانشگاه  آزاد را زمین بزند

رهبر معظم انقلاب، انتخابات 7 اسفند را مظهر 
بیداری ملت و دفاع از نظام، استقلال و عزت ملی 
دانستند و گفتند: مردم با حضور همه جانبه و 
آگاهانه و همراه با بصیرت و دانایی در انتخابات، 

درست عکس خواست دشمن عمل کنند.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 
معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای صبح 
چهارشنبه در دیدار پرشور هزاران نفر از قشرهای 
تشکر  ضمن  شرقی،  آذربایجان  مردم  مختلف 
صمیمانه از ملت بزرگ ایران به دلیل خلق حماسه 
پرشکوه 22 بهمن امسال، آن را نشانه عزم راسخ 
و ایستادگی و بیداری مردم دانستند و با تأکید بر 
اینکه انتخابات 7 اسفند نیز مظهر بیداری ملت و 
دفاع از نظام و استقلال و عزت ملی است، گفتند: 

مردم با حضور همه جانبه و آگاهانه و همراه با بصیرت و دانایی 
در انتخابات، درست عکس خواست دشمن عمل کنند.

رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار که در آستانه سالروز 
قیام مردم تبریز در 29 بهمن سال 1356 برگزار شد، ضمن 
تجلیل از ایمان عمیق، بیداری، نشاط و ایستادگی مردم 
آذربایجان در مقاطع مهم و سرنوشت ساز تاریخ کشور بویژه 
در دوران انقلاب اسلامی، بر لزوم زنده نگه داشتن روزهای 
تاریخی انقلاب تأکید کردند و با اشاره به 22 بهمن به عنوان 
یکی از این روزهای بسیار مهم افزودند: براساس گزارش های 
مستند از مراکز معتبر، حضور مردم در حماسه راهپیمایی 
22 بهمن امسال در سراسر کشور، نسبت به سال گذشته، به 

میزان قابل توجهی افزایش داشته است.
حضرت آیت الله خامنه ای، با تشکر صمیمانه از حضور 
پرشکوه مردم در راهپیمایی 22 بهمن تأکید کردند: این 
افزایش حضور نشان دهنده آن است که برغم تلاش گسترده 
و پرحجم جبهه استکبار برای به فراموشی سپرده شدن و یا 
کم رنگ شدن انقلاب در ذهن مردم، اما اندک خللی در عزم 

راسخ ملت بوجود نیامده است.
ایشان سپس به موضوع انتخابات 7 اسفند اشاره کردند و 
تأکید کردند: دشمن با یک برنامه ریزی خاص برای انتخابات، 
بدنبال تحقق توطئه طراحی شده خود است، بنابراین باید 
ملت ایران به عنوان صاحبان اصلی کشور از برخی حقایق 

مطلع شوند تا این نیات پلید محقق نشود.
رهبر انقلاب اسلامی با بیان این مقدمه که پیروزی انقلاب 
و کوتاه شدن دست امریکا و رژیم صهیونیستی از ایران، 
بزرگترین تحقیر برای آنها بود و در طول 37 سال گذشته از 
هیچ تلاشی برای متوقف کردن حرکت پرشتاب ملت ایران 
دریغ نکرده اند، گفتند: از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی 
طراحی بیگانگان، جلوگیری از برگزاری انتخابات در ایران بود 
که تلاشهایی را هم انجام دادند اما چون مأیوس شدند، در 
سالهای اخیر، تمرکز خود را بر زیر سوال بردن انتخابات قرار 

داده و می خواهند در انتخابات اعمال نفوذ کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: طراحی آنها برای 
انتخابات 7 اسفند، از تخریب شورای نگهبان و زیرسوال بردن 
تصمیم های آن آغاز شده است و این شورا یکی از چند مرکز 
اساسی در نظام اسلامی است که امریکاییها از ابتدای پیروزی 

انقلاب، به شدت با آن مخالف بودند.
ایشان با تأکید بر اینکه نتیجه زیر سوال بردن تصمیم 
های شورای نگهبان، القای غیرقانونی بودن انتخابات است، 
خاطرنشان کردند: هنگامی که غیرقانونی بودن انتخابات القاء 
شود، بنابراین مجلس شورای اسلامی برآمده از این انتخابات 

و مصوبات آن غیرقانونی خواهد بود.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: هدف این طراحی زیرکانه، 
قرار دادن کشور در خلاء قانون و مجلس، در چهار سال آینده 

است که افکار عمومی باید متوجه این موضوع باشند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به افرادی که در 
همصدایی  دشمن  با  نگهبان،  شورای  تخریب  با  داخل، 
می کنند، گفتند: بیشتر این افراد متوجه صحبتهای خود 
نیستند و نمی توان آنها را متهم به خیانت کرد، اما آنها باید 
متوجه شوند که نتیجه این هم صدایی، تکمیل کردن نقشه 

خطرناک دشمن است.
ایشان با تأکید بر اینکه یکی از اهداف جبهه استکبار، از 
زیر سوال بردن انتخابات، محروم کردن ملت های مسلمان 
دنیا از پدیده بی نظیر، بدیع و جذاب مردم سالاری دینی 
است، به جایگاه بسیار مهم مجلس شورای اسلامی اشاره 
کردند و افزودند: مجلس با تصویب قوانین، ریل گذار حرکت 
دولت و دستگاه اجرایی است بنابراین انتخاب نمایندگان 
براساس بصیرت و آگاهی، در نحوه ریل گذاری حرکت کشور 

و جهت گیری آن بسیار تأثیرگذار است.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: اگر مجلس بدنبال 
رفاه مردم، عدالت اجتماعی، گشایش اقتصادی، پیشرفت علم 
و فناوری و استقلال و عزت ملی باشد، ریل گذاری آن در 
جهت این هدفها خواهد بود اما اگر مجلس مرعوب غرب 
و امریکا و به دنبال حاکمیت جریان اشرافی گری باشد، 
ریل گذاری او در این جهت خواهد بود و کشور را به مسیر 

بدبختی هدایت خواهد کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به کلام امام )ره( که 
مجلس را در رأس امور می دانستند، گفتند: این در رأس امور 
بودن به معنای سلسله مراتب اجرایی نیست بلکه تأکید بر 
اهمیت جایگاه مجلس از لحاظ تعیین مسیر و جهت گیری 

حرکت کشور است.
ایشان در ادامه به اهمیت اساسی و بنیادین مجلس 
خبرگان در نظام اسلامی نیز اشاره و خاطرنشان کردند: 
اهمیت جایگاه مجلس خبرگان از این جهت است که در 
تعیین رهبری بعنوان تصمیم گیر و سیاست گذار اصلی 
کشور، نقش دارد بنابراین انتخاب نمایندگان این مجلس، 

موضوع بسیار مهمی است.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: اگر نمایندگان مجلس 
خبرگان دلبسته به انقلاب، دلباخته به ملت، آگاه از توطئه 
های دشمن و مقاوم در مقابل این توطئه ها باشند، در زمان 
مقتضی، تصمیم گیری آنان به یک گونه خواهد بود ولی اگر 
نمایندگان خبرگان غیر از این باشند، به گونه دیگری عمل 

خواهند کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به تمرکز دستگاههای 
تبلیغاتی جبهه استکبار بر مجلس خبرگان، گفتند: علت 
تأکید مکرر بر لزوم بصیرت و آگاهی و دانایی مردم در 
انتخابات، همین موضوع است تا بر خلاف خواسته دشمن 

عمل شود.
رهبر انقلاب بار دیگر ملت ایران را به حضور همه جانبه 
در انتخابات و دفاع از نظام اسلامی و استقلال و عزت ملی 
فراخواندند و با تأکید بر لزوم هوشیاری در برابر جبهه بی پروا 
و خطرناکِ مقابل ملت ایران که تحت نفوذ و سلطه شبکه 
صهیونیستی قرار دارد، افزودند: سیاستهای امریکا و بسیاری 
از دولتهای اروپایی، تحت سلطه این شبکه است و عملکرد 
امریکاییها در قضیه هسته ای نیز باید در این چارچوب ارزیابی 

شود.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: بعد از جریان طولانی 
مذاکرات و سپس توافق هسته ای بار دیگر، یک مسئول 
امریکایی، در روزهای اخیر گفته است، کاری می کنیم که 

سرمایه داران دنیا جرأت حضور در ایران را نداشته باشند!
ایشان با تأکید بر اینکه اینگونه اظهارات نشان دهنده عمق 

دشمنی امریکا با ملت ایران است، افزودند: 
یکی از اهداف کسانی که در دو سال اخیر 
بدنبال مذاکرات هسته ای بودند و انصافاً 
اقتصادی  نیز زحمت کشیدند، گشایش 
اما  از طریق سرمایه گذاری خارجی بود 
امریکاییها اکنون جلوی همین موضوع را 

هم می خواهند بگیرند.
رهبر انقلاب اسلامی گفتند: اینکه بارها 
گفته شد که امریکاییها غیرقابل اعتمادند، 

معنایش همین است.
اشاره  با  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
به  امریکایی  سیاستمداران  اعتراض  به 
شعار »مرگ بر امریکا« در راهپیمایی ها، 
خاطرنشان کردند: وقتی شما اینگونه عمل 
می کنید و گذشته و امروز شما حاکی از دشمنی بدون پرده 
پوشی است، انتظار دارید ملت ایران چه پاسخی به شما 

بدهند؟
ایشان افزودند: البته آنها در دیدارهای خصوصی لبخند 
می زنند، دست می دهند و سخنان خوش می گویند که 
اینگونه رفتارها مربوط به دیدارهای دیپلماسی و خصوصی 

است و تأثیری در واقعیت ندارد.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: واقعیت آن است که 
بعد از مذاکرات طولانی و بستن قرارداد و تمام شدن قضایا، 
حالا می گویند نمی گذاریم و صراحتاً تهدید به تحریم جدید 

می کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: این، واقعیتِ امریکا 
است و در مقابل این دشمن، نمی توان چشم خود را بست و 

حمل بر صحت کرد.
ایشان خطاب به مردم گفتند: ملت عزیز ایران، طرف 
مقابل شما یک چنین عنصری است، بنابراین باید بیدار و 

هوشیار باشید.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: راه حل مشکلات 
کشور عبارت است از بیداری مردم، حفظ انگیزه های ایمانی 
در جامعه، بکارگرفتن جوانان پرانگیزه و مؤمن و تقویت درونی 

کشور در ایمان، اقتصاد، علم و دستگاههای مدیریتی.
اتحاد و  با تأکید بر لزوم حفظ  انقلاب اسلامی  رهبر 
یکپارچگی و یک صدایی مردم در دفاع از انقلاب و اصول 
و آرمانهای آن، گفتند: مسئولان که علاقمند به سرنوشت 
کشور هستند نیز باید کارها را برای رضایت خدا و برای مردم 

انجام دهند و به نیروها و توان داخلی اعتماد کنند.
اقتصاد مقاومتی حصار کشیدن به دور کشور نیست

حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه اقتصاد 
مقاومتی به معنای حصار کشیدن به دور کشور نیست، 
افزودند: اقتصاد مقاومتی، درون زا و برون گرا است یعنی اگر 

اقتصاد ملی از درون نجوشد، به جایی نخواهد رسید.
ایشان تعامل اقتصادی با کشورهای دنیا را خوب خواندند 
و خاطرنشان کردند: البته این تعامل باید هوشمندانه و نتیجه 
آن درون زایی اقتصاد باشد و رسیدن به این هدف هم جز 

با ایستادگی مردم و حرکت آگاهانه مسئولان میسر نیست.
رهبر انقلاب اسلامی در پایان گفتند: به فضل الهی جوانان 
کشور، روزی را خواهند دید که امریکا و حتی بزرگتر از امریکا 
نیز توانایی انجام هیچ غلطی را در مقابل ملت ایران نخواهند 

داشت.
پیش از سخنان رهبر معظم انقلاب، آیت الله مجتهد 
شبستری نماینده ولی فقیه در استان آذربایجان شرقی و امام 
جمعه تبریز، با تاکید برغیرت دینی آذربایجانی ها در مقاطع 
حساس، گفت: قیام 29 بهمن 56 مردم تبریز نقطه عطفی در 
تاریخ انقلاب عظیم اسلامی و نشانگر بصیرت مردم ولایتمدار 

آذربایجان است.
امام جمعه تبریزمشارکت گسترده مردم در انتخابات را 
نشانه قدرت معنوی جمهوری اسلامی خواند وافزود: مردم 
آگاه آذربایجان همگام با سایر مردم ایران در هفتم اسفندماه با 
حضور گسترده و آگاهانه در پای صندوق های رأی، بار دیگر 

حماسه ای باشکوه و ماندگار می آفرینند.

رهبر معظم انقلاب در دیدار مردم آذربایجان شرقی:

مجلس ریل گذار حرکت دولت است
اخبار

انتخاباتی  گذاری  رئیس شورای سیاست 
که  باوریم  این  بر  ما  گفت:  طلبان  اصلاح 
جنبش دانشجویی ارتباط نزدیکی با گفتمان 
اصلاحات دارد و حرکتی که در 2 خرداد 76 
ایجاد شد محوریت و حرکت اصلی آن جوانان و 

دانشجویان بودند. 
عصر  عارف  محمدرضا  ایرنا،  گزارش  به 
چهارشنبه در همایش رای به بیداری ها افزود: 
انتخابات فرصتی است که از یک طرف رفتار و 
کردار خودمان را بازنگری کنیم و از طرف دیگر 
ببینیم مسیری که رفته ایم درست بوده یا باید 
آن را اصلاح کنیم. نگاه ما همیشه به سمت 
دانشگاه ها و نگاه دانشگاه به دانشجو بوده است.

وی اظهار داشت: در دوره هایی به دلیل 
کوته نظری و تنگ نظری ها نتوانستیم چنین نگاهی 
داشته باشیم. دانشجویان توانستند رسالت ذاتی و تعهد 
خود را به مردم کشور خود ادا کنند. حماسه ای که در 
خرداد 92 خلق شد متعلق به نسل جوان و دانشجو است و 

اولین جنبش در ارتباط با انتخابات، دانشگاه ها بود.
عارف گفت: آنچه در 24 خرداد 92 اتفاق افتاد برای 
هموار شدن مسیر هفتم اسفند بود و دانشجویان خواستند 

این مسیر ادامه یابد.
وی با بیان اینکه کلید انتخاباتی اصلاح طلبان از مهر 
92 زده شد، گفت: در همایش مردم سالاری راهبردهای 
خود را برای انتخابات اعلام کرده ایم و حضور حداکثری 
را در دستور کار گذاشتیم. این ساز و کار یک ضرورت بود 
و راهی جز این نداشتیم و فکر می کنم در مجموع خوب 
جلو رفتیم و برای اولین بار فضای اصلاح طلبی کشور به 

یک اجماع کلی رسید و نتیجه آن، شورای سیاست گذاری 
اصلاح طلبان بود.رئیس شورای سیاست گذاری انتخاباتی 
اصلاح طلبان اظهار داشت: در طول چهار ماه که این شورا 
تشکیل شد تصمیماتش اجمالی بود و این ظرفیتی بود که 

در جبهه اصلاحات ایجاد شد.
عارف با اشاره به راهبردهای جریان اصلاح طلبی گفت: 
اولین راهبردی که به آن رسیدیم تقویت جریان اصلاحات 
و میدان دادن به آحاد اصلاح طلبان و تشکل های اصلاح 
طلبی بود که به همین دلیل گفتیم شورا وارد کارهای 

اجرایی نمی شود.
رئیس شورای سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان 
گفت: بعد از ردصلاحیت های گسترده که در بین نخبگان 
و چهره های شاخص با آن مواجه شدیم این سوال مطرح 
شد که آیا می توانیم لیستی ارائه کنیم یا نه چون راهبرد 

ما حضور حداکثری بود.

وی افزود: با گذشت زمان چهره های 
شاخص و نخبه ای به ما مراجعه کردند 
که تایید صلاحیت شده اند که این برای 

برخی دوستان ناباورانه بود.
گذاری  سیاست  شورای  رئیس 
انتخاباتی اصلاح طلبان ادامه داد: 308 
نفر برای قرار گرفتن در لیست ثبت نام 
کردند. خیلی ها ممکن است از نظر 
سیاسی شناخته شده نباشند اما دلگرم 
شدیم که یک لیست قوی را ارائه کنیم.

به   )308( تعداد  این  افزود:  عارف 
130 نفر سپس به 100 نفر کاهش 
نفر   60 نهایی  مرحله  در  که  یافت 
اولویت اول و 40 نفر در اولویت دوم قرار 
گرفتند. بنای شورا عدم دخالت در شهرستان ها بود اما 
وظیفه ارائه لیست در تهران به عهده هیات رئیسه شورای 
سیاستگذاری انتخاباتی اصلاح طلبان گذاشته شد که زنان 

و جوانان در اولویت قرار داشتند.
رئیس شورای سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان 
گفت: پس از آن لیست 35 نفره قطعی و بحث ائتلاف 
جدی شد و شورا، ائتلاف در تهران را پذیرفت و این همان 

خواسته عمومی در سال 92 بود.
وی با اشاره به جلسات شورا با حزب اعتدال و توسعه 
و حامیان دولت اظهار داشت: تاخیر ما در ارائه لیست 
به خاطر این بود که انتظار تایید صلاحیت چهره های 
شاخص را داشتیم و بنابر این بود که با حامیان دولت به 
اجماع برسیم که این اتفاق هم افتاد. تلاش می کنیم در 

انتخابات 94 و 96 پیروز شویم.

محمد رضا عارف: 

اصلاح طلبان با حامیان دولت به اجماع رسیدند

کورش  علیانی



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,315,000یک مثقال طلا

995,200یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,810,000سکه بهار آزاد ی

9,790,000سکه امامی

4,950,000نیم سکه

2,650,000ربع  سکه

1,820,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

معاون سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
گرانی حبوبات را به دلیل کاهش تولید به ویژه در زمینه نخود 
عنوان کرد و گفت: همکاران متولی تولید به موضوع کاهش 

تولید اذعان دارند و دلیل گرانی نیز همین است.
مصیب محمدیان شمالی در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، 
با اشاره به گرانی حبوبات در هفته های گذشته اظهار کرد: 
گزارشاتی در این زمینه تهیه و به مراجع ذیربط ارائه شده 
است و گرانی به دلیل کاهش تولید است که باید مورد 

بررسی قرار گیرد. 
وی در پاسخ به اینکه صنایع لبنی، براساس توافقات 
سه جانبه با دولت و دامداران موظف شده بودند به ازای 
افزایش قیمت محصولات خود نرخ خرید هر کیلوگرم شیر 
خام را 100 تومان افزایش دهند ولی علی رغم افزایش قیمت 
محصولات شان باز هم قانون را اجرا نکردند، تاکید کرد: 
برخی از کارخانه ها این دستورالعمل را اجرایی کردند و برخی 
نیز تمکین نکردند که پرونده آن ها را به سازمان تعزیرات 

حکومتی ارجاع داده ایم.
محمدیان شمالی در عین حال بیان کرد: صنایع لبنی در 

صورتی می توانند قیمت محصولات خود را تا شش درصد 
افزایش دهند که به ازای آن100 تومان در هر کیلوگرم به 

قیمت فعلی خرید شیر خام دامداران اضافه کنند.
 به گزارش ایسنا، در ادامه کشمکش های صنایع لبنی با 
دامداران و مسئولان دولتی، امسال صنایع لبنی درخواست 
این  دولت  که  داشتند  را  محصولاتشان  قیمت  افزایش 
درخواست را در صورتی قبول کرد که صنایع، نرخ خرید شیر 
خام را افزایش دهند؛ به گونه ای که مقرر شد به ازای افزایش 
100 تومانی نرخ خرید هر کیلوگرم شیرخام از دامداران 
صنایع لبنی اجازه داشته باشند قیمت محصولات پرمصرف 
را حدود شش درصد افزایش دهند و این در حالی بود که 
صنایع لبنی نه تنها قیمت خرید شیر خام از دامداران را 
افزایش ندادند بلکه قیمت محصولاتشان را در بازار بر خلاف 
قانون، افزایش دادند و پس از آن سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان برخورد با صنایع لبنی متخلف را 

در دستور کار خود قرار داد.
جهاد  وزارت  در  مسئول  مقام  یک  راستا  همین  در   
کشاورزی ازتشکیل پرونده برای صنایع لبنی متخلف و در 

نظر گرفتن جریمه های میلیاردی برای آن ها خبر داد و گفت 
که نام بیشتر کارخانه های لبنی مطرح موجود در بازار در 
پرونده های تشکیل  شده سازمان حمایت وجود دارد و برای 

هر یک جرایم میلیاردی سنگینی را تعیین شده است. 

با مصوبه اخیر شورای پول و اعتبار برای کاهش نرخ سود اعم از تسهیلات و سپرده اکنون 
این ابهام برای مشتریان بانک ها ایجاد می شود که با اجرایی شدن سودهای جدید تکلیف 

سپرده های قبلی و همچنین وام هایی که دریافت کرده اند، چه خواهد شد؟
آنطور که در توافق بانک ها و همچنین اعلام رئیس بانک مرکزی آمده است مصوبات روز 
گذشته شورای پول و اعتبار در تایید توافق بانک ها برای کاهش نرخ سود سپرده و همچنین 
مصوبه جدید شورا در کاهش سود تسهیلات بانکی، از اول اسفندماه در شبکه بانکی اجرایی 

می شود.
اطلاعات کسب شده از بانک مرکزی درباره تغییر روند سوددهی به سپرده هایی که مشتریان 
بانک ها از قبل داشته و یا تسهیلاتی که دریافت کرده اند حاکی از آن است که نرخ سود برای 
سپرده های یکساله فعلا تغییری نخواهد کرد. اما با سررسید شدن زمان سپرده های مدت دار، 
بانک ها مکلف هستند که نرخ سود که باید در حال حاضر 20 درصد باشد را در زمان تمدید 
حساب سپرده به روز  رسانی کنند که ممکن است در این زمان نرخ سود 18 درصد مصوب 

اخیر بوده و یا تا آن هنگام بار دیگر نرخ سود تغییر کرده باشد.
این در حالی است که با توجه به اینکه سپرده های مدت دار براساس توافق و قراردادی بین 
طرفین یعنی مشتری و بانک از گذشته بوده است در نتیجه تا هنگام سررسید هیچ تغییری در 
نرخ نخواهد داشت و براساس همان توافق میزان سود آن پرداخت خواهد شد. در عین حال که 
افتتاح حساب برای سپرده مدت دار تا قبل از ابلاغ مصوبه جدید به بانکها و اجرای آن حتما بر 

اساس سودهای فعلی خواهد بود.
اما در مورد سپرده های کوتاه مدت کمتر از سه ماه که براساس توافق بانک ها و تصویب 
شورای پول و اعتبار حداکثر 10 درصد تعیین شده است، باید یادآور شدکه نرخ های فعلی 
باید از روز اجرای نرخ های مصوب جدید در شبکه بانکی تغییر کند. در حالی در مصوبه 
اردیبهشت ماه امسال شورای پول و اعتبار تعیین نرخ های کوتاه مدت به خود بانک ها واگذار 
شد و درصدی برای آن تعیین نشده بود که عمدتاً از سوی بانک ها نرخ سودهای روزشمار 
حتی تا مرز 20 درصدی که برای سالانه مصوب شد، اعمال و به مشتریان پرداخت شده است.

از این رو با توجه به تعیین نرخ حداکثری 10 درصد برای سپرده های روزشمار در مصوبات 
جدید از روز اول اسفندماه- در صورت ابلاغ و اجرایی شدن مصوبه- بانک ها موظف هستند 
که تمامی سودهای کمتر از سه ماه را به عنوان سودهای روزشمار به 10 درصد یا کمتر 

کاهش دهند.
در مورد سودهای 3 ماهه، 6 ماهه و 9 ماهه نیز شورای پول و اعتبار درصدی را تعیین نکرده 
و مرز بین 10 درصد روزشمار و 18 درصد سالانه برای بانک ها را آزاد گذاشته تا طبق توافق 

بین خود سودهای این دوره ها را تعیین کنند.
همچنین در مورد زمان اجرایی شدن نرخ های جدید گرچه براساس توافق بانک ها اول اسفند 
تعیین شده، اما این موضوع وابسته به ابلاغ دستورالعمل سیاست های اخیر مصوب از سوی 

بانک مرکزی به بانکها خواهد بود. 

افزایش تولید فولاد ایران به 55 میلیون تن تا 10 سال دیگر 
در حالی برنامه ریزی شده است که هم اکنون تولیدکنندگان 
فولاد از پایین بودن تعرفه های واردات این محصول می نالند، 
اما با توجه به اظهارات رییس دفتر رییس جمهور، افزایش 

تعرفه واردات فولاد در آینده نزدیک دور از ذهن نیست.
ایران در برنامه دارد که تولید فولاد خود را تا پایان چشم انداز 
1404 به حدود 55 میلیون تن برساند و با وجود غیرممکن 
دانستن این کار توسط برخی کارشناسان حوزه، در صورت 
تحقق این امر، باید بازار مناسب داخلی و خارجی برای مصرف 

و صادرات فولاد تولید شده در کشور تعریف شود.
فولاد یکی از بازارهای بزرگ و حائز اهمیت را در تجارت 
جهانی به خود اختصاص داده و در حال حاضر نیز کشور چین 
بخش عمده ای از این بازار را در دست گرفته است و با انواع 
دامپینگ ها سعی در حفظ این بازار که این روزها تقاضای آن 

در دنیا کاهش یافته است، دارد.
دولت چین جایزه های صادراتی بسیار خوبی را نیز برای 
تولیدکنندگان فولاد خود اختصاص داده و همین امر قیمت 
تمام شده تولید فولاد در این کشور را کاهش می دهد و 
تولیدکنندگان چینی می توانند با قیمت های پایین تری اقدام 

به فروش فولاد در بازارهای جهانی کنند.
در مقابل دامپینگ های چین، کشورهای مختلف برای 
حمایت از تولیدکنندگان خود تعرفه هایی سنگینی را روی 
واردات این محصول وضع کرده اند که اخیرا آمریکا نیز با 
افزایش آن، تعرفه واردات فولاد به کشورش را به 255 درصد 

افزایش داد.
این در حالی است که تعرفه واردات فولاد به ایران در حال 
حاضر در بیشترین حالت که مربوط به محصولات نهایی 

می شود، 20 درصد است و تولیدکنندگان فولاد نیز معتقدند 
که با این تعرفه های بسیار پایین و واردات از کشورهای، 
نمی توانند رقابت منطقی داشته باشند، هرچند که تعرفه 
برخی اقلام فولادی در دی ماه افزایش یافت و طی مدت 

اخیر، ارز مبادله ای نیز برای واردات فولاد حذف شد.
تعرفه های  تغییر در  تولیدکنندگان فولاد معتقدند که 
واردات برخی اقلام فولادی که در ماه گذشته انجام شد، هنوز 

هم پاسخگو نیست و باید تعرفه های بیشتری وضع شود.
مهدی کرباسیان - رییس هیات عامل سازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران - نیز اخیرا بر ضرورت 

افزایش تعرفه واردات فولاد تاکید کرده بود.

با توجه به برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت برای تولید 
55 میلیون تن فولاد تا سال 1404 مهم ترین اقدام دولت باید 
حمایت از تولیدکنندگان فولاد باشد، تا بتوانند ظرفیت خود را 

افزایش داده و اقدام به تقویت بازاریابی خود کنند.
البته برخی کارشناسان معتقدند که اگر ایران بخواهد تا 
1404 به رشد اقتصادی هشت درصدی برسد قطعا نیاز کشور 
به فولاد به میزان چشمگیری افزایش پیدا می کند و همین 
امر بخشی از بازار مصرف فولاد را برای تولیدکنندگان ایجاد 

می کند.
این موارد در حالی است که روز گذشته رییس دفتر رییس 
جمهور در "ششمین همایش چشم انداز صنعت فولاد و 
معدن ایران با نگاهی به بازار" گفته است که صنعت و تولید 
داخلی باید با سیاست های تعرفه ای دولت مورد حمایت قرار 
بگیرد و در این راستا تلاش جدی برای افزایش بهره وری و 
همچنین استفاده از بهترین فناوری در تکمیل زنجیره تولید 

فولاد را از یاد نبریم.
 محمد نهاوندیان با بیان اینکه در صنعت فولاد باید به 
تولیدات صادرات گرا تمرکز کنیم، افزود: باید با انجام مهندسی 
و  باشیم  داشته  را  لازم  مدیریت  فولاد  زنجیره  در  دقیق 
همچنین اصلاح رویه های گمرکی و سیاست های تعرفه ای 

اثربخش را برای این صنعت بیندیشیم. 
به نظر می رسد که صحبت های نهاوندیان نه به عنوان یک 
اظهارنظر کارشناسانه بلکه به عنوان یک پیشنهاد صریح از 
سوی دفتر رییس جمهور برای افزایش تعرفه واردات فولاد 
مطرح شده است که به این ترتیب با توجه به شرایطی که در 
حال حاضر در این حوزه وجود دارد، این امکان می رود که با 

چراغ سبز دولت، تعرفه واردات فولاد با افزایش روبرو شود. 

معاون سازمان حمایت خبر داد:

 کاهش تولید عامل گرانی حبوبات

تکلیف سپرده ها و وام های قبلی با سودهای جدید

چراغ سبز دولت برای افزایش تعرفه واردات فولاد

معاون ایران ایر:

انتقادها از خرید هواپیما منصفانه نیست
عضو هیات مدیره شرکت هواپیمایی هما گفت: بسیار جای تعجب دارد در شرایطی که 
کشوری مانند امارات 75 فروند ایرباس 380 برای ناوگان خود در نظر گرفته و 75 فروند 
دیگر نیز برای آینده سفارش داده است، در کشور ما پس از سال ها نبود هیچ امکانی برای 

بستن قرارداد خرید این مدل از ایرباس با انتقاد روبه رو می شود.
 ابوالفضل محمدی راد تصریح کرد: در طول تمام سال های گذشته ایران به دلیل 
محدودیت های اقتصادی نتوانست در بازار جهانی، هواپیماهای مدنظر خود را تهیه کند که 

این موضوع باعث بالا رفتن میانگین سن ناوگان و افزایش هزینه پرواز آنها شد.
 وی با بیان اینکه برای حضور در میان قدرت های برتر جهانی قطعاً هر ایرلاین باید یک 
برنامه ریزی منسجم و البته ناوگانی قوی داشته باشد اعلام کرد: شرکت هواپیمایی جمهوری 
اسلامی در طول سال های گذشته به طوری کاملا دقیق و حساب شده بازار فروش هواپیما 
را رصد کرده و اهداف خود را در نظر گرفته بود و خرید 138 هواپیمای اعلام شده در 
قرارداد اخیر بخشی از این برنامه بود. از این رو به نظر می رسد کسانی که از دور نسبت به 
اجرایی شدن این توافق انتقاد دارند، در جریان کار قرار ندارند و اعتراض می کنند. قراردادی 
که به شکل کلی تمام جوانب آن رعایت شده و انتقاد به این شکل از آن تاسف برانگیز است.

 عضو علی البدل هیات مدیره شرکت هواپیمایی "هما" با اشاره به برنامه ریزی دقیق این 
شرکت برای استفاده حداکثری از توان هواپیماهای خریداری شده تصریح کرد: در سبد 
خرید ما هواپیماهای ایرباس 320 ، 321 و 330 قرار دارد که از بسیاری از جهات شبیه 
یکدیگر هستند و در پروازهای داخل کشور و پروازهای منطقه ای می توانند مورد استفاده 
قرار گیرند. مدل 321 حتی با استفاده از امکانات اضافه توانایی سفر به مقاصد اروپایی را 

نیز خواهد داشت.
 محمدی راد با بیان این که هواپیماهای ایرباس 330 برای مقاصد دوربرد در نظر گرفته 
شده است ادامه داد: در کنار آن ایرباس 350 نیز خریداری شده که طبق توافق از سال 
2020 وارد کشور می شود و ما در طول این زمان می توانیم وضعیت صنعت هوایی خود را 

بهبود بخشیم تا توان استفاده کامل از این ناوگان جدید به وجود آید. 
وی با بیان اینکه هنوز قرارداد خرید ایرباس 380 نهایی نشده است، تاکید کرد: ایران ایر 
برای خرید این هواپیما شرط هایی گذاشته است. اگر ما تا سال 2020 بتوانیم نیازهای 
زیرساختی کشور را تامین کرده و شرایط را برای استفاده از این هواپیما مهیا کنیم قطعاً 
می توان به وارد کردن این مدل از ایرباس امید داشت و از این نوع هواپیما برای مسیرهای 

دوربرد مانند خاوردور استفاده کرد. 
محمدی راد با اشاره به گستردگی قراردادهای شرکت ایرباس در طول سال های گذشته 
تصریح کرد: این شرکت در طول این سال ها بیش از 9000 فروند هواپیما ساخته است و 
قطعاً قرارداد این هواپیماها بسیار بزرگ خواهد بود اما در کشور ما متاسفانه از سوی برخی 
این صحبت ها مطرح شده که قرارداد ما ایرباس را از ورشکستگی نجات داده، در شرایطی 

که حجم مبادلات اقتصادی این شرکت بسیار بالاتر از این ارقام است. 
وی درباره قرارداد ایران ایر با شرکت ایتالیایی ATR برای خرید 20 فروند هواپیمای 
کوچک نیز توضیح داد: تمام ایرلاین های بزرگ جهان برای پروازهای کوتاه برد خود در 
اتصال شهرهای کوچک به یکدیگر از هواپیماهای با ظرفیت اینچنینی استفاده می کنند. 
این هواپیماها هزینه کمی برای پرواز داشته و با توجه به ظرفیت 70 نفری شان از پله و 
امکانات دیگر استفاده نمی کنند. از این رو با توجه به اینکه در ایران تعداد زیادی فرودگاه در 
شهرهای کوچک کشور وجود دارد که تاکنون برای آنها برنامه ریزی خاصی صورت نگرفته، 

می توان انتظار داشت این هواپیماها به بهبود اوضاع آنها کمک ویژه ای کنند. 
عضو هیات مدیره ایران ایر درباره مذاکرات با ایرباس برای راه اندازی مرکز تعمیرات هواپیما 
در ایران نیز گفت: شرکت ایرباس به عنوان یک شرکت سازنده هواپیما به طور مستقیم 
در عرصه تعمیرات ورود نمی کند اما با توجه به اینکه ایران از نظر تخصص نیروهای انسانی 
جایگاهی مناسب دارد، این شرکت مطالعه راه اندازی این مرکز را در دستور کار خود قرار 

داده است. 
وی ادامه داد: از این رو ایران ایر با شرکت لوفت هانزا مذاکراتی داشته تا امکان ایجاد این 
مرکز تعمیرات فراهم شود و در این راستا از کمک ایرباس نیز استفاده کنیم. بعد از 20 سال 
شرایطی به وجود آمده که تکنولوژی نسل سوم هواپیماها وارد ایران شود که می تواند به 
همراه خود کاهش هزینه و خودکفایی کشور در عرصه های نوین را به همراه داشته باشد. 
هواپیماهای جدید بین 10 تا 15 سال کمترین هزینه تعمیراتی را خواهند داشت و می توان 
با استفاده از هواپیمای های جدید تاخیر پروازها را کاهش داد و در زمینه به کارگیری 

متخصصانی که به دلیل نبود شرایط لازم بیکار مانده اند نیز تحولاتی ایجاد کرد. 

کاهش تعرفه واردات روغن خام
 باز هم تکذیب شد

سازمان توسعه تجارت اعلام کرد که تعرفه واردات روغن خام و دانه های روغنی هیچ گونه 
کاهشی نیافته و همچنین واردات این محصولات بدون محدودیت نیست.

 در حالیکه برخی اخبار مبنی بر "صفر شدن تعرفه واردات روغن خام و بی نیازی 
واردکنندگان برای اخذ مجوز از وزارت جهاد کشاورزی" منتسب به سازمان توسعه 
تجارت منتشر شده بود، معاون وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد که تعرفه های واردات 
روغن خام همچنان پا برجاست و با متخلفانی که خلاف قانون، رفتار کنند نیز برخورد 
قضایی می کنیم. همچنین سازمان تو توسعه تجارت طی اطلاعیه ای اعلام کرد که از آنجا 
که هر گونه کاهش و افزایش در نرخ تعرفه های وارداتی به مصوبات هیات دولت نیاز دارد 
و این سازمان در این زمینه اختیاری ندارد تاکید می شود که هیچ تغییری در نرخ تعرفه 
واردات روغن خام و دانه های روغنی صورت نگرفته و همچنان واردات این اقلام به روال 

سابق انجام می شود.
همچنین سازمان توسعه تجارت تاکید کرده که حذف مجوز وزارت جهاد کشاورزی در 
ثبت  سفارش واردات دانه های روغنی به معنای عدم محدودیت در واردات و صفر شدن 
تعرفه آن نیست بلکه وظیفه این سازمان تسهیل تجارت و حذف موانع دست وپاگیر است؛ 
به همین دلیل با بررسی های صورت گرفته و به منظور جلوگیری از افزایش قیمت روغن 
نباتی مصرفی مردم مقرر شد بر اساس ماده 103 قانون برنامه پنجم توسعه، یکی از اسناد 
غیرضروری که در مسیر واردات روغن خام مورد نیاز برای تولید انواع روغن نباتی وجود 

دارد، حذف شود.
بر اساس اطلاعیه، حذف برخی مجوزها از روند واردات روغن خام ارتباطی به واردات 
دانه های روغنی ندارد و حمایت از نظام تولید داخل کماکان از طریق نظام تعرفه ای در 

بخش های مختلف صورت می گیرد.
این در حالی است که عبدالمهدی بخشنده - معاون برنامه ریزی اقتصادی وزیر جهاد 
کشاورزی - در این باره به خبرنگار ایسنا گفته که اگر هر سازمان یا مقامی خارج از وزارت 
جهاد کشاورزی این موضوع را اعلام کرده باشد، قطعا خلاف قانون اظهارنظر کرده و متخلف 

است و باید به مراجع قانونی کشور پاسخگو باشد.
به گفته وی، بر اساس ماده 16 قانون افزایش بهره وری، وزارت جهاد کشاورزی تنها مرجع 
قانونی صدور مجوز واردات محصولات کشاورزی است و قطعا متخلفین را به مراجع قضایی 

کشور معرفی خواهیم کرد.

وزیر صنعت در واکنش به رشد صنعتی منفی در سه فصل متوالی در سال جاری ، وعده 
داد رونق از ابتدای سال 9۵ به صنعت بازگردد.

محمدرضا نعمت زاده در خصوص گزارش پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی که میزان 

رشد بخش صنعت کشور را در سه فصل پیاپی، منفی اعلام کرده است، گفت: آمار رشد 
صنعتی را باید بانک مرکزی اعلام کند و در دست وزارت صنعت، معدن و تجارت نیست، 
این در حالی است به دلیل اینکه تحریم ها پابرجا بود، امسال نیز بخش صنعت کشور با 

کمبودهایی مواجه بود که همین امر، باعث عدم رشد این بخش شده است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: البته یقین داریم که از ابتدای سال 9۵ بخش صنعت 
کشور، با توجه به شرایط پیش آمده، فعال تر خواهد شد ولی اینکه رشد بخش صنعت کشور 

در زمستان چه وضعیتی دارد، باید اجازه داد تا آمارهای بانک مرکزی منتشر شود.
پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی هفته گذشته در گزارشی رسمی به سفارش اتاق 
بازرگانی و صنایع و معادن تهران اعلام کرد که رشد بخش صنعت کشور برای سومین فصل 
متوالی، منفی شده است و با توجه به روند واردات کشور، به نظر می رسد زمستان نیز این 
رشد منفی بوده و رکود هم تشدید شود. مسعود خوانساری رئیس اتاق بازرگانی و صنایع 
و معادن تهران در بیان جزئیات این گزارش گفته است: رشد تولیدات صنعتی در سومین 
فصل سال 9۴ در مقایسه با فصل پاییز سال 93 منفی 2۴.8 درصد شده است که حکایت 
از بروز رشد زیر صفر تولیدات صنعتی در سومین فصل متوالی دارد. به گفته وی، شاخص 
تولیدات صنعتی برای 9 ماهه سال 9۴ معادل 11 درصد رشد منفی را نشان می دهد، ضمن 
اینکه رشد فروش واحدهای صنعتی در 9 ماهه سال 9۴ نسبت به مدت مشابه سال قبل، با 

رشد منفی 19 درصدی مواجه بوده است.

نعمت زاده وعده داد:
رونق از فروردین به بخش صنعت بازمی گردد

با کاهش اخیر نرخ سود تسهیلات، هزینه وام های بانکی از ابتدای 
امسال تاکنون بیش از شش درصد کاهش یافته است. تحولاتی که 
انتظار می رود با تغییر رویکرد در کاهش نرخ سود و زمینه هایی که 
بانک مرکزی بر فراهم شدن آن تاکید کرده به طور منظم تری نسبت 

به گذشته در شبکه بانکی اجرایی شود.
شورای پول واعتبار در جلسه روز گذشته خود نسبت به تایید توافق 

بانکها برای کاهش نرخ سود بانکی اقدام کرد.
گرچه بانک ها تنها در مورد کاهش نرخ سود سپرده سالانه از 20 به 
18 و کوتاه مدت حداکثر تا 10 درصد تفاهم کرده بودند؛ اما مصوبات 
شورا حاکی از تصمیم گیری اعضا برای کاهش نرخ سود تسهیلات نیز 
بود. بر این اساس سود تسهیلات بانکی از 24 درصد به 22 درصد 
کاهش پیدا کرد. در عین حال که شورا نرخ سود تسهیلات در قالب 
عقود مبادله ای را هم از 21 درصد مصوب سال گذشته به 20 درصد 

کاهش داد.
توجه  مورد  همواره  تسهیلات  سود  نرخ  بودن  بالا  حالی  در 
تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی بوده که در اردیبهشت ماه امسال با 
مصوبه شورای پول و اعتبار از نرخ هایی که گاها به بیش از 28 درصد 
هم می رسید به 24 درصد کاهش پیدا کرد. البته با توجه بالا بودن نرخ 
های سود سپرده و به تبع آن بالا بودن بهای تمام شده پول در بانکها 
که به اعتقاد کارشناسان و مدیران بانکی تا حدود 26 درصد هم می 
رسید، قدرت کاهش نرخ سود تسهیلات در شبکه بانکی وجود نداشت. 
از این رو حتی با تصویب سود 24 درصد حداقل در ماههای ابتدایی 
کمتر بانکی بود که تسهیلات را با این نرخ به مشتریان ارائه کند. 
چراکه عمده درآمد بانکها و تامین هزینه آنها از طریق سود دریافتی از 
محل تسهیلات ارائه شده کسب می شود و هر گونه کاهش نامتناسبی 

موجب تغییر درآمد آنها خواهد شد.
با این حال با کاهش نرخ تورم تا مرز 13 درصد و الزام کاهش نرخ 
سود و تناسب سازی با آن تورم، جریان را به سمت تغییر مجدد نرخ 
سود بانکی در روزهای پایانی سال پیش برد و گرچه انتظارات تغییر 
سود سپرده و کمتر شدن هزینه بانکها و در ادامه کاهش نرخ سود 

تسهیلات بود، اما شورای پول واعتبار تصمیم به کاهش همزمان هر دو 
سود اعم از تسهیلات و سپرده اقدام کرد.

توقع اجرای منظم سود بیش از گذشته است
اما با توجه به جریان های اخیر انتظار می رود که نرخ های سود در 
دور تازه نسبت به گذشته با نظم بیشتری اجرایی شود . این در حالی 
است که در دوره های گذشته ، بعد از کاهش نرخ سود بانکی مدتها 
زمان سپری می شد تا بانکها خود را با نرخ های مصوب تطبیق دهند 
چراکه وجود برخی عوامل از جمله حضور تخریبی موسسات اعتباری 
در پرداخت سود،هزینه بالای سود در بازار بین بانکی و کمبود منابع، 
مانع از اجرای منظم سودهای مصوب بود؛ عواملی که بانک مرکزی و 
شورای پول واعتبار نیز به آن اذعان داشته و ساماندهی همین عوامل 

موجب تاخیر در کاهش مجدد سود شد.

وقتی که بانکها باید سود سپرده را در حد 20 یا 22 درصد پرداخت 
می کردند و هزینه بالایی در بر داشت ، در سویی دیگر موسسات 
اعتباری غیرمجاز در رقابتی مخرب با سودهای جذاب گاها بیش از24 
درصد، مشتریان بانکها را ترغیب به خروج منابع از آنها و تغییر جهت به 
سمت خود می کردند که به اذعان مدیران بانکی موجب خروج هزاران 

میلیارد نقدینگی از بانکها شده بود.
این در حالی است که در سویی دیگربا توجه به قفل بودن نزدیک به 
50 درصد منابع بانکها در قالب مطالبات معوق، بدهی دولت به بانکها 
و سپرده های قانونی منابع چندانی در اختیار بانکها وجود نداشت و از 
این رو وارد رقابت با موسسات شده تا با پرداخت سود بیشتر در سپرده 
حداقل مشتریان خود در این بخش را از دست ندهند که به تبع آن 

بی نظمی در اجرای سودهای مصوب ایجاد می شد.

اما با توجه به اقدامات اخیر انجام شده در راستای ایجاد زمینه کاهش 
نرخ سود و تاکیدی که بر استفاده از ابزارهای مناسب در این رابطه 
وجود داشته انتظار می رود که دور تازه تغییرات سود بانکی با نظم 
بیشتری نسبت به قبل در دستور کار قرار گیرد. کاهش 11 درصدی 
نرخ سود در بازار بین بانکی، آزادسازی بخشی از سپرده های قانونی 
بانکها به منظور افزایش منابع و همچنین ساماندهی موسسات غیر 
مجاز نسبت به قبل از جمله تغییرات اخیر در شبکه بانکی بود که تا 
حد زیادی با کاهش نرخ سود متناسب بوده و به اعتقاد مدیران بانکی 
و بانک مرکزی می توانست زمینه ساز کاهش نرخ سود به طور غیر 

دستوری باشد.
اخیرا رییس کل بانک مرکزی نیز بر این موضوع تاکید و عنوان کرده 
بود که با توجه به ریشه های چسبندگی نرخ سود و لزوم اتخاذ رویکرد 
غیردستوری و پایدار جهت کاهش آن، بهره گیری از بازار بین بانکی 
در دستور کار بانک مرکزی قرار گرفت. در این راستا با ورود فعالانه و 
ساماندهی شرایط بازار و تزریق منابع لازم، عمق بازار بین بانکی افزایش 
یافته و نرخ های سود در مسیر کاهش قرار گرفته است. علاوه بر این، 
با تبدیل اضافه برداشت بانک ها به خط اعتباری، زمینه بهتری برای 
رجوع بانک ها به بازار بین بانکی و تامین مالی کوتاه مدت آنها فراهم 
شد. در نتیجه نرخ سود بازار بین بانکی از حدود 29 درصد در ابتدای 
سال جاری به 19 درصد و کمتر از آن در هفته های اخیر کاهش 
یافته است. در عین حال که با کاهش نرخ سپرده قانونی و آزادسازی 
تدریجی بخشی از منابع بانکها در بانک مرکزی، قدرت نقدینگی بانکها 
افزایش یافته که خود موجب حرکت آنها به سمت کاهش نرخ سود 

خواهد شد.
به هر حال گرچه هنوز ابلاغیه سیاستهای جدید در سود بانکی به 
بانکها ابلاغ نشده اما طبق توافق قبلی احتمالا سودهای کاهش یافته 
به زودی و از هفته آینده-اول اسفند ماه- در بانکها اجرایی می شود 
و شبکه بانکی دومین تغییر در این رابطه را در سال جاری تجربه 
می کند. سود سپرده ای که در طول 9 ماه چهار درصد و تسهیلات 

حدود شش درصد کاهش داشته است.  

وام های بانکی باز هم ارزان شد

رکود در بازار سیم کارت

کد یک همچنان بالای 2/5 میلیون تومان
بازار سیم کارت که طی ماه های گذشته با سیر صعودی قیمت مواجه بوده، طی هفته های 

اخیر به اذعان فعالان بازار با رکود جدی مواجه شده است.
 سیر صعودی قیمت سیم کارت در شرایطی متوقف شده که فعالان این صنف از رکود 

عجیب حاکم بر بازار خبر می دهند.
در حال حاضر، سیم کارت های کد یک همراه اول بسته به میزان رند بودن شماره قیمتی 
بالغ بر 2.۵ میلیون تومان دارند که البته اگر فردی قصد فروش خط خود را داشته باشد، 

رقمی حدود 200 تا 300 هزار تومان از این مبلغ کاسته می شود.
سیم کارت های کد دو نیز قیمتی بالغ بر یک میلیون و ۴00 تا یک میلیون و ۵00 هزار 
تومان دارند که به هنگام فروش توسط فرد، برای آنها رقمی بالغ بر یک میلیون و 100 تا یک 

میلیون و 200 هزار تومان پرداخت می شود.
این روزها قیمت کدهای سه نیز حدود یک میلیون تومان قیمت گذاری می شوند که البته 

همان طور که اشاره شد این قیمت ها براساس رند بودن شماره قابل افزایش است.
اما سیم کارت های کد چهار همراه اول این روزها با قیمتی بالغ بر 7۵0 هزار تومان به فروش 

می رسند و برای خرید آنها رقمی حدود 600 هزار تومان هزینه می شود.
سیم کارت های کد پنج و شش همراه اول به ترتیب با قیمت هایی بالغ بر 600 و ۴00 
هزار تومان به فروش می رسند و برای خرید آنها ارقامی حدود ۴۵0 و ۴00 هزار تومان 

هزینه می شود.
اما سیم کارت های کد هفت اپراتور اول این روزها با رقمی بیش از ۴۵0 هزار تومان در 
بازار معامله می شود و برای خرید این سیم کارت ها نیز بهایی بالغ بر 300 تا 3۵0 هزار 
تومان پرداخته می شود. در میان سیم کارت های دارای کدهای جدید آن دسته از شماره ها 
که با عدد هشت آغاز می شوند در صورتی که صفر باشند و پیشتر مورد استفاده قرار نگرفته 
باشند رقمی حدود ۴00 هزار تومان برای فروش در نظر گرفته شده و عددی حدود 300 تا 
3۵0 هزار تومان هم برای خرید این خط ها صرف می شود. البته در صورتی که این خط ها 
کار کرده باشند فروش آنها به قیمتی حدود 300 هزار تومان و خرید آنها با رقمی حدود 
2۵0 هزار تومان صورت می گیرد. سیم کارت های کد 9 نیز با رقمی حدود 200 هزار تومان 

خریداری شده و بالغ بر 2۵0 تا 300 هزار تومان به فروش می رسند.
سیم  کارت های همراه اولی که با کد صفر به تازگی وارد بازار شده اند از آن دسته سیم کارت ها 
هستند که به گفته فعالان بازار در حال حاضر حداقل در بازار آزاد خریدار چندانی ندارند و 

رقمی حدود 2۵0 تا 270 هزار تومان برای فروش آنها در نظر گرفته شده است.
همچنین این خط ها با بهایی بالغ بر 200 هزار تومان خریداری می شوند. البته با تمام این 
تفاسیر فعالان صنفی تاکید دارند که این روزها رکود جدی بر بازار سیم کارت کشور حاکم 
است و همچنان خریدارانی که در این بازار وجود دارند ترجیح می دهند کدهای قدیمی تری 

مانند کدهای یک و دو را خریداری کنند. 
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غیرورزشی ها مقصرتر از ورزشی ها؛

موتورگازی فوتبال هم پنجر شد!

درشرایطی که کشورهای شرق و غرب آسیا تکلیف خودشان با درآمدزایی و تامین 
هزینه های باشگاه ها را مشخص کرده اند، فوتبال ایران که به تعبیر علی پروین حرکتش با 

موتورگازی است پنچر شده و بلاتکلیف است!
علی پروین بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران پانزده سال قبل تاکید کرد که سرعت 
حرکت فوتبال شرقی های آسیا و دیگر کشورهای درحال توسعه مثل حرکت مرسدس بنز 
است و سرعت حرکت ما مثل موتور گازی! از آن روزها تا امروز می توانید سرعت حرکت رو 
به جلوی ژاپن، کره جنوبی، قطری که میزبان جام جهانی است و ... را ببینید و لمس کنید. 
قطر و ژاپن برای فوتبال ایران زنگ تفریح بودند اما حالا دیوی دو سر شده اند که ما را می برند، 

چه در رده باشگاهی و چه در رده ملی.
تیم امید مقابل ژاپن سه بر صفر بازنده شد تیم نفت هم مقابل الجیش دو بر صفر مثل آب 
خوردن باخت. مقصر چه کسی است؟ کارخانه سازنده مرسدس بنز که اتومبیلی ساخته که 
سریع حرکت می کند یا کارخانه سازنده موتور گازی که باید آن را برخی مواقع روی دوش 

بگیری و حرکتش دهی؟
اشکال از کیست؟ از منصوریان و خاکپور یا محمد مایلی کهن و قنبرزاده؟ اینها بی تقصیر 
نیستند اما همه تقصیر را هم بر گردن ندارند چرا که از موتورگازی بیش از این توقع نمی رود 

که نمی رود.
به استادیوم ها نگاه کنید، به زمین های چمن نگاه کنید، به تدریس علم و مربیان حرفه ای 

که به ایران می آیند نگاه کنید اما صبر کنید چه کسی این اختلاف ها را رقم زده است؟
 منصوریان؟ خاکپور، مایلی یا قنبرزاده؟ پاسخ ها همه منفی است. موضوع این است 
که برای تبدیل مسابقه ای منطقی و برابر به مسابقه خرگوش و لاک پشت کسان دیگری 
تقصیرات بیشتری دارند، آنها که متوجه نشدند فوتبال یک بازی ساده نیست بلکه یک 

حرکت مواج اجتماعی و بعضا سیاسی است.
مسئولان غیر ورزشی  البته از فوتبال زیاد استفاده می کنند، در موردش حرف می زنند و 
انتقاد می کنند تا دیده شوند اما آنجا که باید قانون گذاری می کردند هرگز چنین نکرده اند، 
آنجا که خصوصی سازی باید انجام می شد قوانین را به سود بخش خصوصی تغییر ندادند و 
به این ترتیب بخش خصوصی هرگز برای مدت زیادی در فوتبال زنده نماند چون درآمدی 

نداشت.
آنجا که باید استادیوم ها ساخته می شد آنجا که باید وام های بلند مدت و کم بازده به بخش 
خصوصی داده می شد این اتفاق صورت نگرفت و حالا به نظر می رسد کاملا عقب مانده ایم و 

حتی بقای فوتبال هم با چالش مواجه شده است چه برسد به پیشرفت.
در واقع موتورگازی قصه فوتبال ما هم پنچر شده است چون بخش دولتی هم دیگر توان 
پرداخت هزینه ها را ندارد و نهایتا همه استعدادها یا از بین می روند یا به کشورهای دیگر 
می روند تا پول درآورند و ما مانده ایم و فوتبال ورشکسته که همچنان مسئولانش قوانینش 

را تغییر نمی دهند تا بخش خصوصی پا به عرصه بگذارد.
در واقع به نظر می رسد دیگر کسی نمی داند فوتبال برای چه انجام می شود؟ چون نه 
مثل غرب آسیا پول دولتی به قدر کافی در آن هزینه می شود و نه مثل شرق آسیا بخش 
خصوصی آن را جلو می برد. برای اثبات این موضوع کافی است به همین الجیش و بازیکنان 
گران قیمتش نگاه کنید و البته نفت را هم ببینید که بازیکنان معمولی خودش را هم 

فروخت.

مذاکره فدراسیون فوتبال ایران و سعودی منتفی شد

طرح مواضع ایران قبل از مجمع فیفا
در صورت ارائه مجوز توسط AFC، فدراسیون فوتبال ایران قبل از مجمع انتخاباتی فیفا 
به منظور دفاع از مواضع خود در قبال خواسته غیرمنطقی سعودی ها در جلسه فدراسیون 

فوتبال آسیا طرح مساله خواهد کرد.
پس از حاشیه سازی کشورهای سعودی و امارات در مورد فوتبال ایران و اتفاقاتی که 
در چند وقت اخیر پیش آمد در نهایت قرار است در تاریخ 25 اسفند ماه سال جاری 
کنفدراسیون فوتبال آسیا رای نهایی خود را در خصوص مناقشه فوتبالی سعودی ها با 
ایران صادر کند. اما پیش از جلسه 16 مارس که مصادف با 25 اسفندماه سال جاری 
است، جلسه  کمیته اجرایی AFC  در تاریخ 9 مارس مصادف با 18 اسفند ماه سال جاری 
برگزار می شود تا برخی از موارد مورد نظر در خصوص اختلاف فوتبالی دو کشور ارائه و 

به بحث گذاشته شود.
*آخرین موضع ایران؛ به هیچ وجه خارج از ایران بازی نمی کنیم

فدراسیون فوتبال ایران آخرین موضع خود را در خصوص مناقشه ایجاد شده اتخاذ 
کرده و قصد دارد عنوان کند که به هیچ وجه خارج از ایران مقابل تیم های حاضر در 
لیگ قهرمانان آسیا به میدان نخواهد رفت. علاوه بر این باشگاه های ایرانی حاضر در لیگ 
قهرمانان آسیا قصد دارند نامه ای اعتراض آمیز تهیه و به کنفدراسیون فوتبال آسیا ارائه 

کنند.
علاوه بر این مستندات لازم از سفر تیم فوتبال الجیش قطر و حضور این تیم در تهران 
توسط مسئولان فدراسیون فوتبال تهیه شده و قصد بر این است تا مستندات لازم در 
خصوص ورود باشگاه النصر امارات نیز که به زودی به ایران خواهد آمد جمع آوری شود تا 
پرونده ای جامع مبنی بر اینکه تیم های عربی حاضر در ایران با هیچگونه مشکلی مواجه 

نخواهند شد، تشکیل شود.
*فدراسیون فوتبال ایران و سعودی بدون مذاکره

هر چند کنفدراسیون فوتبال آسیا تا 25 اسفند ماه سال جاری به دو کشور مهلت 
داده تا با تفاهم مشکل و مناقشه ایجاد شده را برطرف کنند اما به هیچ وجه قرار نیست 
مذاکره ای بین مسئولان فدراسیون فوتبال دو کشور برگزار شود. عربستانی ها عنوان کردند 
که این سیاستگذاری توسط دولت آنها در نظر گرفته شده است و آنها نمی توانند به مساله 
ورود کنند و تنها مجری سیاستگذاری های تعیین شده هستند بنابراین مذاکره میان 
فدراسیون های فوتبال دو کشور منتفی است و اگر قرار باشد مذاکره ای برگزار شود این 

مذاکرات در سطح دولت های دو کشور و حتی وزارت های امور خارجه است.
*طرح مناقشه فوتبالی ایران و سعودی پیش از مجمع انتخاباتی فیفا

ششم فوریه مصادف با هفت اسفند ماه سال جاری مجمع انتخاباتی فیفا برگزار خواهد 
شد اما قرار است پیش از برگزاری این مجمع، کنفدراسیون های مختلف به صورت 
مجزا جلساتی را برگزار کنند. فدراسیون فوتبال ایران قصد دارد در جلسه برگزار شده 
کنفدراسیون فوتبال آسیا مسائل مربوط به مناقشه فوتبالی دو کشور را طرح کند و در این 

راستا منتظر مجوز ارائه شده توسط مسئولان ذیربط AFC است.

ایران در انتظار پاسخ رومانی
 برای دیدار دوستانه

فدراسیون فوتبال ایران در انتظار پاسخ فدراسیون رومانی جهت برگزاری دیدار دوستانه 
با این کشور است.

 پس از اینکه پیشنهادی از سوی فدراسیون فوتبال رومانی به منظور برگزاری دیدار 
دوستانه میان تیم ملی فوتبال این کشور با تیم ملی ایران در فوریه ارائه شد این پیشنهاد از 
سوی فدراسیون مورد مخالفت قرار گرفت. به همین منظور پیشنهادی از سوی فدراسیون 
فوتبال ایران به رومانی ارائه شد تا در صورتی که مقدور است این دیدار در خردادماه برگزار 
شود که هنوز پاسخی از سوی فدراسیون فوتبال این کشور ارائه نشده است. تیم ملی فوتبال 
ایران هجدهم خرداد ماه سال آینده به مصاف مقدونیه خواهد رفت و اگر قرار باشد دیگر 
دیدار تیم ملی مقابل تیم دیگری برگزار شود این دیدار دوستانه باید در تاریخ 13 خرداد ماه 
صورت گیرد. علاوه بر این هر چند صحبت هایی مبنی بر دیدار دوستانه تیم ملی فوتبال ایران 

مقابل ایتالیا مطرح شد اما به صورت قطعی این دیدار منتفی شده است.

مربیان تیم ملی در تمرین گسترش فولاد:

دستیاران کی روش 
تماشاگر دیدار شاگردان قلعه نویی

مربیان تیم ملی راهی تبریز شده اند تا دیدار تراکتورسازی و سپاهان را از نزدیک تماشا 
کنند .

تمرینات تیم گسترش فولاد از ساعت 11:30 دیروز در ورزشگاه اختصاصی این تیم 
پیگیری شد و مارکار آقاجانیان به همراه اوسیانو کروز با حضور در این ورزشگاه قصد زیر نظر 

گرفتن تمرین شاگردان فراز کمالوند را دارند.
مربیان تیم ملی بعد از حضور در تمرین تیم گسترش فولاد، در نظر دارند امروز برای 

تماشای دیدار تراکتورسازی و سپاهان به ورزشگاه یادگار امام )ره( تبریز بروند.

هفته بیست و یکم لیگ برتر فوتبال امروز و فردا 
برگزار می شود و در مهم ترین دیدار تیم های مدعی 
سایپا و پرسپولیس و صبا با استقلال خوزستان به دیدار 
هم می روند. سه تیم استقلال خوزستان، استقلال تهران 
و پرسپولیس این شانس را دارند که هفته بیست و یکم 

را با صدرنشینی به پایان ببرند. 
به گزارش ایسنا، در نخستین دیدار هفته بیست 
میزبان  تراکتورسازی  ساعت 1۵:1۵امروز  از  یکم  و 
هواداران  استقبال  پانزدهم  فصل  در  است.  سپاهان 
تبریزی از بازی های تراکتورسازی بسیار کم شده که 
احتمال می رود دیدار جنجالی این تیم برابر نفت تهران 
در آخرین هفته لیگ سال قبل که به قهرمانی سپاهان 

انجامید در این امر بی تاثیر نبوده است.
 با این حال مسئولان باشگاه تراکتورسازی با استفاده 
از تجربه موفق پرسپولیس در رایگان کردن تماشای 
دیدارشان تصمیم مشابه گرفتند و شاید این مسئله 
دهد.  آشتی  ورزشگاه  با  را  تراکتورسازی  هواداران 
تراکتورسازی و سپاهان هر دو در میانه های جدول 
حضور دارند و پیروزی در این دیدار می تواند سکوی 

صعود تیم پیروز به قسمت بالای جدول باشد. 
از ساعت 1۴ دیدار حساس دو تیم سایپا و پرسپولیس 
در ورزشگاه آزادی تهران آغاز می شود. این دیدار که 
سایپا میزبان آن است ابتدا قرار بود در ورزشگاه تختی 
برگزار شود اما رایزنی های پرسپولیسی ها و کیفیت 
بسیار بد چمن ورزشگاه تختی مسئولان باشگاه سایپا 
را واداشت تا ورزشگاه آزادی را به عنوان محل انجام این 

بازی معرفی کنند. 
استقبال پرشمار هواداران پرسپولیس از بازی های این 
تیم در هفته های اخیر می تواند این بار هم تکرار شود 
و این نکته ای است که مسئولان باشگاه سایپا دوست 

نداشتند اتفاق بیفتد. 
پرسپولیس که ابتدای فصل نتایج ناامید کننده ای 
کسب می کرد به تدریج خود را به رده سوم جدول 

رسانده و با داشتن بهترین خط حمله لیگ برتر - با 30 
گل زده - شانس زیادی برای بهتر کردن جایگاه خود 
در جدول دارد. این تیم حتی می تواند در پایان این هفته 
در صدر جدول قرار بگیرد. سایپا نیز تنها یک امتیاز با 
پرسپولیس اختلاف دارد اما در رده پنجم جدول قرار 

دارد و می خواهد خود را بالا بکشد. 
آخرین دیدار امروز را نیز ذوب آهن و فولاد انجام 

می دهند. این دیدار از ساعت 16 در ورزشگاه فولادشهر 
اصفهان آغاز می شود. ذوب آهن که فصل بسیار خوبی 
را سپری کرده بود، در چند هفته اخیر با اندکی افت 
مواجه شد و رده سوم جدول را به پرسپولیس بخشید. 
اینک این تیم تنها به بازپس گیری جایگاه از دست رفته 

می اندیشد.
 فولاد هم که در نیم فصل نخست لیگ برتر تنها 

دو پیروزی کسب کرده بود، از ۵ بازی خود در نیم 
فصل دوم سه پیروزی کسب کرده و این نشان می دهد 
که نماینده پرطرفدار خوزستان، خود را پیدا کرده و 

می خواهد از خطر سقوط نجات یابد.
برگزار  فردا  و یکم  بیست   سایر دیدارهای هفته 
می شود. سه دیدار این روز از ساعت 1۵:30 آغاز و دو 

دیدار در ساعت 16 برگزار می شوند. 

در نخستین دیدار ملوان بحران زاده به مصاف راه آهن 
می رود. این در حالی است که حمید استیلی سرمربی 
ملوان از سمت خود استعفا داده و منتظر تصمیم هیات 

مدیره باشگاه است.
تهران در ورزشگاه تختی  نفت  اهواز و  استقلال   
اهواز به دیدار هم می روند. نفت هفته گذشته استقلال 
تهران را شکست داده و ضمن پایین کشیدن این تیم 
بالای  به یک قدمی تیم های  را  از صدر جدول خود 
جدول رسانده است. در آن سو استقلال اهواز همچنان 
کاندیدای اصلی سقوط به دسته پایین تر است و با این 
روند به نظر نمی رسد امیدی به بقا در لیگ برتر داشته 

باشد. 
تیم های مشهدی سیاه جامگان و پدیده دیگر دیدار 
روز جمعه را برگزار می کنند. داربی مشهد از آن جهت 
حائز اهمیت است که می تواند سیاه جامگان را از ورطه 
سقوط به دسته پایین تر، نجات دهد یا پدیده را به جمع 

تیم های نامزد سقوط نزدیک کند. 
برتر  لیگ  فعلی  صدرنشین  خوزستان،  استقلال 
فوتبال ایران از ساعت 16 در قم به مصاف صبا می رود. 
استقلال خوزستان در این فصل نتایج درخشانی کسب 
کرده است و با شکست هم نام تهرانی اش از نفت توانست 
دوباره صدر جدول را از آن خود کند. این تیم برای 
تثبیت صدرنشینی اش باید از سد صبا بگذرد که البته 

کار راحتی نخواهد بود. 
استقلال در آخرین بازی هفته بیست و یکم در 
ورزشگاه آزادی تهران میزبان گسترش فولاد است. 
در این دیدار نیز حضور هواداران استقلال در طبقه 
امیدوارند  رایگان است و استقلالی ها  دوم ورزشگاه 
در  هوادار  هزار  ده ها  باعث حضور  تصمیم  این  که 
ورزشگاه آزادی شود.  استقلال با پیروزی برابر حریف 
اما  بازگردد  جدول  صدر  به  می تواند  تبریزی اش 
شکست گسترش فولاد کار راحتی برای آبی پوشان 

تهرانی نیست. 

هفته 21 لیگ برتر فوتبال

 جدال داغ مثلث مدعیان برای صدرنشینی

بهداد سلیمی:
 زهرا نعمتی شایستگی کسب مدال را در ریو دارد

آخرین پرچمدار بازی های آسیایی با اشاره به انتخاب شایسته زهرا نعمتی به عنوان 
پرچمدار بازی های المپیک 2016 اعلام کرد یقین دارد او شایستگی کسب مدال را در 

ریو خواهد داشت.
بهداد سلیمی در رابطه با حضور خود برای اهدای حکم پرچمداری به زهرا نعمتی اظهار 
کرد: بحث پرچمداری و اهدای آن به یک ورزشکار، یک حرکت نمادین به شمار می رود. 
با اهدای این پرچم به فرد بعدی که قرار است پرچمدار باشد، نشان می دهیم که پرچم 

کشورمان از ارزش بالایی برخوردار است.
وی افزود: انتخاب زهرا نعمتی به عنوان پرچمدار المپیک، انتخاب شایسته و هوشمندانه ای 
برای یک بانوی محجبه  است که همراه با معلولیت خود توانست سهمیه بازی های المپیک و 
پارالمپیک را کسب کند. قطعا چنین فردی می تواند در المپیک ریو مدال پرافتخار کشور را 

نیز کسب و پرچم ایران را به اهتزاز درآورد.
سلیمی خاطرنشان کرد: هرکسی که پرچم کشور را در دست می گیرد، باید به خوبی از 
آن محافظت کند و بتواند با چنین مسئولیت سنگینی مدال خوشرنگی را نیز برای کاروان 

ایران به دنبال داشته باشد.
وی در پاسخ به این پرسش که چه احساسی برای تحویل پرچم به نعمتی بعد از پرچمداری 
در بازی های آسیایی اینچئون دارید نیز گفت: واقعا احساس خوبی دارم زیرا معتقدم نعمتی 

می تواند نماینده شایسته ای برای کاروان ایران باشد.
سلیمی در خصوص وضعیت خود و اینکه آیا احساس می کنید تا زمان برگزاری المپیک 
بتوانید شرایط مناسب و ایده آلی را داشته باشید و با آمادگی بالایی راهی ریو شوید هم 
خاطرنشان کرد: تلاش تمام پزشکان و خودم بر این است تا بتوانم با آمادگی خوبی راهی 

المپیک شوم. 
در حال حاضر شرایط بسیار خوبی دارم و امیدوارم با حمایت هایی که فدراسیون پزشکی 
ورزشی و وزارت ورزش و جوانان دارند، بتوانم هرچه سریع تر به دوره اوج برگردم. در حال 
حاضر تحت درمان پزشکان خوبی هستم که جزو بهترین پزشکان کشور و حتی پزشکان 

دنیا هستند. 

قهرمانی:

 تصمیم ام را برای خداحافظی از داوری
 تغییر نمی دهم

داور بازنشسته فوتبال ایران گفت: دربی مشهد و دیدار دو تیم پدیده و سیاه جامگان، عیار 
فوتبال خراسان را نشان خواهد داد.

محسن قهرمانی در خصوص دیدار دو تیم پدیده و سیاه جامگان مقابل یکدیگر 
خاطرنشان کرد: تیم های مشهدی در لیگ برتر برای بقا نیاز به امتیاز دارند، خوشبختانه 
پس از تعطیلات دو تیم شرایط خوبی پیدا کرده اند اما در بازی های آینده دیدار های سخت 

و نفس گیری منتظر آن ها خواهد بود.
قهرمانی ادامه داد: دربی مشهد و دیدار دو تیم پدیده و سیاه جامگان، عیار فوتبال 
خراسان را نشان خواهد داد امیدوارم بازی خوبی را شاهد باشیم و شاهد حواشی بیهوده و 

ضربه زننده به فوتبال استان خودمان نباشیم.
داور بازنشسته فوتبال در خصوص جدایی و استعفای کی روش از تیم ملی فوتبال 
کشورمان اظهار کرد: اگر کی روش به فوتبال ایران نمی آمد ما شاهد رفتن به جام جهانی 
و ارتقا ء رتبه ایران در جهان و آسیا نبودیم به عبارتی می توان گفت کی روش برای فوتبال 

ایران افتخار و آبرو به ارمغان آورد.
وی افزود: بازیکنانی مانند رضا قوچان نژاد، اشکان دژاگه، بابک جهانبخش و بسیاری 
دیگر از ستاره های تیم ملی فوتبال کشورمان نتیجه نظارت و و توجه مربی مانند کی روش 
بودند که با دقت و توجه تیمی خوب در مدیریت تیم ملی در مسابقات مختلف نمایش 

موفقی داشتند.
قهرمانی همچنین در خصوص صحبت های اخیر خود درباره احتمال تغییر نظرش 
مبنی بر بازگشت به داوری پس از انتخابات فدراسیون فوتبال گفت: به هیچ عنوان 
چنین موضوعی از زبان من مطرح نشده، تصمیم خود را گرفتم و دیگر نمی خواهم 
به داوری بازگردم اما در مسائل مدیریت ورزش و کارشناسی فعالیت خود را ادامه 

دهم.
داور بازنشسته فوتبال ایران ادامه داد: گاهی اوقات در مراسم های مختلف مردم از من 
خواسته اند به فوتبال و داوری بازگردم، شاید روزی به خاطر مردم تصمیمم را عوض کنم 
اما تصمیم من به انتخابات فدراسیون و تغییر مدیریت ارتباطی ندارد، بلکه فقط به خاطر 

درخواست مردم خواهد بود.

اشکان دژاگه: پیشرفت خوبی داشتیم
ستاره ایرانی العربی می گوید تیمش در نیم فصل دوم پیشرفت خوبی داشته است و این 

توانایی را دارد که برابر تیم صدرنشین و آماده الریان به پیروزی برسد.
 در حساس ترین و جذاب ترین بازی هفته نوزدهم لیگ ستارگان قطر شنبه هفته 

آینده دو تیم الریان و العربی به مصاف هم خواهند رفت.
اشکان دژاگه، ستاره ایرانی العربی تاکید دارد که تیمش می تواند پیروز این دوئل 
حساس باشد. او گفت: همه شما می دانید که الریان چه تیم خوبی است. آنها شانس 
نخست کسب عنوان قهرمانی به شمار می آیند و در فصل جاری نتایج درخشانی به دست 
آورده اند، اما ما هم نهایت تلاش خود را به کار می گیریم تا برنده این دیدار حساس باشیم. 

به هر حال بازی بسیار سختی را پیش رو داریم.
او ادامه داد: خوشبختانه العربی در شرایط خوبی قرار دارد و پیشرفت خوبی از خود 
نشان داده است. می خواهیم جزو چهار تیم برتر جدول رده بندی باشیم و به همین 
خاطر به پیروزی در این دیدار نیاز داریم. این توانایی را داریم که برابر تیم خوب الریان 
به پیروزی برسیم. امیدوارم که بتوانیم سه امتیاز حساس این بازی بزرگ را به دست 

آوریم.
اشکان دژاگه در دیدار قبلی العربی برابر لخویا نتوانست به میدان رود اما او می تواند در 
دیدار هفته آینده برابر الریان تیمش را همراهی کند و این خبر خوبی برای جیان فرانکو 

زولا و هواداران این تیم قطری است.
 در جدول رده بندی الریان با ۵1 امتیاز در صدر جدول رده بندی جای دارد این 

درحالی است که العربی تنها 30 امتیاز به دست آورده و در جایگاه پنجم قرار دارد.

باشگاه ها  باید  می گوید  پر سپولیس  باشگاه  سرپرست 
خودشان بازی ها را برگزار کنند.

علی اکبر طاهری درباره دیدار پر سپولیس مقابل سایپا، 
اظها ر کرد: طی هفته های اخیر با تلاشی که بازیکنان و 
کادرفنی انجام دادند، توانسته ایم نتایج خوبی را کسب کنیم 
و خوشحالیم از این بابت که الان در کورس قهرمانی قرار 
داریم. امیدوارم در انتهای فصل بتوانیم با کسب نتایج خوب 
دل هو اد ا ران پر سپولیس را شاد کنیم. آن چیزی که طی 
این روزها برایمان اهمیت دارد این است که پر سپولیس هم 
زیبا و هم تماشاگر پسند بازی می کند و البته نتیجه  هم 

می گیرد.
دوستانه  بازی  قرارداد  آیا  که  این سوال  به  پاسخ  در  او 
پر سپولیس با فاینورد روتردام هلند امضا شده است یا خیر، 
ا ضافه  کرد : هنوز هیچ قراردادی امضا نکرده ایم. اسپانسرهای 
برگزاری این چنین بازی ها پیشنهادات خود را ارائه می دهند و 
ما هم با آنها صحبت می کنیم. یکی از این اسپانسرها پیشنهاد 
بازی با فاینورد روتردام را ارائه کرد و صحبت های خوبی را با 
او انجام داده ایم و با توجه به فشردگی بازی ها در هلند قرار بر 
این شد اگر فرصتی باشد پس از پایان لیگ بازی دوستانه ای 
را با فاینورد برگزار کنیم، اما قراردادی تا به این لحظه امضا 

نشده است.
 سرپرست باشگاه پر سپولیس در ادامه به بدهی های باشگاه 
اشاره کرد و گفت: بدهی ها واقعا ما را اذیت می کند. طوری 
بر نامه ریزی کرده ایم تا با درآمدهایی که داریم هزینه های 
جاری را به صورت کامل پرداخت کنیم، ولی بدهی هایی که 
مربوط به سال های 91 و 92 و قبل از آن است، ما را اذیت 
می کند و نظام دریافت و پرداخت ما را دچار مشکل می کند، 
اما به دنبال این هستیم تا جایی که می توانیم بخشی از این 
بدهی ها را پرداخت کنیم تا باشگاه از نظر کسر امتیاز با مشکلی 
مواجه نشود.  او ا دا مه  داد: قبلا گفته بودم کسانی می خواستند 
برای باشگاه مشکل ایجاد کنند، اما اقدامات قضایی خودمان 
را انجام داده ایم و منتظر هستیم تا مراجع قضایی در مورد 
این افراد تصمیم گیری کنند. طاهری در ادامه با بیان این 
که امیدوار است پر سپولیس در پایان فصل به قهرمانی برسد، 
ا ضافه  کرد : امیدوارم بهترین نتیجه  ممکن را کسب کنیم و 
البته می دانم که کار سختی  نیز شاد شود.  دل هو اد ا ران 
پیش رو داریم. سرپرست باشگاه پر سپولیس در بخش دیگری 
از صحبت های خود با اشاره به این که برگزاری بازی ها باید 
برعهده باشگاه ها باشد، گفت: باشگاه ها باید خودشان برگزار 
کننده بازی ها باشند تا از این طریق بتوانند هم درآمدزایی 
مطلوبی داشته باشند و هم بدانند که کار چگونه پیش می رود. 
الان به گونه ای شده است که ما ورزشگاه آزادی را اجاره 
می کنیم و تمام هزینه های آن را پرداخت می کنیم، اما ارگان 
دیگری برگزاری بازی را برعهده می گیرد. وقتی این چنین 

 VIP می شود به طور مثال می آیند به ما از کل بلیت های
چند بلیت به عنوان سهمیه می دهند در حالی که ما میزبان 
هستیم و ورزشگاه را به صورت کامل اجاره کرده ایم. اما برخی 
از دوستان تعداد زیادی از بلیت در جیبشان می گذارند و به 
هر کسی که ارتباط دارد بلیت می دهند. نباید این گونه باشد،  
بلکه باید برگزاری بازی بر عهده خود ما باشد تا خودمان بدانیم 
که چگونه می خواهیم بازی را برگزار کنیم و مهمانان خودمان 
را دعوت کنیم.  او ا ضافه  کرد : مساله دیگری که مطرح است 
بحث قیمت بلیت ها است. اگر کارشناسانه به مساله نگاه کنیم 
می بینید که قیمت گذاری بلیت ها درست انجام نشده است. 
 ـ80 هزار  وقتی ما بازی ها را رایگان می کنیم و می بینیم 70 
نفر به ورزشگاه ها می آیند نشان می دهد که هو اد ا ران با فو تبا ل 
قهر نکرده اند. باید به اعتقاد من کارشناسی درستی انجام شود 
تا قیمت بلیت ها بر اساس نوع بازی ها محاسبه شود. این کار 
در اروپا هم انجام می شود. به طور مثال در لیگ انگلیس بلیت 
برخی از بازی ها 15 پوند است و بعضی دیگر 70 تا 80 پوند 
قیمت دارند. ما هم باید طوری بر نامه ریزی کنیم که قیمت 
بلیت ها بر اساس نوع بازی ها باشد و در بازی های کم اهمیت 

بلیت ها ارزان تر ارائه شود.
در  کرد:  نشان  خاطر   خود،  سخنان  ادامه  در  طاهری   
شهرستان ها تیم هایی که بازی دارند خودشان با هماهنگی 
هیات فو تبا ل بازی را برگزار می کنند، اما نمی دانم در تهران 
چرا این گونه است. چرا باید ورزشگاه را اجاره کنیم و هزینه 
آن را پرداخت کنیم، ولی ارگان دیگری بازی را برگزار کند. 

واقعا جالب است بدانید با این که قانونا وقتی اجاره ورزشگاه 
را می دهیم مالکیت آن در اختیار ماست، ولی هیچ گونه 
دخل و تصرفی که سرویس دهی به هو اد ا ران می شود را در 
اختیار نداریم. البته من امیدوارم بتوانیم از سال آینده طوری 
بر نامه ریزی کنیم که باشگاه ها خودشان بازی ها را برگزار کنند.  
سرپرست باشگاه پر سپولیس تصریح کرد: به دنبال این هستم 
که یک ورزشگاه اختصاصی را برای پر سپولیس در اختیار 
بگیریم تا بتوانیم بازی های مان را در آنجا برگزار کنیم. درست 
است که شهرداری محترم ورزشگاه شهید کاظمی را به ما 
داده است، اما با توجه به گنجایش کم این ورزشگاه نمی توانیم 

بازی هایمان را در آنجا برگزار کنیم.
 طاهری در پایان درباره این که برخی از تیم ها همچون 
استقلال قصد دارند بازی های خودشان را رایگان کنند، خاطر 
نشان کرد: باید ادبیات کار رعایت شود تا این مساله با موفقیت 
انجام شود. این که ما بازیهایمان را رایگان کردیم و استقبال 
خوبی از آن شد، به خاطر زمینه سازی بود که از قبل انجام 
داده بودیم. برخی از تیم های شهرستانی بازی هایشان را رایگان 
کردند، اما موفقیتی حاصل نشد. به اعتقاد من باید طوری رفتار 
کنیم که چسبندگی هو اد ا ران به فو تبا ل بالا برود و کاری کنیم 
که آنها همیشه به ورزشگاه ها بیایند. پس از این که من این 
تصمیم را گرفتم و بازی های پر سپولیس را رایگان کردم و با 
استقبال خوب هو اد ا ران مواجه شد خیلی ها به من تبریک 
گفتند. امیدوارم اگر باشگاه های دیگر هم می خواهند این کار 

را کنند موفق شوند. 

 طاهری:باید قیمت بلیت ها بر اساس نوع بازی  باشد

سرپرست باشگاه استقلال تاکید کرد که تا پایان فصل تغییری در کادر فنی پیش نمی آید 
و مسئولان این باشگاه تصمیمی برای فصل آینده نگرفته اند.

بهرام افشارزاده در گفت  وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم، درباره اتفاقات بازی 
با نفت تهران، حضور فرهاد مجیدی و ... صحبت هایی را مطرح کرد که در زیر می خوانید:

 چه صحبتی در مورد بازی با گسترش  فولاد دارید؟
تیم آمادگی لازم برای این دیدار را دارد. بازیکنان باید بازی با نفت را فراموش کنند چون 
این شکست به خاطر داوری بود. از طرفی اتفاقاتی افتاد که تیم نتوانست از کیان باشگاه 
استقلال دفاع کند. امیدوارم بازیکنان روز جمعه بازی خوبی ارائه دهد و نتیجه لازم را 

کسب کند.
 پرویز مظلومی گفته که داوری به سود یک تیم خاص است و به ضرر استقلال.

خودتان داوری های اخیر استقلال را تجزیه و تحلیل کنید. داور باید در بازی با نفت ایمان 
مبعلی را از زمین اخراج و به خاطر خطای هند یک ضربه پنالتی به سود استقلال اعلام 
می کرد. داور جزئی از بازی است اما اشتباهات بازی گذشته اظهر من  الشمس بود. اشتباهات 
داور به بازیکنانی که داخل زمین هستند لطمه می زند و اثر منفی خواهد داشت. همانطور که 
بازیکنان تنبیه و تشویق می شوند، چنین حکم هایی نیز باید برای داوران اعمال شود. به همه 

داوران احترام می گذاریم اما برخی اشتباهات برای تیم جبران ناپذیر است.
 چه واکنشی به شعار هواداران علیه خودتان دارید؟

اتفاقات بازی با نفت را فراموش کنید. آنهایی که به من بی احترامی کردند، در واقع به 

خودشان بی احترامی کردند.
 حضور فرهاد مجیدی چقدر می تواند در بازی با گسترش فولاد به روحیه تیم 

کمک کند؟
مجیدی جزو بزرگان استقلال است و بازیکنان و هواداران از حضور وی روحیه می گیرند. 
ما باید محیط های اطراف باشگاه را سالم سازی کنیم تا آنهایی که به عنوان هوادار به ورزشگاه 

می آیند خالصانه به تشویق تیم شان بپردازند، نه اینکه دنبال تسویه حساب باشند.
 اتفاقا بحث هایی مطرح شد که برخی ها دنبال تسویه حساب با شما هستند. چه 

راهکاری دارید که در این میان برخی ها سوء استفاده نکنند؟
باید از ابتدای فصل کارهای فرهنگی انجام می شد که اکنون دیر شده است. برخی ها 
دنبال مسموم کردن جو ورزشگاه هستند که باشگاه ها و هواداران باید کمک کنند که چنین 

جوی ایجاد نشود.
 شایعاتی مطرح شده که قصد دارید فرهاد مجیدی را سرمربی استقلال کنید؟ 
به هیچ عنوان چنین چیزی صحت ندارد. ما از نصرالله عبداللهی خواسته ایم که کنار تیم 
باشد و کمک کند. علاوه بر عبداللهی، منصور پورحیدری نیز کنار تیم حضور دارد. هنوز 

تصمیمی نگرفته ایم و تا پایان فصل تغییری نخواهیم داشت.
 صحت دارد که تماشای بازی های خانگی استقلال تا پایان فصل رایگان شده 

است؟
بله، صحبت کرده ایم که بازی ها رایگان شود.

افشارزاده: سرمربی شدن مجیدی صحت ندارد

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول
موجب اجراییه صادره از شعبه 9 محاکم حقوقی قم که در اجرای احکام به شماره 4/93ج/261 ثبت گردیده له محمد جواد و فاطمه ولعیا و مرضیه و زهرا همگی رضوان نیا و علیه حسن 
رضوان نیا که محکوم علیه محکوم است به پرداخت 412/261/476 ریال در حق محکوم لهم که محکوم لهم در راستای وصول محکوم به اقدام به توقیف سرقفلی محکوم علیه نموده اند که 
کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده و مقررگردیده صرفا سرقفلی مغازه 25 متری متعلق به حسن رضوانی نیا بصورت مشاع )برابر 3/03 متر مربع از 25 متر مربع( حسب اعلام کارشناس 

که به شرح ذیل اظهار نظر نموده از طریق مزایده به فروش برسد:
ملک مورد نظر بر اساس اسناد و مدارک موجود در پرونده مغازه ای است از پلاک ثبتی 71 فرعی از 1646 اصل بخش دو ثبت قم واقع در نبش کوچه 65 خیابان امام خمینی )ره( روبروی 
هتل خورشید که در این پلاک براساس تقسیم بندی قبل بین مالکین به صورت سه مغازه یکی مغازه کوچک نبش کوچه به مساحت 5 متر مربع و دیگری جنب این مغازه به مساحت 
25متر مربع و قسمت دیگر مغازه تجاری پشت این مغازه به مساحت 40 متر مربع بوده است و در حال حاضر این 25 متر که دارای بر مفید 3/55 است مقدار حدود 22/1 متر مربع آن در 
برخیابان و مقدار 2/10 متر مربع آن به صورت L شکل در پشت مغازه کوچک قرار می گیرد و این 25 متر با قسمت تجاری پشت آن به صورت چلو خورشتی و آشپزخانه مورد استفاده 
می باشد ارتفاع مغازه حدود 4 متر، دارای درب کرکره ای آکاردئونی با شیشه سکوریت ، کف سنگ، دیوارها تا سقف سرامیک و مغازه دارای امتیاز برق15 آمپز ، آب تجاری و گاز صنعتی 

به ظرفیت 10 می باشد.
با عنایت به اینکه در نظر است مقدار طلب خواهان به مبلغ اعلام شده 412/261/476 ریال از محل سرقفلی و حق کسب و پیشه 25 متر مربع به مزایده گذاشته شود ارزش سرقفلی و حق 
کسب و پیشه این مغازه) 25 متر مربع( با توجه به موقعیت قرار گیری ، میزان مساحت بربه شارع و لحاظ سایرجوانب امر مقطوعا مبلغ 3/400/000/000 ) سه میلیارد و چهار صد میلیون( 
ریال برآورد می گردد که بر این اساس سهم خواهان از این سرقفلی و حق کسب و پیشه معادل 3/03 متر مربع از کل ارزش سرقفلی و حق کسب پیشه مغازه 25 متر مربع فوق الذکر می باشد.

که مقرر گردیده پلاک فوق الذکر در تاریخ 94/12/22 ساعت 8 الی 8/30 صبح به آدرس قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از 
طریق مزایده حضوری به فروش برسد لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل 
درجلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد برنده مزایده باید ده درصد ارزش مزایده را فی المجلس و 

الباقی را قبل از یکماه پرداخت نماید. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمائید.
 ـدادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم  حسن کاظمی 



علمی و سلامت

نفخ کمتر با غذای پخته  تر
شاید شما جزو آن دسته از افرادی باشید که مدام نفخ می  کنید و به همین دلیل مصرف 
مواد غذایی نفاخ مانند حبوبات یا سبزیجات را به کل کنار گذاشته  اید. اما این، راه  حل 

درستی نیست... 
 حبوبات، سبزیجات و میوه  ها منابع غنی فیبر هستند و حذف  شان از برنامه غذایی می  تواند 
مشکلات گوارشی نظیر یبوست را پیش بیاورد. اگر دچار نفخ می  شوید ابتدا باید خود نفخ را 
بشناسید و دلیل نفخ کردن  تان را پیدا کنید.  بسیاری از افراد به دلیل آن که اسفنکتر تحتانی 
مری   شان گشاد شده است، دچار نفخ می  شوند. مصرف برخی خوراکی  ها نظیر نوشابه  های 
گازدار یا کافئین  دار وحتی چای و قهوه و نسکافه یا برخی داروها سبب شل شدن اسفنکتر 
تحتانی مری می  شوند. در این دسته از افراد، موقع حرف زدن، نوشیدن نوشابه یا آب با نی، 
سیگار کشیدن و آدامس خوردن، هوا داخل معده شده و نفخ ایجاد می  شود. در این افراد 
نفخ کردن تنها به دلیل مصرف یک غذای خاص نیست. آن ها در هر شرایطی دچار نفخ 
می  شوند. پس آن ها باید مواد غذایی ای را که موجب شل شدن این ناحیه از مری می  شوند را 
حذف کنند.  در افرادی که ناحیه تحتانی مری شان شل نیست تنها در شرایطی که حبوبات 
و سبزیجات مصرف کنند، دچار نفخ می شوند. پس بهتر است مصرف سبزیجات به  طور 
تدریجی بالا رود تا کمتر دچار نفخ شوند. به این ترتیب، بدن کم  کم به این شرایط عادت 
خواهد کرد. اما در مورد حبوبات بهتر است آن ها را شب قبل از پخت خیس کنند تا ماده ی 
نفاخ، در آب حل  شود و دور ریختن آب سبب کم شدن حالت نفاخی حبوبات شود.   راه  حل 
دیگر این است که فرد در کنار مصرف مواد غذایی نفاخ، خوراکی  های کاهنده نفخ مانند عرق 
نعناع یا زیره یا برخی داروها را مصرف کند. اصولا وقتی ماده  ای نفخ می آورد دلیل آن هضم 
نشدن کامل آن ماده است. در این شرایط هر چه ماده غذایی پخته  تر شود، قابلیت هضم 

بالاتر رفته، جذب ماده غذایی بیشتر شده و از حالت نفاخی آن کاسته می  شود.

سرما و خشکی دست ها
با شروع زمستان و فصل سرما؛ خشکی ، پوسته پوسته شدن و التهاب دست ها از 
زیبایی آنها می کاهد ، ضمن این که دراین فصل ناخن ها دیرتر از فصل گرما رشد کرده 
و شکننده تر می شوند. البته با پرداختن به نکات زیر می توان از خشکی پوست دست 
جلوگیری کرد و زیبایی آن را حفظ نمود. توجه داشته باشید، شستن زیاد دست، باعث 
خشکی بیشتر آن می شود . سعی کنید دست های خود را کمتر بشویید و اگر مجبور 
شدید، فقط کف دست را بشویید . چرا که پوست روی دست حساس تر است .سعی کنید 
برای خشک کردن دست ، از حوله های نخی استفاده کنید . البته خشک کردن دست 
فقط در حدی باشد که آب آن گرفته شود و مقداری رطوبت روی آن باقی بماند . در ضمن 
از شستن دست با آب داغ پرهیز کنید . کرم های مرطوب کننده نیز تاثیر خوبی بر پوست 
دارند . هنگام شست و شوی ظرف ها حتماً از دستکش استفاده نمایید . همچنین هنگام 
انجام کاری که با گرد و خاک زیاد همراه است ، استفاده از دستکش های نخی لازم است 
، زیرا گرد و خاک یکی از عوامل خشکی پوست محسوب می شود . در روزهای سرد نیز، 
هنگام خروج ازمنزل از دستکش پشمی استفاده نمایید، چون سرما نیز یکی دیگر از عوامل 

خشکی پوست دست به شمار می آید . برای نرمی پوست دست چه باید کرد؟
از مخلوط هایی که پوست دست ها را نرم و لطیف می سازد، مخلوط گلیسرین ، آب 
گوجه فرنگی تازه و کمی نمک است استفاده کنید. روش دیگر قرار دادن دست ، در آرد جو 
است . به این ترتیب که دست را در یک کاسه محتوی آرد جو قرار داده ، به آرامی ماساژ 
دهید. سپس با آب سرد بشویید و کرم بمالید . بعد از چند دقیقه دوباره روی دست ها 
کرم بمالید . این کار سلول های مرده پوست که ایجاد خشکی کرده اند، را از بین می برد.

برای پیشگیری از آلرژی در کودک؛

مادران باردار غذاهای حاوی
 ویتامین D بخورند

 به گفته محققان، مصرف غذاهای غنی از ویتامین D در طول دوره بارداری منجر به 
پیشگیری از ابتلا کودک به آلرژی می شود. 

طبق مطالعه محققان دانشکده پزشکی مونت سینای نیویورک، مصرف بالای غذاهای 
حاوی ویتامین D در طول بارداری به کاهش ریسک ابتلا کودک به آلرژی کمک می کند.

با این حال محققان معتقدند مصرف مکمل های ویتامین D چنین فواید مشابهی را 
به همراه ندارد. مواد خوراکی حاوی ویتامین D شامل ماهی، تخم مرغ، محصولات لبنی، 
قارچ و غلات است. محققان اذعان می کنند که ویتامین D موجب تنظیم عملکرد سیستم 
ایمنی بدن شده و نقش احتمالی آن در مورد بیماری آسم و آلرژی مورد توجه است. از اینرو 
محققان بر ضرورت گنجاندن این منبع مغذی در رژیم غذایی مادر باردار تاکید دارند.این 
تیم تحقیق، مطالعه خود را بر روی 1248 مادر و فرزند انجام دادند. روند مطالعه آنها از اولین 
ماه بارداری تا زمان رسیدن کودک به سن 7 سالگی بود. آنها دریافتند میزان بالای مصرف 
ویتامین D با کاهش 20 درصدی ابتلای کودک به آلرژی فصلی در سن مدرسه همراه بود. 
البته محققان افزودند که کاهش این ریسک با مصرف مکمل های ویتامین D همراه نبود.

محققان هشدار می دهند؛

مصرف داروهای سوزش معده
 با ریسک ابتلا به زوال عقل همراه است

طبق مطالعه جدید محققان، مصرف گسترده برخی از داروهای سوزش معده می تواند  
منجر به افزایش ریسک ابتلا به زوال عقل در سالمندان شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، محققان آلمانی دریافته اند که افراد 7۵ سال به بالا که به طور 
مرتب از داروهای سوزش معده استفاده می کنند ۴۴ درصد بیشتر از سالمندانی که از این 
داروها استفاده نمی کنند در معرض ابتلا به زوال عقل قرار دارند. این طیف از داروها که شامل 
پریلوسک، نکسیوم و پرواسید هستند با کاهش میزان اسید تولیدشده در معده به کاهش 
درد کمک می کنند. به گفته محققان، مصرف بیش از اندازه داروهای سوزش معده تاثیر قابل 
توجهی بر سلامت دارد. به عنوان مثال مصرف این داروها با افزایش 20 تا ۵0 درصدی ابتلا 
به بیماری کلیه مرتبط است. اما حال محققان آلمانی گزارش می کنند که یافته های مطالعه 
آنها نشان می دهد که مصرف این داروها ممکن است بر قدرت استدلال فرد نیز تاثیر گذارد. 
به گفته این محققان به نظر می رسد داروهای سوزش معده بر سطح آمیلوئید بتا و تو که از 
پروتئین های مرتبط با بیماری آلزایمر هستند، تاثیر می گذارند. همچنین مصرف این داروها 

منجر به کمبود ویتامین12 درصد می شود که با زوال شناختی همراه است.

یافته های جدید پزشکی نشان می دهد؛

طب سوزنی به تسکین دردهای عضلانی
 کمک می کند

 طبق یک مطالعه جدید، طب سوزنی می تواند به تسکین درد و بهبود کیفیت زندگی 
افراد مبتلا به فیبرومیالژی یا دردهای مزمن عضلانی کمک کند. 

به گزارش خبرنگار مهر، محققان اسپانیایی در پژوهش های خود دریافتند بعد از گذشت 
10 هفته از درمان افراد تحت مطالعه، میزان درد بیماران تحت درمان با طب سوزنی به طور 
میانگین تا ۴1 درصد کاهش یافته بود، در حالیکه میانگین کاهش درد برای افراد تحت درمان 
با طب سوزنی شبیه سازی شده 27 درصد بود. اما مزایای درمان همچنان بعد از یک سال 
قابل مشاهده بود. دکتر »خورخه واس«، از مرکز سلامت دونا مرسدس اسپانیا، در این باره 
می گوید: »انجام طب سوزنی برای هر فرد یک روش درمانی خوب و مطمئن برای درمان 
بیماران مبتلا به فیبرومیالژی است.« فیبرومیالژی سندرم درد اسکلتی - عضلانی مزمنی است 
که با درد مزمن گسترده، خستگی، اختلال خواب و افسردگی مشخص می شود. این بیماری 
نوعی روماتیسم بافت همبند است. به گفته واس، این شرایط بر بالغ بر ۵ درصد از جمعیت 
تاثیر دارد. بین 80 تا 90 درصد از بیماران مبتلا به فیبرومیالژی زنان هستند. به گفته محققان 
این مطالعه، از هر 10 بیمار 9 بیمار در کنار روش های دارویی متداول در تلاش برای استفاده 
از درمان های جایگزین نظیر ماساژ یا طب سوزنی است. محققان اذعان می کنند که تلفیق 

درمان غربی با درمان سنتی چینی می تواند بهترین درمان احتمالی برای این افراد باشد.

محققان عنوان می کنند؛

بهبود ورم روده با مصرف سرکه
محققان معتقدند مصرف سرکه می تواند به بهبود ورم روده کمک کند. 

به گزارش خبرنگار مهر، کولیت روده یا ورم روده بیماری ایی مرتبط با میکروب روده 
است. حال محققان چینی دریافته اند که سرکه موجب توقف عملکرد پروتئین های محرک 

التهاب شده و در نتیجه به بهبود ساختار باکتریایی روده کمک می کند.
محققان مطالعه خود را با آزمایش سرکه و ماده اصلی آن موسوم به اسید استیک بر 
روی موش های مبتلا به کولیت روده انجام دادند. با افزودن هر یک از این دو ماده به 
مقدار کم به آب آشامیدنی موش ها به شکل قابل توجهی از علائم بیماری کاسته شد. 
بررسی نمونه مدفوع موش ها نشان داد که حیوانات درمان شده دارای میزان بالای باکتری 
هایی نظیر لاکتوباسیلوس و بیفیدوباکتری در مدفوع شان بودند. مطالعات دیگر هم نشان 
داده اند که این باکتری ها برای موش های دارای علائم شبه کولیت مفید بوده است. این 
درمان همچنین موجب کاهش میزان پروتئین های محرک التهاب آسیب رسان به روده 
شد. بدین ترتیب سرکه، پروتئین های التهابی را سرکوب می کند و در عین حال منجر 

به افزایش باکتری های مفید روده می شود و از این طریق در درمان کولیت موثر است.
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محققین تکنیک جدیدی را طراحی کرده اند که با ترکیب سلول های بنیادی استخوان و 
یک ماده سخت تجزیه شونده موجب تحریک رشد استخوان واقعی می شود.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه سلولهای بنیادی، این ماده طراحی شده بوسیله 
محققین  دانشگاه ادینبورگ ساختار داربستی لانه زنبوری است که اجازه عبور خون از خلال 
آن را می دهد و سلول های بنیادی را قادر می سازد که از مغز استخوان بیمار مهاجرت کرده 
و به این ماده بچسبند و استخوان جدیدی را ایجاد کنند. این ماده همزمان با رشد استخوان 
جدید، رفته رفته تجزیه می شود. این ماده مخلوطی از سه نوع پلاستیک است که بعد از 
تست صدها ترکیب پلاستیکی انتخاب شده است. این ماده با وزنی سبک، قادر به حمایت 
سلول های بنیادی استخوانی است. تست های آزمایشگاهی و جانوری این داربست که به 
منظور استفاده از آن در مطالعات بالینی آینده صورت گرفته است موفقیت آمیز بوده است. 
در حال حاضر شکستگی ها و مشکلات استخوانی ناشی از تروما یا بیماری یکی از معضلات 
بالینی و اجتماعی-اقتصادی بارز است و محققین براین باورند که طراحی چنین مواد و 
داربست هایی می تواند شرایط لازم را برای ترمیم شکستگی های استخوانی دیر بهبود یابنده 

فراهم آورد و می تواند به زودی به بهبود کیفیت زندگی بیماران کمک کند.

افزایش بازدهی تصفیه  پساب های صنعتی با دستاورد محققان کشور

دستاورد محققان »رویان« جهاد دانشگاهی در ژن درمانی تالاسمی

ژل عصاره گیاه شاه تره ساخته شد

دیسک های شیشه ای پنج بعدی برای ذخیره داده تا13/8 میلیارد سال

ژل عصاره گیاه شاه تره با خاصیت ترمیم زخم های عمیق توسط دانشجوی دکترای 
حرفه ای دانشگاه آزاد ساخته شد.

 به گزارش ایسنا، فاطمه داودی رودبردیی با پیگیری پروژه ای مرتبط با گیاهان دارویی 
موفق به ساخت ژل عصاره گیاه شاه تره شد و با کسب نمره تمام از پایان نامه خود دفاع کرد.   
در خلاصه فارسی این پایان نامه می خوانیم:  »استفاده از گیاهان دارویی به منظور ترمیم 
زخم، سالیان متمادی مورد توجه بوده است. شاه تره ایرانی )Fumaria vaillantii( متعلق به 
خانواده Fumariacea است که در طب سنتی ایران از گونه های این خانواده جهت ترمیم زخم 
استفاده می شده است و در مطالعات گذشته نیز به اثرات آنتی اکسیدانی و ضد التهابی شاه تره 
ایرانی اشاره شده است.  مطالعه حاضر به تهیه فرمولاسیون ژل موضعی عصاره تام گیاه شاه تره 
 Incision و Excision ایرانی و بررسی اثربخشی آن در میزان ترمیم زخم در مدل های زخم
در موش صحرایی پرداخته است.  جهت تهیه ژل دارویی، ابتدا از سرشاخه های هوایی گیاه با 
استفاده از حلال اتانول-آب)80:20( به روش ماسراسیون، استخراج عصاره تام در سه مرحله 
متوالی و جمعا 72 ساعت انجام پذیرفت و سپس به شکل ژل دارویی فرموله شد. جهت ایجاد 
دو مدل زخم، 20 عدد موش صحرایی سالم، نژاد Albino wistar از جنس نر در هر مدل 
مورد استفاده قرار گرفت. موش ها را در چهار گروه 5 تایی تقسیم کرده که شامل گروه های 

زیر هستند: 1- کنترل منفی )بدون استعمال دارو(

 2- کنترل پایه ژل )استعمال پایه ژل( 
3- کنترل مثبت )استعمال داروی شاهد( 

4- گروه درمانی )استعمال ژل تهیه شده از عصاره گیاه شاه تره مورد مطالعه(. 
در مدل زخم Excision ژل دارویی، پایه ژل و پماد آلفا یک بار در روز و به مدت 21 روز 
استعمال شد و اندازه بسته شدن زخم در روزهای 2،4،6،8،10،12،14،16،18،21 محاسبه 
شد اما در مدل زخم Incision استعمال اشکال دارویی یک بار در روز و به مدت 10 روز 
صورت گرفت.  در این پایان نامه پارامترهای درصد بسته شدن زخم، کشش پذیری پوست، 

کلاژنیزاسیون، اپیتلیالیزاسیون و همچنین میزان کلاژن توتال مورد بررسی قرار گرفت.
 نتایج مشاهده شده بیانگر افزایش معنادار درصد بسته شدن زخم در روزهای ششم،دهم 
و چهاردهم است. همچنین در پارامترهای آنژیوژنزیس، اپیتلیالیزاسیون و افزایش معنی داری 
در گروه درمانی نسبت به گروه کنترل منفی مشاهده شد. اگر چه در میزان کلاژنیزاسیون و 
هیدروکسی پرولین این اختلاف معنی دار مشاهده نشد.  همچنین در اندازه گیری پارامترهای 
کشش پذیری پوست، پایه ژل و ژل دارویی هر دو موثر بوده اما اختلاف معنی داری در 
مقایسه با سایر گروه ها نداشتند. مشاهدات ما در این مطالعه بیانگر آن است که فرمولاسیون 
گیاه شاه تره ایرانی می تواند کاندیدای درمانی مناسبی جهت ترمیم زخم در نظر گرفته شود 

که البته نیازمند مطالعات بیشتری است.« 

محققان دانشگاه ساوث همپتون یک فرمت جدید داده 
ابداع کرده اند که اطلاعات را در نانوساختارهای ریز درون 

شیشه کدگذاری می کند.
 به گزارش سرویس فناوری ایسنا، این فناوری که "بلور 
حافظه سوپرمن" نام گرفته، از لیزرها و نانوساختارهایی برای 
ثبت مقادیر عظیمی از داده در یک دیسک شیشه ای ریز 

استفاده می کند.
 این تحقیق که اخیرا در نشستی در سانفرانسیسکو ارائه 

شده، می تواند به انسان ها اجازه دهد تا داده ها و اسناد خود را 
برای میلیاردها سال حفظ کنند.

 یک دیسک با اندازه استاندارد می تواند حدود 360 ترابایت 
داده را با طول عمر تخمینی تا 13.8 میلیارد سال حتی در 

دماهای 190 درجه سانتیگراد ذخیره کند.
 این روش، ذخیره داده پنج بعدی نام داشته و ابتدا در 
مقاله ای در سال 2013 معرفی شد. از آن زمان، دانشمندان 
توانسته اند تا حدی این روش را تکمیل کرده و اکنون به 

دنیال ارتقا دادن فناوری و حتی تجاری سازی آن هستند. 
فناوری پنج بعدی از ترکیبی از لیزرها و نانوساختارهای ریز 
برای ثبت داده استفاده کرده که توسط یک میکروسکوپ 

نوری و یک قطبنده قابل مشاهده هستند.
 محققان برای نمایش محاسن این فرمت، نسخه هایی از 
انجیل جیمز شاه، کتاب Opticks اسحاق نیوتن و اعلامیه 
این شیوه  به  را  متحد  ملل  بشر سازمان  جهانی حقوق 

ساخته اند. 

مغز مصنوعی برای معلولان ساخته شد
محققان استرالیایی قطعه الکترونیکی ساختند که به عنوان مغز مصنوعی در بدن معلولان 

عمل می کند.
به گزارش خبرگزاری مهر، به نقل از معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، یک گروه 
تحقیقاتی مغز مصنوعی قابل کاشت در بدن ساخته اند که افراد معلول را قادر به حرکت 
می کند. آنها امیدوارند که این الکترود کوچک که در اندازه قوطی کبریت است بتواند تا سال 
2017 به کسانی که قطع نخاع شده اند کمک کند. این ابزار از طریق خون و تزریق وریدی 
به بدن بیمار وارد می شود و سپس شروع به ایجاد سیگنال می کند، سیگنال هایی که برای 
کنترل حرکت ضروری هستند. این ارتباط دهنده انسان و ماشین شبیه قلب مصنوعی 
است، در قلب مصنوعی باید قلب از طریق سرخرگ ها به فعالیت بدن کمک کند؛ در این 
ابزار این مغز است که میزبان خواهد بود. برای ساخت این ابزار 39 دانشمند از 16 دپارتمان 
در دانشگاه ملبورن استرالیا با هم همکاری داشتند و در نهایت نتایج یافته های خود را در 
نشریه Nature Biotechnology منتشر کردند. توماس اوکسلی از محققان این پروژه گفت: 
ما موفق به ساخت اولین ابزار غیرتهاجمی شدیم که به درون رگ تزریق شده و وارد بدن 
می شود. این ابزار به مغز رسیده و به بیمار برای حرکت کمک می کند. هدف محققان این 
است که به بیمارانی که کاملا معلول هستند امکان حرکت دهند. این ابزار سیگنال ها را به 
فرمان های الکتریکی تبدیل می کند و آنها را به سوی اندام های مختلف بدن ارسال می کند. 
این ابزار یک نوع نخاع مصنوعی است. در حال حاضر آزمون های پیش بالینی روی این ابزار 
انجام شده که نتایج آن در این مقاله منتشر شده است.  محققان در حال انجام آزمایش روی 
گوسفند هستند تا نشان دهند این ابزار می تواند سیگنال های با کیفیتی از بخش کورتکس 
ایجاد کند. این ابزار بدون نیاز به جراحی، دوباره قابل کاشت در بدن است.  نتایج اولیه نشان 
می دهد این ابزار را می توان طولانی مدت استفاده کرد بدون این که مشکل ایجاد کند. 
محققان با موفقیت فعالیت های مغز را به مدت چند ماه رصد کردند و کیفیت سیگنال های 

ایجاد شده را بهبود دادند.

درمان شکستگی های استخوانی
 با سلول های بنیادی

محقق دانشگاه زنجان با انجام یک طرح آزمایشگاهی موفق 
به طراحی و ساخت دستگاهی شد که قادر است به کمک 
نانوذرات حساس به نور خورشید، پساب های صنایعی از قبیل 
داروسازی، چرم سازی و نساجی را با بازدهی بالایی تصفیه 

کند.
به گزارش سرویس فناوری ایسنا، تصفیه  پساب صنایع 
تصفیه های  و  سازی  لخته  و  انعقاد  روش های  به  اغلب 
بیولوژیکی لجن فعال انجام می شود. بدین  صورت که با 
افزودن مواد منعقد کننده به آب، ذرات معلق در آب به هم 

می پیوندند و رسوب می کنند.
این نوع فرایندها به دلیل بار آلودگی زیاد و یا مسمومیت 
ناشی از میکروارگانیسم ها با مشکلات زیادی روبروهستند. از 
طرفی اجرای این فرایندها از لحاظ مدیریتی و کنترل مشکل 
است و به نیروی متخصص نیز نیاز دارد . بنابراین استفاده از 
روش های شیمیایی از قبیل بکارگیری نانوذرات با خاصیت 
فتوکاتالیستی، می تواند جایگزین خوبی برای افزایش بازده و 

سهولت عملیات تصفیه باشد.
لیلا قلمچی مجری طرح، با اشاره به استفاده از فرایندهای 
اکسایش پیشرفته  خورشیدی تصفیه  آب در کشورهای 

صنعتی گفت: »اجرای این فرایندها آسان است و موجب 
تبدیل مواد آلی سمی موجود در پساب به مواد معدنی 
کم خطر می شود. همچنین کارایی این فرایندها با استفاده 
از نانوذرات فتوکاتالیستی در مقابل نور خورشید و یا اشعه  
فرابنفش متمرکز شده به وسیله دستگاه سهمی وار مرکب 
دوچندان می شود البته لازم به ذکر است که فرایند گندزدایی 
ناکافی  تصفیه   و  طولانی  زمان  علت  به  آب  خورشیدی 

مشکلاتی را نیز ایجاد می کند.
ازاین رو، در این پژوهش راهکاری جهت افزایش بازده و 
سرعت فعالیت این نانوذرات فتوکاتالیستی، از طریق افزایش 
تمرکز نور خورشید ارائه شد. این راه کار در قالب یک اختراع 
تحت عنوان دستگاه رآکتور تصفیه  سهمی وار مرکب نیز 

معرفی شده است.«
برق،  از  استفاده  به  قلمچی کاهش هزینه های مربوط 
نانوذرات  از  استفاده  به واسطه   واکنش  سرعت  افزایش 
فتوکاتالیست دی اکسید تیتانیوم، قابلیت استفاده مکرر، 
دوام و پایداری، کارکرد در شرایط ابری، عدم نیاز به ردیابی 
خورشیدی و استفاده بسیار آسان برای نیروی غیرمتخصص 

را به عنوان مزایای برجسته این دستگاه برشمرد.

وی در ادامه افزود: »با استفاده از این دستگاه امکان تصفیه  
پساب صنایع مختلف آلوده به ترکیبات آلی خطرناک و مقاوم 
به تصفیه های رایج بیولوژیکی، با صرف زمان کمتری ممکن 

است. 
استفاده از این دستگاه بسیار مقرون  به صرفه است. همچنین 
با قرار دادن چندین فتو رآکتور در کنار هم به صورت متوالی، 
می توان مقدار اکسیژن موردنیاز پساب شهری در قبل مرحله 
کلرزنی را به طور قابل  توجه کاهش داد. به علاوه، استفاده 
از این دستگاه به منظور گندزدایی خورشیدی در مناطق 
محروم، باعث حذف بسیاری از پاتوژن ها و میکروارگانیسم ها 

می شود.«
این طرح در قالب پایان نامه  کارشناسی ارشد لیلا قلمچی و 
با راهنمایی دکتر میرسعید سید دراجی و با حمایت شرکت 
آب و فاضلاب شهری استان زنجان موفق انجام  شده است. 
این پایان نامه که با همکاری شرکت آب و فاضلاب شهری 
استان زنجان انجام  شده تحت عنوان پایان نامه  موردنیاز 
صنعت به تأیید داوران ستاد ویژه  توسعه  فناوری نانو نیز 
رسیده است. آیین نامه  حمایت از پایان نامه های مورد نیاز 

صنعت در سایت www.nano.ir/hrdc موجود است. 

محققان پژوهشگاه »رویان« جهاد دانشگاهی در زمینه ژن درمانی بیماری تالاسمی روشی 
جدید برای انتقال ژن سالم بتا گلوبولین ابداع کردند.

به گزارش خبرنگار علمی ایسنا، تالاسمی از جمله بیماری های ژنتیکی است که بر اثر نقص 
در ژن افراد ایجاد می شوند. این دسته از بیماری ها معمولا ارثی هستند. 

تا سال ها این بیماری ها را غیر قابل درمان می دانستند اما با توسعه روش های ژن درمانی 
امید هایی برای درمان این دسته از بیماری ها ایجاد شد. در روش های ژن درمانی، نسخه سالمی 

از ژن معیوب با روش های گوناگون، وارد سلول هدف می شود.
 یکی از روش های انتقال، استفاده از ناقل ویروسی است. در طراحی ناقل ویروسی به این 
منظور رعایت نکات ظریف بسیار ضروری است تا ویروس تنها به سلول هدف وارد شود و اثر 

نامطلوب بر سایر بخش های ژنوم نداشته باشد.
 یکی از نقایص ژنتیکی رایج، نقص بتا گلوبولین است. این نقص ژنتیکی باعث بروز بیماری 

تالاسمی و کم خونی ناشی از آن می شود. به منظور یافتن راهی برای ژن درمانی این بیماری 
بدون خطرات احتمالی استفاده از ناقل ویروسی، دکتر بهاروند، دکتر نصر اصفهانی، درمیانی، 
میر محمد صادقی و همکارانشان در پژوهشگاه رویان روشی جدید برای انتقال ژن سالم بتا 
گلوبولین ابداع کردند.  در این روش، برای انتقال ژن سالم از پلازمید استفاده شد که نسبت به 
ویروس خطر کمتری دارد و ژن سالم با تکنیکی دقیق به بخش خاصی از ژنوم سلول وارد شد 
و بخش های ژنی که مربوط به تکنیک ژن درمانی بودند طی روشی برنامه ریزی شده حذف 
شدند.  نتایج این آزمایش که در مجله معتبر Gene Therapy به چاپ رسیده است، نشان داد 
ژن سالم در سلول های مورد آزمایش به درستی جایگزین ژن معیوب شده و بیان بتاگلوبولین 

سالم ماه ها توسط سلول ژن درمانی شده ادامه پیدا کرد. 
این موفقیت می تواند روش های آزمایشگاهی ژن درمانی را یک گام به کلینیک و استفاده 

عمومی به عنوان درمان رایج نقایص ژنتیکی، نزدیک تر کند. 

فواید شگفت انگیز هوای تازه برای سلامتی
 این روزها کمتر کسی است که دغدغه آلودگی هوا را نداشته باشد، در مورد تغذیه 
مناسب در این روزها بسیار گفته شده و می شود. اما خوب است بدانیم اگر فرصتی 
برایمان پیش می آید، کمی هم هوای پاک و تازه را تنفس کنیم و بدانیم چطور از این 
موهبت کمیاب بهره ببریم. تنفس اکسیژن آنقدر برای مان عادی و ناخودآگاه شده است 
که واقعا به فواید آن فکر نمی کنیم. در این مطلب، چند تا از فواید تنفس اکسیژن و هوای 

تازه را برایتان می گوییم.
 مقابله با پیری: آیا می دانستید انجام کار ساده ای مانند تنفس صحیح، می تواند بروز 
علائم زودرس پیری را به تاخیر بیاندازد؟ بله، می تواند! تمرین های تنفسی می توانند 
استرس را کاهش داده و سلول های سالم را حفظ کنند، در نتیجه سلامتی شما را در پی 
دارند! علم می گوید، فرایند پیری، علل گوناگونی دارد، مانند استرس و آسیب سلولی. هرگاه 
احساس کردید استرس خیلی آزارتان می دهد، یک نفس عمیق بکشید و چشمان تان را 
ببندید. آنقدر نفس های تان را بشمارید تا احساس کنید آرام شده اید. هر وقت در خانه یا 

در محل کارتان، دچار مشغله و سردرگمی شدید، این تمرین را انجام دهید.
افزایش فعالیت مغز: تنفس هوای تازه برای سلامت مغز هم خوب است. محققان دو 
گروه از شرکت کنندگان را مورد بررسی و پیگیری قرار دادند تا ببینند اکسیژن چگونه 
می تواند عملکردهای ادراکی را تقویت کند.  گروه اول در معرض اکسیژن خالص قرار 
گرفته شد و گروه دوم در معرض هوای عادی. گروهی که اکسیژن خالص تنفس کرده 
بود، نسبت به گروهی که هوای عادی را تنفس کرده بود، قادر بود 20 درصد بیشتر، 
کلماتی را که در لیستی به آنها داده شده بود به خاطر آورد.  بنابراین این بار که سردرگم و 
مبهوت شدید و نیاز به تمرکز داشتید، بهتر نفس بکشید! هوای تازه باعث می شود حتی 

سخت ترین کارها را آسان تر انجام دهید.
افزایش انرژی: اگر مدام با هواپیما به این ور و آن ور سفر می کنید، پس احتمالا با 
حالات ناخوشایند ناشی از عارضه جت لگ آشنا هستید. جت لگ، جدای از احساس 
خستگی و خواب آلودگی، باعث افت انرژی بدن هم می شود و وقتی احساس خستگی 
می کنید، یعنی بدن اکسیژن کافی در جریان خونش ندارد.  تنفس درست و عمیق راهی 
است برای رساندن فوری انرژی به بدن و سرزنده کردن ذهن. البته هیچ چیزی جای یک 

خواب درست و حسابی را نمی گیرد!
تسریع ترمیم آسیب ها: هیچ وقت فکر کرده اید که چرا ورزشکاران حرفه ای نسبت 
به افراد عادی، آسیب ها و تمرینات شدید را سریع تر ریکاوری می کنند؟ بازیکنان فوتبال 
و بسکتبال برای کمک به تسریع زمان بهبودی و ترمیم آسیب ورزشی، از اکسیژن درمانی 
استفاده می کنند. ثابت شده که تنفس اکسیژن، متدی موثر برای التیام بهتر و سریع تر 

آسیب ها است. 
در حقیقت، متخصصان، برای بیمارانی که می خواهند بعد از عمل جراحی یا آسیب، 
زودتر بهبود پیدا کنند، اکسیژن درمانی را تجویز می نمایند. تنفس اکسیژن خالص فقط 
برای ورزشکاران حرفه ای و بیماران نیست، شما هم می توانید برای بهبود سلامتی تان 

از اکسیژن درمانی بهره ببرید.
سم زدایی از سیستم بدن: اکسیژن خالص به سم زدایی از بدن کمک می کند و 
بدن را از سمومی که برای سلامتی مضر هستند پاک می نماید و این کار را با اکسیژن 

رسانی به خون انجام می دهد. 
وقتی خون به خوبی اکسیژن دار شود، برای دفع سموم از سیستم بدن به خوبی کار 

می کند. این سموم مانند مدفوع بدون این که آسیبی به بدن برسانند دفع می شوند.
تقویت سیستم ایمنی بدن: سیستم ایمنی قوی، بدن را در برابر عفونت ها و 
بیماری هایی چون آنفلوآنزا، سرماخوردگی و سرفه مقاوم می کند. هر چند راه های 
متفاوتی برای حفظ سلامت سیستم ایمنی وجود دارد، اما تنفس هوای تمیز عاملی است 
که سیستم ایمنی را در بهترین حالتش نگه می دارد. تنفس هوای تمیز، همراه با تغذیه 

مناسب و ورزش، سیستم ایمنی تان را ارتقا می دهد.

فردی که مبتلا به شب کوری است، هنگامی که هوا 
تاریک شده و شب است، نمی تواند ببیند و یا دید او کم 

می شود.
از تاریکی شب بیزار است، چون چشمانش دیگر توان 
دیدن ندارند و بدون کمک دیگران نمی تواند قدم از قدم 
بردارد. بیماریش را شب کوری تشخیص داده اند و گفته اند 
باید به شدت مراقب چشمانش باشد تا حداقل کارهای 

روزانه اش را بتواند بدون کمک دیگران انجام دهد. 
بیمارستان فارابی با همکاری مرکز تحقیقات رویان و مرکز 
چشم پزشکی لبافی نژاد در حال انجام تحقیقات مشترکی 
در ارتباط با »کشت و تکثیر سلول های رنگدانه شبکیه« 
است که انتظار می رود نتایج این تحقیق اواخر سال 1396 

باعث درمان مبتلایان به شب کوری شود.
جراحی  تخصص  فوق  انتظاری،  سیدمرتضی  دکتر 
بیماری های شبکیه و لیزر و دانشیار دانشگاه علوم پزشکی 

شهید بهشتی درباره بیماری شب کوری می گوید: 
التهاب رنگدانه های شبکیه چشم باعث بروز بیماری شب 
کوری )Retinitis pigmentos( یا آرپی )RP( می شود که 
اغلب منشأ اصلی آن وراثت است، اما در مواقع نادر، جهش 

ژن نیز در بروز آن می تواند نقش داشته باشد.
 )Rhodopsin( رودوپسین  یا  ارغوانی  رنگدانه  کمبود 
و اختلال در تشکیل سلول های گیرنده های نوری، به 
خصوص سلول های استوانه ای که مسئول دید در تاریکی و 
شب هستند، باعث بروز این بیماری می شود. در افرادی که 
رشد بیماری در آنها پیش رونده است، افت بینایی از دوران 

بلوغ و نوجوانی آغاز می شود.
این فوق تخصص جراحی بیماری های شبکیه و لیزر 
درباره این تصور عمومی که بیماران شبکوری تنها در شب 
امکان دید ندارند، می گوید: این افراد ابتدا در شب دید 
ندارند، اما به مرور که اختلال میدان بینایی در آنها بروز 
می کند، فرد دیگر حتی قادر به انجام کارهای روزمره خود در 

طول روز هم نیست و نیازمند کمک دیگران است.
راه پیشگیری از شب کوری

بسیار شنیده ایم که »پیشگیری بهتر از درمان است.« 
فرهنگی که تلاش می شود در افکار عمومی دنیا نهادینه 
شود تا سرمایه ها بیش از آن که صرف بازسازی بدن شود به 

سمت ارتقای کیفیت زندگی هدایت شوند.
بالای  آمار  به  توجه  با  که  این  بیان  با  انتظاری  دکتر 
ازدواج های فامیلی در ایران، درصد مبتلایان به بیماری شب 
کوری به خصوص در شهرستان ها بالاست، درباره راه های 

پیشگیری از ابتلا به این بیماری تأکید می کند: 
خانواده هایی هستند که به واسطه ازدواج فامیلی 4 تا 
5 نفر از فرزندان خانواده به شب کوری مبتلا هستند. به 
همین دلیل توصیه می کنیم افراد تا حد امکان از ازدواج 
با افرادی که سابقه این بیماری در خانواده آنها وجود دارد، 

امتناع کنند.
وی با بیان این که ممکن است افرادی ژن نهفته این 
بیماری را داشته باشند، می گوید: از طریق آزمایش های 
ژنتیک پیش از ازدواج و قبل از بارداری، امکان تشخیص 
بیماری های احتمالی ژنتیک وجود دارد و متخصصان به 
مراجعان می گویند فرزند چندم خانواده ممکن است به 
بیماری شب کوری یا سایر بیماری های ژنتیک مبتلا شود.

آرپی ها اجازه رانندگی ندارند
بسیاری بر این باورند که این افراد تنها در شب نمی توانند 
رانندگی کنند، اما برای روز مشکلی ندارند، در صورتی که 
این فوق تخصص جراحی بیماری های شبکیه و لیزر تأکید 

می کند: 
ممکن است دید فرد مبتلا 10-10 باشد، اما اختلال 
میدان بینایی داشته باشد. به همین دلیل این افراد به هیچ 
عنوان اجازه ندارند رانندگی کنند و جان خود و دیگران را 
به مخاطره بیندازند. توصیه ما به این افراد آن است که برای 

تردد در معابر شلوغ حتی در طول روز، تنها نباشند.

درمان با سلول های بنیادی
بسیاری از پزشکان بر این باورند که شب کوری جزو 
بیماری هایی است که درمان ندارد، اما برخی محققان برای 
آن که بتوانند نور را به چشمان این بیماران هدیه کنند، 
دست از تلاش برنمی دارند و به دنبال دستیابی به راه های 

درمان بیماری ها هستند.
به گفته دکتر انتظاری، ژن درمانی و استفاده از سلول های 
بنیادی روش های درمانی است که محققان در خارج و 

داخل کشور در حال بررسی آنها هستند.
نتایج این تحقیقات روی حیوانات با پیشرفت هایی مواجه 
شده است. آزمایش ها در روش درمان از طریق سلول های 
بنیادی نشان دهنده رشد و تکثیر سلول های بنیادی و 
عصبی در حیوانات بوده است که امیدواریم آزمایش های 
انسانی نیز در این رابطه با موفقیت همراه باشد و به زودی 

بتوانیم شاهد درمان بیماری شب کوری باشیم.
انجمن حمایت از بیماران آرپی

از بیماری، دردناک و  گاهی هزینه های درمان بیش 
آزاردهنده است و افراد بسیاری هستند که حتی امکان 
خرید دارو را ندارند. این مسأله درباره بیماران مبتلا به شب 
کوری نیز صدق می کند. به همین دلیل تعدادی از خیرین 
با تشکیل انجمن »حمایت از بیماران چشمی آرپی« سعی 
دارند تا حد امکان از مبتلایان به شب کوری حمایت و 

نسبت به رفع دغدغه های درمانی آنها تلاش کنند.
دکتر انتظاری با اشاره به حضور متخصصان مجرب در این 
انجمن و پاسخگویی به نیاز بیماران و مراجعان می گوید: 
مبتلایان به بیماری شب کوری می توانند با مراجعه به این 

انجمن از خدمات آن بهره مند شوند.
ویتامین A مانع شب کوری

از  به آن رتینول هم گفته می شود،  ویتامین A که 
ویتامین های مهم و کلیدی بدن به خصوص برای شبکیه 
چشم است. کمبود این ویتامین علاوه بر چشم، دستگاه 
ایمنی بدن را ضعیف و باعث عفونت های مکرر و اسهال در 

کودکان می شود. 
محققان دریافته اند مصرف ویتامین E و غذاهای حاوی 
ویتامین A با دوز بالا برای مبتلایان به شب کوری بسیار 
ضروری و مانع پیشرفت بیماری می شود و بر این اساس 
توصیه می کنند سبزیجاتی همچون هویج، چغندر، اسفناج، 
جعفری، زردآلو، سیب زمینی شیرین، میوه ها و غذاهای 

دریایی در سبد غذایی مبتلایان باشد.
دکتر علیرضا رجعتی حق، فوق تخصص شبکیه چشم 

نیز معتقد است: 
»فردی که مبتلا به شب کوری است ، هنگامی که هوا 
تاریک شده و شب است، نمی تواند ببیند و یا دید او کم 

می شود.
)رتینیت   RP بیماری کوری،  شب  علت  ترین  شایع 

پیگمانتوزا( است که این بیماری ارثی است.
بیماری RP چون ارثی است از همان زمان تولد در داخل 
چشم ها وجود دارد که به تدریج باعث کاهش بینایی شده و 
در نهایت منجر به نابینایی شود و این بیماری با شب کوری 

می تواند شروع شود.
شب کوری به طور معمول در مردان بیشتر مشاهده 
بیماری های  برخی  برای  می شود. شب کوری علامتی 

چشمی، به ویژه برای بیماری RP است.
به افرادی که مبتلا به شب کوری هستند توصیه می کنیم 
به متخصص چشم مراجعه کنند تا تحت معاینات قرار 
بگیرند و نیز عینک های مخصوص برای دید بهتر به آن ها 

داده شود و همچنین مشاوره ژنتیک داشته باشند.«

شب کوری؛ دید کم در تاریکی
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اجتماعی 6

در آستانه عید نوروز :

درب خانه تاریخی یزدان پناه بر روی مردم قم 
باز می شود 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم از بازگشایی خانه تاریخی یزدان 
پناه مربوط به دوره قاجار از آثار شاخص ثبتی استان قم در آستانه عید نوروز خبر داد. 

به گزارش ایرنا، عیسی رضایی در جمع خبرنگاران با اشاره به بهره برداری از این خانه 
تاریخی به عنوان مکان پذیرایی، اقامتی و فرهنگی گفت: این مکان تاریخی که در سال 
1382 با شماره 91۵1 به ثبت منطقه ای میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
رسیده است در جهت استفاده بهینه و بازدید زائران طبق اجاره نامه ای در اختیار بخش 
خصوصی قرار گرفته است تا با مرمت و تجهیز آن، در سال جدید پذیرای مسافران باشیم.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم افزود: در حال حاضر سه میلیارد 
ریال جهت بازساری و تجهیز این اثر تاریخی هزینه شده است.وی دربخش دیگری از 
سخنان خود گفت: 128 مجتمع گردشگری، بین راهی و پذیرایی در استان قم وجود دارد 

که برای رفاه حال زائران خدمات ارائه می کنند.
 اهتمام جدی به تجهیز نمازخانه های استان قم 

رضایی با اشاره به اینکه میراث فرهنگی قم اهتمام جدی به تجهیز نمازخانه های استان 
قم دارد گفت: تاکنون 2۵ نمازخانه توسط این اداره کل احداث و تجهیز شده است تا زائران 

بتوانند از آن بهره مند شوند.
وی افزود: در همین راستا سمینار محراب مسافر با برگزاری کارگاه های آموزشی و تجلیل 

از متولین نمازخانه ها بین راهی 29 بهمن ماه در مجتمع شهر آفتاب برگزار می شود.
 شرکت هنرمندان صنایع دستی و راهنمایان گردشگری در نمایشگاه 

گردشگری 
وی در بخش دیگری از سخنان خود از شرکت هنرمندان صنایع دستی و راهنمایان 
گردشگری در نهمین نمایشگاه بین المللی گردشگری و صنایع وابسته از 27 بهمن ماه به 
مدت سه روز در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران خبر داد و گفت: غرفه استان 

قم در سالن 38 ، غرفه 17 این نمایشگاه برپاست.
وی افزود: دو تن از هنرمندان قمی در رشته های نگارگری، زیورآلات سنتی و گلیم به 
تولید زنده در فضای نمایشگاه می پردازند ،ضمن اینکه در این نمایشگاه آثار فاخر صنایع 
دستی قم از جمله منبت چوپ، گلیم، سرمه دوزی، ترمه دوزی، چرم، هنر خرمهره تلفیقی، 

ظروف سفال و سرامیکی به نمایش گذاشته می شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم ادامه داد: همچنین غرفه خانه 
تاریخی زند که از آثار ثبتی و شاخص استان قم است در سالن 39 نهمین نمایشگاه بین 
المللی گردشگری و صنایع وابسته تهران مستقر است.وی با بیان اینکه این نمایشگاه بهترین 
فرصت برای ظرفیت های استان قم است، گفت: کلیپ اقلیم بهشت با معرفی اماکن زیارتی، 
تاریخی و گردشگری قم و تولید هنرهای دستی به سه زبان زنده دنیا تهیه شده است که 
در این نمایشگاه بین علاقه مندان توزیع می شود.وی ادامه داد: در غرفه این اداره کل 
نمایشگاهی از تصاویر جاذبه های زیارتی، تاریخی و گردشگری شاخص استان قم از جمله 
حرم حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران، خانه تاریخی زند، مقابر گند سبز، تپه 
قلی درویش، کاروانسرای دیرگچین، مناطق نمونه گردشگری از جمله بخش کهک، طرلاب 

و حوض سلطان برپا شده است.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم:

ممنوعیت نصب چادر خواب در نوروز 
افزایش می یابد

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم گفت: پدیده نصب چادر خواب در 
سطح شهر مناسب نیست و در نقاط دیگری محل اسکان برای مسافران تعیین می شود به 

همین علت دایره ممنوعیت این اقدام در شهر افزایش می یابد.
سیدامیر سامع ظهر دیروز در جلسه ستاد تسهیلات زائران استان قم که در سالن جلسات 
معاونت هماهنگی امور زائران استانداری برگزار شد، با بیان اینکه شهر قم در موقعیت 
جغرافیایی و فرهنگی خاصی قرار دارد، اظهار کرد: مسافران با حضور در شهر قم باید به 
این نتیجه برسند که مسئولان استانی و شهری برای آنها بسترهای مناسب رفاهی را ایجاد 
کرده اند.وی با تاکید بر اینکه مسئولان شهری تجربیات مناسبی نسبت به مشکلات موجود 
در سطح شهر دارند، تصریح کرد: جلسات آسیب شناسی خدمات شهری طی سال های 
گذشته برگزار شده است تا بتوانیم در سال آینده به دستاوردهای مناسب تری در این 
حوزه برسیم.معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم خاطرنشان کرد: ایجاد 
ستادهای هدایت و اسکان با حضور نیروهای دستگاه های مختلف در ورودی های شهر قم 
برای اطلاع رسانی به مسافران نوروزی یکی از نیازهای شهری قم است.وی جمع آوری 
اطلاعات و یکسان سازی نقشه های شهری را از برنامه های نوروز 9۵ خواند و تصریح کرد: 
باید جانمایی مشخصی برای ستادهای نوروزی انجام شود تا مشکلات ترافیکی در استان 
افزایش پیدا نکند.سامع به وضعیت کنونی پارکینگ و بلوار زائر اشاره کرد و ادامه داد: تخلیه 
ضروری این بلوار حداقل نیازمند 2۴ ساعت وقت است، در بارش مهرماه ماشین های پارک 
شده بسیاری در این بلوار نبود به همین علت توانستیم طی یکساعت این محدوده را تخلیه 
کنیم؛ باید سیستم های اطلاع رسانی مناسبی برای بلوار زائر در نقاط نزدیک این بلوار به 
ویژه حرم مطهر حضرت معصومه )س( ایجاد شود تا بتوانیم در مواقع نیاز از آنها استفاده 
کنیم.وی با تاکید بر اینکه صدا و سیما باید به صورت مستمر اطلاع رسانی های لازم را برای 
مسافران نوروزی انجام دهد، گفت: پدیده چادر خوابی در سطح شهر مناسب نیست و در 
نقاط دیگری محل اسکان برای مسافران تعیین می شود به همین علت دایره ممنوعیت 
این پدیده در شهر افزایش می یابد که امیدواریم نیروی انتظامی در این راستا مشارکت 

مناسبی داشته باشد.

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم  اعلام کرد:

ذخیره سازی یک هزار تن میوه در قم 
مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: یک هزار تن میوه برای تنظیم 

بازار شب عید در این استان ذخیره سازی شده است. 
مجید آوری فرد روز چهارشنبه در جلسه ستاد تسهیلات امور زائران قم، افزود: 700 تن 
پرتقال و 300 تن سیب در انبارهای استان ذخیره شده است تا در روزهای تعطیل عید 

نوروز کمبودی در استان نداشته باشیم.
به گفته وی، این میزان میوه در 30 غرفه در سطح شهر عرضه می شود.

وی همچنین به اتخاذ تدابیر لازم در جهت تامین مرغ اشاره کرد و گفت: به دلیل تعطیلی 
کشتارگاه های سطح شهر قم در تعطیلات عید، میزان مرغ گرم در بازار کاهش می یابد.

دبیر کمیته تنظیم بازار ستاد تسهیلات زائران قم افزود: امسال هم مانند سال گذشته 
تدبیری اتخاذ شده است تا کشتارگاه های استان هر دو روز یکبار فعال باشند تا میزان مرغ 

گرم در بازار کنترل شود.
آوری فرد اضافه کرد: کشیک هایی نیز برای نانوایی های استان تعریف شده تا کمبودی 
در عرضه نان نباشد و تسهیلات ویژه ای برای نانوایی های مرکز و ورودی و خروجی های 

شهر درنظر گرفته شده است.
وی گفت: تیم های گشت و بازرسی به صورت نامحسوس در سطح شهر کیفیت و کمیت 
خدمات دهی را توسط مراکزی از جمله غرفه های تنظیم بازار و نانوایی ها نظارت می کنند.

وی بیان کرد: با توجه به افزایش تردد در جاده قم - گرمسار در تعطیلات نوروز، دومین 
پمپ بنزین این محور در صورت تجهیز آن توسط شرکت توزیع نیروی برق، آماده راه 

اندازی است.
جلسه ستاد تسهیلات زائران استان قم در دفتر معاونت هماهنگی امور زائران استانداری 
برگزار شد و دبیران کمیته های مختلف این ستاد گزارشی از اقدام های کمیته های مربوطه 

جهت پذیرایی از زائران در تعطیلات نوروزی ارائه دادند. 

مدیر کل آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

تجهیز 170 باب مدرسه 
جهت اسکان زائران نوروزی 

مدیر کل آموزش و پرورش استان قم گفت: برای اسکان زائران نوروزی در تعطیلات نوروز، 
170 باب مدرسه در استان پیش بینی شده است. 

حمیدرضا شیخ الاسلام روز چهارشنبه در جلسه ستاد تسهیلات زائران قم، افزود: برای 
این تعداد مدرسه تجهیزات ضروری از جمله فرش، تلویزیون، یخچال، تخت، پتو و سایر 
لوازم اولیه اسکان در نظر گرفته شده است.وی با بیان اینکه آموزش و پرورش استان قم در 
دو سال گذشته یک هزار تخته فرش برای مفروش کردن مدارس خریداری کرده است، 
ادامه داد: هر فضای آموزشی برای تجهیز اولیه جهت اسکان نیازمند 100 مورد تجهیزات 
است و این مدارس از 2۵ اسفندماه آماده اسکان مسافران است.وی در ادامه گفت: ستادهای 
تسهیلات باید تدابیری بیندیشد و زمان حضور حداکثری زائران در استان از قبل اطلاع 
رسانی شود تا برنامه ریزی لازم انجام شود و در اسکان زائران مشکلی پیش نیاید.دبیر کمیته 
اسکان ستاد تسهیلات زائران قم گفت: 600 نیرو در تعطیلات نوروز در مدارس و ستادهای 
ثبت نام مستقر و خدمات رسانی می کنند که 200 تن از آن ها مدیران مدارس هستند.

شیخ الاسلام با بیان اینکه ثبت نام اسکان نوروزی در مدارس قم از پنجم اسفندماه آغاز 
می شود، اضافه کرد: زائران می توانند به صورت اینترنتی و یا هنگام ورود به شهر قم در 
ستادهای آموزش و پرورش جهت اسکان ثبت نام کنند.وی با اشاره به جانمایی ستادهای 
اصلی و فرعی آموزش و پرورش در داخل و ورودی های شهر، بیان کرد: این ستادها علاوه 
بر ثبت نام از زائران، نسبت به تبلیغات اعتقادی و مذهبی و همچنین برگزاری مسابقات 
فرهنگی و هنری میان زائران اقدام می کنند.وی همچنین خواستار اهتمام ویژه ستاد 

تسهیلات زائران نسبت به بیمه زائرانی شد که در مدارس اسکان داده می شوند. 

هنگامی که می خواهد سال عوض شود، همه جا را 
خانه تکانی می کنیم جزء عادتهای بدی که در زندگی 
داریم. عادتهای مضر و بدمان را با خود به سال جدید 
می بریم ونمی خواهیم  آنها  را تغییر دهیم. گام اول برای 
تغییر ویژگی های بد این است که غبار عادت را از روی 
آنها کنار بزنیم تا یادمان بیاید کدام دسته از خصوصیات 

به خودمان و دیگران آسیب می زند.  
اعضای  و  خودمان  بد  عادات  چطور  راستی   
خانواده مان را تغییر دهیم. برخی از این عادتها برای 
دیگران آزاردهنده است، برخی برایتان هزینه دارند و 
شما از آنها بی اطلاعید. چه بسا ویژگی هایی هم وجود 
دارد که حتی نمی دانیم بد هستند، بنابراین هرگز برای 
تغییرشان کاری نمی کنیم. 6 تا از این عادت ها به شما 
می گوییم تا در سال جدید راحت تر آنها را از کمد 

ذهن تان بیرون بیاندازید.
ناله و شکایت

کلمات شما دارای قدرت هستند، به خصوص روی 
خود شما. شکایت کردن از مشکلات تان باعث می شود 
که احساس بدی داشته باشید. اگر چیزی اشتباه است 
وقت خود را با شکایت کردن هدر ندهید؛ بلکه سعی 
کنید شرایط را بهتر سازید. مگر این که بخواهید برای 
همیشه شکایت کنید. پس وقت را هدر ندهید، مشکل 
را برطرف کنید. راجع به این صحبت کنید که چطور 

می خواهید موقعیت را بهتر سازید. 
موعظه 

است؛  موعظه کردن  که  دارد  مترادفی  انتقادکردن 
در واقع از ریشه مورد قضاوت قراردادن، این دو گرفته 
بیشتر  تان  دستاوردهای  بروید  بالاتر  هرچه  شده اند. 
می شود و تمایل شما برای اندیشیدن راجع به هر چیزی 

بیشتر می شود؛ در نتیجه تمایل پیدا می کنید که به 
دیگران بفهمانید که می دانید. وقتی که راجع به یافته های 
است  ممکن  افراد  می کنید  صحبت  دیگران  با  تان 
حرف های شما را بشوند ولی شاید به دقت گوش ندهند.

ترس برادر مرگ
گاهی شما نسبت به آن چه که ممکن است یا ممکن 
نیست رخ بدهد یا نسبت به آن چه که نمی توانید انجام 

دهید یا این که چطور دیگران راجع به ما قضاوت 
راحت  بنابراین  اید.  ترس شده  کرد، دچار  خواهند 
است که خود را آزاد بدهید تا این که منتظر موقعیتی 
مناسب بمانید و اینکه تصمیم بگیرید که کمی بیاندشید 
یا تحقیق بیشتری انجام دهید یا گزینه های دیگری 
را بیابید. در این بین می تواند روزها، هفته ها، ماه ها 
و سال ها سپری شوند تا رویاها به حقیقت بپوندند. 

نگذارید ترس شما باعث عقب ماندگی شما شود. هرچه 
که برنامه ریزی کردید، آرزو داشتید و تصور کردید، از 

همین امروز شروع می شود. 
استرس در محیط کار ممنوع

افسردگی،  عامل  کار  محل  در  فشار  و  استرس 
بیماری های قلبی و سکته است؛ بنابراین باید هر چه 
زودتر راه مناسب بیابید تا این استرس ها را کاهش 

دهید و یا اینکه آنها را مدیریت کنند؛ مثلاً با مدیر خود 
حرف بزنید، شغل خود را تغییر دهید و یا از یک مشاور 

متخصص کمک بگیرید.
غذا خوردن از روی احساسات

کلمات شما دارای قدرت هستند، به خصوص روی 
خود شما. شکایت کردن از مشکلات تان باعث می شود 

که احساس بدی داشته باشید
روحی  ناراحتی های  دچار  که  وقتی  است  بهتر 
می شوید، به سراغ انجام کاری بروید که به شما لذت 
می دهد و باعث افزایش اندروفین در بدن تان می شود 

تا سلامت تان به خطر نیفتد.
توجه بیش از حد به ظاهر

در حالی که هر دو جنس به ظاهر خود اهمیت 
می دهند، اما خانم ها بسیار بیشتر از آقایان درصدد 
داشتن ظاهری کامل و بی عیب هستند. براساس 
پژوهش ها، 90 درصد از خانم ها دوست دارند ظاهر 
خود را تغییر دهند و به ظاهر بهتری دست یابند. این 
عدم اطمینان از ظاهر روی سلامت روحی روانی تان 
سلامت  به  اوقات  گاهی  حتی  و  می گذارد  تاثیر 

جسمی تان لطمه می زند.
محیطی که ما خلق می کنیم

بهتر است برای ترک عادت از خودمان شروع کنیم. 
نه تنها ما می توانیم برای عزیزان مان مانند یک الگوی 
خوب عمل کنیم، بلکه می توانیم برای آن ها محیطی 
به وجود آوریم که آن ها تشویق به برگزیدنِ عادات 
خوب نماید. ولی باید از همین ابتدا با یک حقیقت، 
نیست.  ما  تحت تسلط  بیاییم: محیط کاملاً  کنار 
راستش، حتی به طور نسبتاً کامل هم در اختیار ما 

نیست! 

آیا تا به حالا دقت کرده اید که بعضی افراد بدون 
توجه به مسائل و مشکلات . چقدر در سر زندگی و 
شاد بودن تواناهستند؟ تحقیقات نشان می دهد این 
حالت ذاتی یا خدادادی نیست بلکه یک مهارت است 
که این افراد ان را درخود پرورش داده اند . شما هم اگر 
بخواهید می توانید این مهارت را کسب کنید و زندگی 

خود را لبریز از شادی ونشاط سازید.
 1- اشخاص شاد با زندگی همراهی می کنند.!!!

 هر کسی تقدیری در زندگی دارد و این به عهده 
آن  با  یا  بجنگد  خود  قسمت  با  که  است  خودش 
همکاری کند اما آیا این حرف به این معنی است که 
با قسمت خود بجنگند یا با آن همکاری کند. اما آیا 
این حرف به این معنی است که فرد باید دراز بکشد و 

بگذارد زندگی روند خود را طی کند؟
 مسلما نه! در عوض می تواند روشی در پیش گیرد 
که به بهترین وجه ممکن با مسایل مواجه شود و 
حداکثر تلاش خود را در این زمینه نشان دهد در 
آن صورت متوجه راه های جدیدی می شود و با کشف 

آن ها انرژی تازه ای کسب می کند . زندگی می خواهد 
شخص . تقدیر و سر نوشت خود را بفهمد آیا ترجیح 

نمی دهید به جای جنگ با زندگی کنار بیایید؟
 2- اشخاص شاد فقط مثبت نمی اندیشند 

بلکه مثبت عمل می کنند.
 مثبت اندیشی مسلما جای خودش را دارد. برای 
شاد بودن باید افکار خود را عوض کنید. اما منتظر از 
راه رسیدن احساسات نباشید. اشخاص دارای قدرت 
چگونه  و  کردن  عمل  چگونه  بر  مستقیم  کنترل 

اندیشیدن خود هستند. 
اگر می خواهید شخص شادتری باشید . شادمانه تر 
عمل کنید. اگر می خواهید شخص مهربان تر و با عاطفه 
تر عمل کنید. اگر می خواهید منش دوستانه تری داشته 

باشید دوستانه تر عمل کنید.
 احساسات پس از عمل کردن از راه می رسند.

 3- اشخاص شاد آن چه را که احتیاج دارند 
طلب می کنند. ادعونی استجب لکم 

همان طور که نعمت ها معمولا از آسمان به زمین 

نمی افتند. از شکایت کردن نیز چیزی عاید اشخاص 
نمی شود. 

المثل هر چه بکارید همان را درو  اگر به ضرب 
می کنید اعتقاد دارید پس به جای شکایت کردن به 
دنبال خواسته های خود بروید. این انتخاب شماست. 
می توانید به همین رویه ادامه بدهید. دیگران را متهم 
کنید و همچنان چیزی عایدتان نشود یا می توانید 

خیلی راحت آن چه را که خواهید طلب کنید.
 4- اشخاص شاد مشتاق تغییر هستند. 

ثابت ماندن و تغییر نکردن مخالف همه قوانین 
طبیعت است . اگر تلاش کنید که ثابت اتفاق بیفتید. 
در این صورت همیشه ناراحت خواهید بوداگر اجازه 
بدهید ترس از تغییر کردن شما را متوقف سازد . با 
محروم شدن از خواسته های خود موافق هستید شما 
می توانید بر این باور باشید که تغییر باعث آزار اشخاص 
می شود و در مقابل آن مقاومت به خرج دهید. یا در 
عوض می توانید تغییرات را با آغوش باز پذیرا باشید و 
معتقد باشید که وجود آن ها به شما کمک خواهد کرد.

 همه این ها بستگی به این موضوع دارد که تصمیم 
بگیرید کدام عقیده را باور کنید. 

شکست  اجازه  خود  به  شاد  اشخاص   -5
خوردن نمی دهند.

 شکست به این معنی نست که هیچ گاه به هدف 
خود نرسید و یا دلیلی بر دست کشیدن از هدف نیست 
به هدف دست نیافتن تنها یک معنی دارد: شما به 
تمرین و تجربه بیشتری احتیاج دارید و مشتاق اشتباه 
کردن باشید و تسلیم نشوید. اجازه ندهید یک شکست 
شما را به گونه ای تحت تاثیر قرار بدهد که همه 
تلاش های خود را از بین ببرید و درست مثل یک دونه 

لذت به خط پایان رسیدن را حس کنید.
 6- اشخاص شاد در زمان حال زندگی می کند.

 اگر نسبت به لحظه حال آگاه هستید و در کنار آن 
منتظر آینده نیز هستید قادر خواهید بود تا از فرصت ها 
سودببرید. اگر با خودخوری غم گذشته را می خورید 
چشمانتان به روی امکانات و فرصت های حال بسته 
خواهد بود در عین حال نافع اینده را نیز از دست 

خواهید داد . 
زندگی شاد محصول زندگی کردن در لحظه حال 
گاه  تکیه  بشود  استفاده  آن خوب  از  اگر  که  است 
و ضریب اطمینانی برای داشتن آینده ای خوب و 
فوق العاده است. اشخاص فقط باآن چه که امروز انجام 
می دهند می توانند آینده خود را تحت تاثیر قرار دهند.

ریزی  برنامه  اینده  برای  شاد  اشخاص   -7 
می کنند. هدف گرا هستند

 انسان های شاد می دانند باید تسلط داشتن بر زندگی 
را تمرین کنند و بر زندگی خود کنترل داشته باشند تا 
دربرابر احساساتی مانند قربانی بودن یا بی دفاع بودن 
مقاوم باشند. برنامه ریزی در جهت درست انجام دادن 
کارها امری ضروری است نه این که وقت خود را بر هر 
چیزی که توجه فرد را به خود جلب می کند. صرف 

کند.
 برای آن چه که برایتان مهم است برنامه ریزی کنید 
و تصمیم بگیرید تا وقت پول انرژی و منابع محدود 

خود را برای آنصرف کنید.

عادات بد را در سال قبل، جا بگذارید

چرا بعضی از انسانها شاد و پرانرژی هستند؟ 

جانشین فرمانده انتظامي شهرستان فردیس :

باند سارقان لوازم داخل خودرو متلاشی شد
جانشین فرمانده انتظامي شهرستان فردیس از دستگیري باند پنج نفره سارقان لوازم داخل 

خودرو و اماکن خصوصي با اعتراف به 60 فقره سرقت در این شهرستان خبر داد.
سرهنگ بهرامعلي کماسي در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس اظهارداشت: درپي 
وقوع چند فقره سرقت در یکي از محله هاي شهرستان فردیس، بررسي موضوع در دستور کار 
پلیس آگاهي این شهرستان قرار گرفت.وي افزود: با بررسي هاي میداني و تقویت گشت هاي 
نامحسوس در نقاط جرم خیز، ماموران با مشاهده یک دستگاه موتورسیکلت مشکوک که فاقد 
پلاک بود و راکب آن مرد جواني با پوشش نامتعارف در حال پرسه زني و زاغ زني خودروهاي 
پارک شده بود، بلافاصله موتورسیکلت مورد نظر را متوقف و راکب آن را براي روشن شدن 
بیشتر وضعیت به مقر پلیس آگاهي منتقل کردند. سرهنگ کماسي گفت: مأموران پلیس آگاهي 
شهرستان فردیس در بررسي هاي بعدي متوجه شدند که موتورسیکلت کشف شده، سرقتي 
مي باشد. وي همچنین ادامه داد: در بازجویي هاي فني پلیس، متهم که داراي سوابق کیفري 
متعدد بود به  60 فقره انواع سرقت هاي داخل خودرو و اماکن خصوصي که با همکاري دو نفر از 
همدستان خود انجام داده بود، اعتراف کرد. این مقام انتظامي بیان داشت: با اعترافات متهم، نشاني 
همدستان متهم شناسایي  و در اقدامي غافلگیرانه هر دو نفر دستگیر شدند و به جرم خود اعتراف 
کردند.جانشین فرمانده انتظامي شهرستان فردیس افزود: سارقان پس از سرقت اموال، آنها را به 
دو مالخر مي فروختند که پس از کشف آدرس مخفیگاهشان و هماهنگي هاي قضائي این دونفر 

نیز دستگیر و جهت سیر مراحل قانوني به مراجع قضائي معرفي شدند.

فرمانده انتظامي استان فارس :

محموله آدامس قاچاق در فیروزآباد متوقف شد 
فرمانده انتظامي استان فارس از توقیف یک دستگاه تریلي کشنده حامل 18 تن آدامس 

خارجي قاچاق به ارزش 16 میلیارد و ۵00 میلیون ریال، در شهرستان فیروزآباد خبر داد. 
به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، سردار احمدعلي گودرزي اظهار کرد: ماموران انتظامي 
شهرستان فیروزآباد هنگام کنترل خودروهاي عبوري در گلوگاه ایست و بازرسي موک به یک 
دستگاه تریلي کشنده حامل بار آدامس مشکوک شده و آن را متوقف کردند. وي افزود: در 
بازرسي از این خودرو 18 تن آدامس خارجي فاقد هرگونه مدارک قانوني و گمرکي کشف شد 
و در این خصوص دو نفر دستگیر و با تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانوني به مرجع قضائي 
معرفي شدند. فرمانده انتظامي استان فارس خاطر نشان کرد: برابر بررسي به عمل آمده ارزش این 
محموله 16میلیارد و ۵00 میلیون ریال برآورد شده است. سردار گودرزي با اشاره به اثرات زیانبار 
و غیر قابل جبران قاچاق کالا بر اقتصاد کشور، افزایش دامنه بیکاري، به خطر انداختن سلامت و 
امنیت جامعه، رواج کالاهاي غیر استاندارد و اخلال در بازار صادرات کشور را، از پیامدهاي قاچاق 
کالا عنوان کرد. وي از شهروندان درخواست کرد: درصورت مشاهده هر گونه فعالیت غیرمجاز 

توسط افراد سودجو، موضوع را در اسرع وقت از طریق تلفن 110 به پلیس اطلاع دهند.

رئیس پلیس آگاهي استان گلستان  خبرداد:

کشف 35 هزار عدد مواد محترقه در گرگان

رئیس پلیس آگاهي استان گلستان از کشف 3۵ هزار عدد انواع مواد محترقه طي یک عملیات 
پلیسي در گرگان خبر داد. 

سرهنگ محمدرضا اکبري  در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت: با نزدیک شدن 
به روز هاي پایاني سال و چهار  شنبه آخر سال طرح ویژه مبارزه با عناصر توزیع مواد محترقه در 
دستور کار ماموران پلیس آگاهي قرار دارد. وي گفت: در همین راستا طي 2۴ ساعت گذشته 
با تلاش ماموران پلیس آگاهي استان بیش از 30 هزار عدد انواع مواد محترقه کشف شد. این 
مقام انتظامي همچنین گفت: ماموران انتظامي شهرستان گنبدکاووس نیز طي عملیاتي موفق به 
کشف بیش از چهار هزار عدد انواع مواد محترقه شدند. به گفته وي در این مدت دو نفر دستگیر 
و پس از تشکیل پرونده تحویل مراجع قضائي شدند. رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي 

گلستان از شهروندان خواست، اماکن توزیع مواد محترقه را از طریق تلفن 110 گزارش کنند.

رئیس پلیس آگاهي خراسان رضوي   اعلام کرد:

انهدام باند سارقان باغ ویلاهاي غرب مشهد 

هر دم از این باغ بري مي رسد؛

 پیرمرد 86 ساله مزاحم تلگرامي! 

فرمانده انتظامي شهرستان کرج  اعلام کرد:

کشف 620 هزار نخ سیگار قاچاق 

فرمانده انتظامي شهرستان دلیجان  خبرداد:

کشف محموله دو میلیارد ریالي کالاي قاچاق 

 رئیس پلیس آگاهي خراسان رضوي با انهدام باند حرفه اي سارقان باغ ویلاهاي غرب مشهد 
پرده از 3۵ فقره سرقت برداشت. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، سرهنگ حسین بیدمشکي  در تشریح این خبر 
گفت: در پي گزارش چند فقره سرقت از باغ ویلاها و اماکن خصوصي محدوده غرب مشهد 

تیمي از کارآگاهان پایگاه غرب موضوع را در دستور کار خود قرار دادند. 
وي افزود: تحقیقات در این خصوص ادامه داشت تا اینکه دو سارق حرفه اي که توسط 
ماموران کلانتري گلشهر دستگیر شده بودند با توجه به اعترافات شان براي تحقیقات تکمیلي 
با هماهنگي قضائي به پایگاه غرب پلیس آگاهي مشهد منتقل شدند. وي ادامه داد: در بازجویي 
هاي اولیه با توجه به تناقض گویي هاي متهمان تعدادي از مالباختگان براي مواجهه حضوري 
دعوت که سارقان توسط پنج نفر از شاکیان شناسایي شدند. کارآگاه بیدمشکي تصریح کرد: 
در ادامه تحقیقات دو سارق حرفه اي که تبعه خارجي هستند در مواجهه با ادله پلیسي به 
3۵ فقره سرقت از باغ ویلاهاي محدوده غرب شهر مشهد و فروش اموال مسروقه به فردي به 
نام نقي اعتراف کرد. وي خاطر نشان کرد: در ادامه این عملیات مالخر دستگیر و در بازرسي از 
مخفیگاهش تعداد زیادي پمپ آب ،شیر آلات ،کف کش و لوازم باغباني و کشاورزي مسروقه 
کشف شد. رئیس پلیس آگاهي خراسان رضوي اظهار داشت: متهمان براي سیر مراحل قانوني 

به بازپرسي شعبه 610 دادسراي شهید کامیاب دلالت و بنا به احکام صادره قضائي مالخر روانه 
زندان و دو سارق دیگر براي ادامه تحقیقات تکمیلي در بازداشت پلیس آگاهي هستند. 

رئیس پلیس فتاي استان سمنان  گفت :پدربزرگ 86 
ساله اي که با هویت ناشناس در شبکه اجتماعي تلگرام براي 
نوه جوان خود ایجاد مزاحمت مي کرد، شناسایي و دستگیر 

شد. 
سرهنگ سید علي میراحمدي در تشریح این مطلب به 
خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت: درپي شکایت بانوي جوان 
سمناني مبني بر اهانت و مزاحمت فردي ناشناس در تلگرام 

موضوع در دستور کار پلیس فتا قرار گرفت. 
میراحمدي افزود: در تحقیقات تخصصي پلیس هویت فرد 

مزاحم که مردي کهن سال بود، شناسایي شد. 
وي افزود: با هماهنگي قاضي پرونده متهم 86 ساله براي 
ارائه بازجویي هاي تکمیلي به اداره پلیس احضار شد. به 
گفته این مقام انتظامي با حضور متهم و شناسایي کامل وي 
مشخص شد، پیرمرد مزاحم پدربزرگ شاکي بوده است. رئیس 

پلیس فتاي استان سمنان به اقرار صریح مزاحم تلگرامي در 
این پرونده اشاره و اضافه کرد: متهم انگیزه خود را اختلافات 
خانوادگي عنوان کرد. سرهنگ میراحمدي به اشراف کامل 
پلیس بر فضاي سایبر و شبکه هاي اجتماعي اشاره و به عموم 
شهروندان توصیه کرد: در صورت بروز هرگونه مشکل مشابه 
و ایجاد مزاحمت به پلیس فتا مراجعه کنید. این پرونده پس 

از تکمیل تحقیقات و به همراه متهم به دادسرا ارسال شد.

فرمانده انتظامي شهرستان کرج از کشف 620 هزار نخ سیگار خارجي قاچاق به ارزش تقریبي3۵0 میلیون ریال در این 
شهرستان خبر داد.

سرهنگ سید حسین سید حقیقیدر مصاحبه با خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت: ماموران کلانتري 12 چمران با دریافت 
اطلاعاتي مبني بر جابجایي یک محموله سیگار قاچاق، رسیدگي به این موضوع را در دستور کار خود قرار دادند. وي افزود: 
پس از اطمینان از صحت موضوع، ماموران با گشت زني هاي نا محسوس، متهم را که با یک دستگاه خودرو پراید در حال 
جابجایي سیگارهاي قاچاق بود، شناسایي و در اقدامي غافلگیرانه وي را دستگیر کردند. این مقام انتظامي اظهار داشت: ماموران 
پس از دستگیري این فرد و در بازرسي از خودروي وي،  620 هزار نخ سیگار قاچاق به ارزش تقریبي3۵0 میلیون ریال را 
کشف کردند. فرمانده انتظامي شهرستان کرج با تاکید برهوشیاري جمعي در برابر پدیده قاچاق در سطح کشور اظهار داشت: 
پلیس شهرستان کرج از شهروندان شریف این شهرستان در خواست دارد که در صورت اطلاع از فعالیت هاي قاچاقچیان، با 

اطلاع دادن به پلیس 110 ، ما را در مقابله با قاچاق کالاهاي غیر قانوني که آفت اقتصاد کشور است، یاري کنند.

  فرمانده انتظامي شهرستان دلیجان از توقیف و شناسایي 
محموله دو میلیارد ریالي کالاي قاچاق با تلاش ماموران این 

شهرستان خبرداد. 
 سرهنگ علي هاشمي در گفت و گو با خبرنگار پایگاه 
خبري پلیس گفت: در پي تحقیقات فني و اطلاعاتي گسترده، 
پلیس از تردد یک دستگاه کامیون حامل کالاي قاچاق در 
یکي از محورهاي مواصلاتي شهرستان مطلع شد.وي افزود: با 
اعلام این خبر بلافاصله مأموران براي بررسي دقیق موضوع در 
محل حاضر شدند و کنترل خودروهاي عبوري را آغاز کردند. 
فرمانده انتظامي دلیجان با اشاره به شناسایي کامیون مورد نظر 
خاطرنشان کرد: با هوشیاري و سرعت عمل پلیس، کامیون 

متوقف و پس از بازرسي از آن مقادیر زیادي لوازم پزشکي، 
تجهیزات دوربین عکاسي، کالاي ورزشي و لباس به ارزش 

تقریبي دو میلیارد ریال کشف شد. سرهنگ هاشمي بیان 
داشت: در بررسي ها مشخص شد که راننده، محموله را از 
شهرهاي جنوبي کشور بارگیري کرده و به مرکز کشور در 
حرکت بوده که با توجه به عدم ارائه هرگونه مدارک گمرکي، 
دستگیر و پس از تشکیل پرونده به مراجع قضائي تحویل داده 

شد. 
فرمانده انتظامي شهرستان دلیجان در پایان اعلام کرد: 
شهروندان در صورت مشاهده هرگونه مورد مشکوک مراتب 
را از طریق سامانه تلفني فوریت هاي پلیسي 110 به اطلاع 
پلیس برسانند تا در اسرع وقت نسبت به برخورد با متخلفان 

اقدام لازم صورت گیرد. 

معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان اصفهان:

76 فقره سرقت پراید در اصفهان کشف شد 
 معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان اصفهان از 
دستگیري دو سارق حرفه اي خودروي پراید و کشف 76 
فقره سرقت خبر داد. سرهنگ جهانگیر کریمي در گفت و 
گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت: در پي وقوع چندین 
فقره سرقت خودروهاي پراید در شهر اصفهان، شناسایي و 
دستگیري عامل یا عوامل این سرقت ها در دستور کار ماموران 
پلیس آگاهي قرار گرفت. وي ادامه داد: ماموران پس از تشکیل 

پرونده و شروع تحقیقات متوجه شدند سارقان خودروهاي 
پراید مدل پائین گاز سوز را سرقت مي کنند و پس از سرقت 
قطعات گاز سوز، خودرو را رها مي کنند.  سرهنگ کریمي 
بیان داشت: این سارقان در برخي موارد از طریق بیمه نامه 
خودرو، شماره تلفن مالکان را به دست آورده و با آنها تماس 
گرفته و درخواست واریز وجه نقد براي رها کردن خودرو مي 
کردند.  این مقام انتظامي اظهار داشت: متاسفانه در برخي 

موارد مالباختگان بدون اطلاع پلیس، مبالغي را به حساب 
سارقان واریز مي کردند. کریمي اضافه کرد: ماموران با انجام 
یکسري کارهاي تخصصي موفق شدند، دو سارق 27 و 29 
ساله را شناسایي و در یک اقدام غافلگیرانه دستگیر کنند.  
این مقام مسئول تصریح کرد: این سارقان در بازجویي هاي 
انجام شده به 76 فقره سرقت خودروي پراید در شهر اصفهان 

اعتراف کردند.
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نامش با روزهای سخت تاریخ انقلاب گره خورده است. 
حجت الاسلام والمسلمین علی یونسی در دولت یازدهم 
دستیار ویژه رئیس جمهور در امور اقلیت های قومی و مذهبی 
است. وی در گفت وگویی به مسائل مهمی در فضای سیاسی 
ایران اشاره کرده که احتمالا بازتاب زیادی خواهد داشت. 
وزیر سابق اطلاعات در این گفت وگو درباره نقش محمد رضا 
عارف و علی لاریجانی در مجلس آینده خاطرنشان می کند: 
» محمد رضا عارف که در سال92 به سود حسن روحانی از 
انتخابات کنار کشید در مجلس آینده نیز با شخصیت هایی 
مانند علی لاریجانی در مدیریت مجلس همکاری خواهد 
کرد. به نظر من عارف باید دوباره نقش تاریخی خود را ایفا 
کند. اما از سویی در شرایط کنونی بهترین فردی که می تواند 
مطالبات اصلاح طلبان را در مجلس آینده رهبری کند و به 
نتیجه برساند علی مطهری است. اصلاح طلبان با حمایت از 
حسن روحانی در انتخابات ریاست جمهوری به این نتیجه 
رسیدند که در مقطع کنونی یك چهره اصولگرا ومعتدل که 
مشی اصلاح طلبی دارد بهتر می تواند مطالبات این جریان را 
در قوه مجریه و کشور مدیریت کند. این در حالی است که 
بسیار از افراد شاخص و موثر اصلاح طلب؛ به دنبال تکرار 
همین مدل در مجلس دهم هستند.« این روحانی برجسته 
اصلاح طلب همچنین با اشاره به اینکه تندروهای امروزی 
مانند کسانی هستند که کتاب هایی مانند »جمهوری« را 
در زمان دولت اصلاحات نوشتند عنوان می کند: » کسانی 
که در دوران انقلاب با مشی انقلابی گری مخالف بودند و از 
مبارزه طفره می رفتند امروز مدعی انقلابی گری و حراست 
با  اند«. درادامه متن گفت وگوی »آرمان«  انقلاب شده  از 
حجت الاسلام والمسلمین علی یونسی را از نظر می گذرانید: 

 
* نظر شما درباره رد صلاحیت چهره های اصلاح طلب 

درانتخابات مجلس دهم چیست؟
انتخابات در ایران زیربنای امنیت، توسعه و رفاه مردم است و 
نظام جمهوری اسلامی به عنوان یك حکومت مردمسالار همواره 
آرای مردم را عامل اصلی ادامه حیات خود قلمداد کرده است. بااین 
وجود انتخابات مجلس دهم به چند دلیل از اهمیت بیشتری نسبت 
به انتخابات گذشته برخوردار است. نکته اول اینکه در اسفندماه 
جاری دو انتخابات خبرگان و مجلس شورای اسلامی به صورت 
همزمان برگزار می شود و همین مساله اهمیت انتخابات را بیشتر از 
گذشته کرده است. نکته دوم اینکه انتخابات اسفندماه پس از برجام 
به عنوان یك اتفاق بسیار بزرگ جهانی، منطقه ای و ملی برگزار 
می شود. در شرایط کنونی مساله برجام به سرنوشت اقتصادی و 
امنیتی همه کشورهای منطقه گره خورده است. در نتیجه برای 
مدیریت منطقی برجام باید یك دولت و مجلس قوی در داخل 
کشور حضور داشته باشند و برجام را در راه صحیح خود هدایت 
کنند. در صورتی که چنین اتفاقی رخ ندهد مخالفان داخلی و 
خارجی برجام اجازه نخواهند داد منافع برجام نصیب ملت ایران 
و کشورهای منطقه شود. مثلث قدیمی دشمنان خارجی ایران 
متشکل از آمریکا، اسراییل و وهابیت تلاش زیادی کردند که برجام 
به نتیجه نرسد. این در حالی است که در داخل ایران نیز افراد و 
گروه هایی وجود داشتند که علاقه نداشتند برجام این طوربه نتیجه 
برسد. با این وجود دولت تدبیرو امید به رغم مخالفت های صورت 
گرفته در خارج و داخل ایران و با تلاش شبانه روزی؛ برجام را به 
سود ملت ایران به نتیجه منطقی رساند. در شرایط کنونی مساله 
مهم چگونگی مدیریت و هدایت برجام درآینده است. برخی تلاش 
می کنند برجام را در داخل ایران کم ارزش جلوه دهند و در صورت 
امکان آن را خنثی کنند و از بین ببرند. برای جلوگیری از خنثی 
شدن برجام باید یك دولت و مجلس قوی مدیریت کشور را برعهده 
داشته باشد. این دولت قوی در سال92 شکل گرفته و در شرایط 
کنونی مدیریت اجرایی کشور را به دست گرفته است. در نتیجه 
ادامه راه اعتدال و میانه روی با تشکیل یك مجلس معتدل و کارآمد 
میسر خواهد شد. این در حالی است که در شرایط کنونی مهم ترین 
مشکل مردم مسائل اقتصادی است و دولت اغلب برنامه های خود 
را معطوف به مسائل اقتصادی کرده تا هر چه زودتر مشکلات مردم 
را حل کند. آقای جهانگیری معاون اول محترم رئیس جمهور به 
تازگی عنوان کردند »در طول تاریخ هیچ دولتی به اندازه دولت 
تدبیر و امید با دست خالی تلاش نکرده مشکلات مردم را حل 
کند و به خصوص در سال جاری دولت دستش کامل خالی است«. 
نکته دیگر اینکه مجلس قوی و کارآمد زمانی شکل می گیرد که 
اکثر مردم و طیف های فکری در آن نماینده داشته باشند. هنگامی 
که اکثر مردم در مجلس نماینده داشته باشند دو اتفاق مهم رخ 
خواهد داد. نخست اینکه براساس فرمایش رهبر معظم انقلاب 
نوعی حمایت ملی از نظام جمهوری اسلامی در انتخابات صورت 
می گیرد و دوم اینکه همه طیف های فکری و سیاسی در مجلس 
نماینده خواهند داشت و نوعی امید اجتماعی در جامعه شکل 
می گیرد و در نتیجه مجلس شکل قدرتمند و کارآمدتری به خود 
می گیرد. به همین دلیل مسئولان برگزاری انتخابات باید زمینه 
حضور حداکثری جریان های سیاسی را در انتخابات مهیا کنند و 
فضای انتخابات را رقابتی کنند تا مردم در یك فضای بانشاط سیاسی 
بهترین افراد را انتخاب کنند. باید به مردم فرصت و قدرت انتخاب 
داد. همه مردم باید بتوانند نماینده ای انتخاب کنند که دغدغه های 
آنان را نمایندگی کنند و در راستای مطالبات آنها حرکت کند. به 
همین دلیل بنده رد صلاحیت های گسترده را در راستای حضور 
حداکثری مردم ارزیابی نمی کنم و آن را به ضرر فضای انتخابات 
می دانم. البته هر چند تصور این است که ردصلاحیت ها تا حدودی 
حضور مردم و جریان های سیاسی در انتخابات را تحت الشعاع داده 
قرار داده است اما شور و نشاط ایجاد شده در هفته های اخیر نشان 
می دهد که عزمی از سوی مردم، برای این حضور به رغم برخی رد 

صلاحیت ایجاد شده است و قطعا تاکیدات موکد ریاست جمهوری 
برای حضور حداکثری مردم؛ نقش موثری برای حضور و مشارکت 
مردم داشته است. به نظر من تنوع و کثرت ثبت نام کنندگان در 
انتخابات مجلس و خبرگان بسیار ارزشمند بود و امید و هیجان 
بسیار زیادی را در فضای جامعه به وجود آورد. نقطه آغاز این امید 
نیز درانتخابات ریاست جمهوری سال92 کلید خورده بود. این در 
حالی است که در انتخابات ریاست جمهوری نیز ردصلاحیت های 
مهمی چون ردصلاحیت آیت ا... هاشمی صورت پذیرفت شاید 
را  ریاست جمهوری  انتخابات  تکلیف  نیز  ردصلاحیت  همین 
مشخص کرد و حامیان بسیار زیاد آیت ا... هاشمی با حمایت از 
آقای روحانی ایشان را به ریاست جمهوری برگزیدند تا راه اعتدال 
و عقلانیت که آیت ا... هاشمی پیشرو و پیشگام آن بود ادامه داشته 
باشد. به نظر من موفقیت دولت آقای روحانی در عملی کردن وعده 
برداشته شدن تحریم ها باعث شد چهره های مختلف سیاسی برای 
انتخابات مجلس ثبت نام کنند و زمینه را برای خدمت رسانی به 
مردم مهیا ببینند. با این وجود برخی این اقبال عمومی و حضور 
گسترده در ثبت نام ها را بدبینانه تلقی کرده اند. آنها گمان می کنند 
برخی جریان های سیاسی که مخالف جمهوری اسلامی اند با حضور 
گسترده در انتخابات به دنبال قبضه کردن مجلس آینده هستند. به 

نظر من این نوع نگاه و تصور مبتنی بر نوعی بدبینی است.

* ارزیابی شما از عدم تایید صلاحیت سید حسن آقا 
خمینی چیست؟

شورای نگهبان عنوان می کند سید حسن خمینی ردصلاحیت 
نشده و تنها به دلیل عدم حضور در امتحان اجتهاد مشمول عدم 
احراز صلاحیت شده است. کمتر کاندیدهایی برای مجلس خبرگان 
به اندازه یادگار امام راحل تایید علمی داشته و ایشان مورد اعتماد 
اغلب مراجع و علمای بزرگ اسلام قرار داشته است. برخی از حضور 
سید حسن تفسیرهای جناحی و مغرضانه داشتند. البته شنیدیم 

که دو نفر از فقها نسبت به این مساله گلایه داشته اند.

* یکی از اصول گفتمان اصلاحات بازتولید این گفتمان 
در مقاطع مختلف زمانی با توجه به مقتضیات زمانی است. 
اخیر مجبور شده در  چرا گفتمان اصلاحات در دو سال 
جغرافیای مشترك گفتمانی با اعتدالگرایان و اصولگرایان 
معتدل زیست کند؟چرادر شرایط کنونی گفتمان اصلاحات 
به جای اینکه به درون نگاه کند به بیرون نگاه می کند و 
آینده خود را در بیرون از گفتمان اصلاح طلبی جست وجو 
می کند؟آیا گفتمان اصلاحات نیازمند بازنگری و تئوریزه 

شدن به شکلی جدید است؟
جریان های سیاسی همواره دارای نقاط ضعف و قوتی بوده اند 
و در طول تاریخ تاوان اشتباهات خود را پرداخته اند. هیچ جریان 
سیاسی وجود ندارد که در گذشته خود اشتباه نکرده باشد. هرچه 
نسبت  همان  به  باشد  فراگیرتر  و  بزرگتر  سیاسی  جریان های 
اشتباهات بزرگتری نیز رخ خواهد داد. با این وجود جریان های 
سیاسی باید عیوب ومشکلات خود را در طول زمان اصلاح کنند. 
بزرگترین اشتباه جریان اصولگرایی حمایت بی دریغ از محمود 
احمدی نژاد بود وبه همین دلیل هزینه بسیاری زیادی برای این 
مساله پرداخت کردند. بدون شك هزینه ای که اصولگرایان برای 
اصلاح طلبان  اشتباهات  هزینه  از  کردند  پرداخت  احمدی نژاد 
بسیار بیشتر بوده است. حمایت اصولگرایان از احمدی نژاد برای 
همیشه در تاریخ ایران به عنوان یك نقطه تاریك و منفی باقی خواهد 
ماند. این در حالی است که اصلاح طلبان نیز هزینه زیادی برای 
تندروی های برخی از بخش های خود پرداخت کرده اند. برای مثال 
مجلس ششم با اینکه مجلسی قوی بود اما نباید برای حاکمیت 
نگرانی و تشویش ایجاد می کرد. وارد شدن این مجلس به برخی 
مسائل کلی نظام به هیچ عنوان به مصلحت نبود. در سال88 نیز 
اصلاح طلبان با نوعی بردباری سیاسی می توانستند از بسیاری از 
آسیب هایی که نظام و جریان اصلاحات با آن مواجه شد جلوگیری 
کنند. با این وجود اصلاح طلبان در سال92 با خارج کردن گزینه 
اصلی خود از صحنه انتخابات به نوعی »گزینش شجاعانه سیاسی« 
کردند و نشان دادند که منافع ملی برای آنها از منافع گروهی و 
روحانی  آقای  از  حمایت  با  اصلاح طلبان  است.  مهم تر  جریانی 
اعتقاد و التزام خود را به اصول قانون اساسی و نظام نشان دادند. 

در انتخابات ریاست جمهوری سال92 افرادی مانند آیت ا... هاشمی 
و آقای روحانی به عنوان اصولگرایان واقعی رفتار اصلاح طلبانه از 
خود نشان دادند و اصلاح طلبان نیز با حمایت از این دو شخصیت 
»اصولگرایی« خود را نشان دادند. این یك اتفاق مبارك بود که در 
فضای سیاسی ایران رخ داد. ما باید این الگو از وحدت و ایثار را 
سرلوحه خود قرار بدهیم و هرزمان که کشور با مشکل سیاسی روبه 

رو شد از آن برای باز کردن مسیر پیش رو استفاده کنیم.

قرار  اصلاح طلبان  بازی  کجای  در  روحانی  حسن   *
گرفته است؟وی در تاریخ اصلاح طلبی چه نقشی خواهد 
داشت؟آیا وی یك ابزار برای عبور جریان اصلاحات از موانع 

کنونی است یا اینکه یك هدف به شمار می رود؟
شخصیت هایی مانند آقای روحانی در شرایطی که جریان های 
سیاسی اعم از اصولگرا و اصلاح طلب مسیر طبیعی خود را طی 
کنند مورد توجه جریان های سیاسی قرار نمی گیرند چون ایشان 
شخصیتی مستقل از احزاب متعارف کشور است. مگر اینکه شرایط 
ویژه آنان را به سمت شخصیت هایی ملی و فراجناحی همچون 
روحانی  آقای  مانند  کند. شخصیت هایی  روحانی هدایت  دکتر 
که منادی گفتمان وحدت ملی و مشی اعتدالی هستند تنها در 
»موقعیت های ویژه« مورد اقبال عمومی قرار می گیرند. جریان های 
سیاسی در شرایط عادی به سراغ چنین افرادی نمی روند و تنها 
زمانی که با مشکلات مهم و اساسی روبه رو می شوند و به بن 
به صحنه  را  بازیگرانی  چنین  می کنند  تلاش  می رسند؛  بست 
سیاست بکشانند. افرادی مانند آقای روحانی »ذخیره ملی« برای 
»نجات ملی« هستند. در شرایطی که کشور از افراط و تفریط های 
چپ و راست و اصولگرایان و اصلاح طلبان آسیب دیده، افرادی 
مانند آقای روحانی می توانند کلید حل مشکلات مردم باشند. در 
شرایط کنونی آقای روحانی آینده کشور را به سمت توسعه پایدار 
هدایت کرده و این مساله یکی از نقاط عطف تاریخ معاصر ایران 

خواهد بود.

از  پس  برای  اصلاح طلبی  فکر  اتاق  در  تاکنون  آیا   *
دوران آقای روحانی تدابیری اندیشیده شده است؟ به نظر 
شما آیا پس از دولت حسن روحانی یك دولت اصلاح طلب 
بهتر می تواند منافع اصلاح طلبان را تامین کند یا یك دولت 

اعتدالگرا؟
بنده هیچ تفاوتی اساسی بین اصلاح طلبی و اعتدال نمی بینم. 
به  از جریان اصلاحات حذف کنیم  را  اگر تندروی  به نظر من 
فردی مانند آقای روحانی دست پیدا می کنیم. ما برسر اسامی با 
کسی دعوا نداریم. آقای روحانی در عمل نشان داده از بسیاری 
از اصلاح طلبان، اصلاح طلبانه تر رفتار می کند. اصرار آقای روحانی 
برای مبارزه با فساد در داخل کشور بزرگترین شاخص اصلاح طلبی 
است. اصلاح طلب کسی نیست که به دنبال ساختارشکنی باشد. 
اصلاح طلبی به معنای امنیت اقتصادی و ایجاد انگیزه برای حضور 
گسترده مردم در انتخابات است. اصلاح طلبی به معنای شعار تند 
نیست بلکه به معنای عمل صحیح و درست است. بنده آقای ناطق 
نوری را یك اصولگرای واقعی می دانم. آقای لاریجانی نیز در مسیر 
صحیح اصولگرایی قرار گرفته و حساب خود را از تندروهای این 
جریان جدا کرده و به همین دلیل مورد اقبال اصلاح طلبان قرار 
گرفته است. آقای لاریجانی به چشم خود مشاهده کرد که برخی از 
تندروهای اصولگرا که از دینداری سخن می گفتند چگونه حرمت 
حرم مطهر حضرت معصومه )س( را نگه نداشتند و به سمت رئیس 
مجلس شورای اسلامی کفش ومهر پرتاب کردند. رفتار کسانی 
که به رئیس جمهور توهین می کنند، علیه برجام سخن می گویند 
و فضای سیاسی کشور را متشنج می کنند به مراتب از کسانی 
بدتر است که در دولت اصلاحات کتاب »جمهوری« را نوشتند 
و هم اکنون در خارج از کشور هستند. تندروهای اصلاح طلب و 
اصولگرا همگی دو روی یك سکه هستند. بعضا از سخنانی که درباره 
برجام در داخل عنوان کردند متاسفانه ناخواسته به مواضع مخالفان 
خارجی به نتیجه رسیدن برجام شباهت داشت. البته حساب آن 
دلسوزانی که نقد به دور از بغض به مفاد برجام داشتند و آن را تنها 
در فضای نقد و اصلاح مطرح می کردند باید از سایر مخالفان جدا 
کرد. همه ما باید بپذیریم که توافق هسته ای و برجام به سود همه 
اعم از ملت ایران، کشورهای منطقه و همچنین مردم جهان است. 

با این وجود بنده امیدوارم پس از آقای روحانی کشور در مسیر 
اعتدال حرکت کند و نقش گروه های تندرو به مرور زمان کمرنگ 
شود و به گونه ای دیگر فرصت نکنند در مسیر مدیریت کلان و 
توسعه مانع ایجاد کنند. آقای روحانی باید تلاش کند پس از پایان 
دوران هشت ساله ریاست جمهوی اش شرایطی را برای جریان های 
سیاسی مهیا کند که جریان های سیاسی به صورت طبیعی با هم 
رقابت کنند و هیچ نیازی به دولت وحدت ملی با ویژگی های دولت 
تدبیر و امید وجود نداشته باشد. اگر رقابت سیاسی وجود نداشته 
باشد فضای سیاسی با انسداد روبه رو می شود. انسداد سیاسی نیز 
به معنای مرگ سیاسی است. آقای روحانی وظیفه تاریخی خود را 
به خوبی انجام داده و قطارمدیریت کشور را دوباره به ریل اصلی 

بازگردانده است.

نخستین  روحانی  حسن  که  کرده اند  عنوان  برخی   *
رئیس جمهور چهارساله ایران باشد. آیا در دولت درباره این 
مساله تدبیری صورت گرفته و برنامه ای در نظر گرفته شده 

است؟
این فقط یك آرزو برای این عده خواهد ماند. بنده به این افراد 
توصیه می کنم همه برنامه های خود را برای پس از دوران هشت 
ساله ریاست جمهموری آقای روحانی تدوین کنند و به هیچ عنوان 
به فکر چهارساله شدن دوران ریاست جمهوری ایشان نباشند !! 
آقای روحانی هر روز موفق تر از روز گذشته خواهد بود. در سال های 
آینده و به خصوص انتخابات ریاست جمهوری سال96 هیچ کس 
توانایی رقابت با آقای روحانی را نخواهد داشت. مجلس آینده شاید 
مجلس ایده آل اصلاح طلبان نباشد اما به مراتب از مجلس نهم بهتر 
و قوی تر خواهد بود و با محوریت اعتدال گرایان تشکیل خواهد 
شد. در مجلس دهم تنها یك علی مطهری حضور نخواهد داشت و 
تعداد زیادی علی مطهری حضور خواهد داشت. در مجلس آینده 
تندروهای کمتری نسبت به مجلس نهم حضور خواهند داشت 
و اداره این مجلس برای رئیس آن سهل تر و راحت تر از مجلس 

فعلی خواهد شد.

* اگر آقای عارف نیز کاندیدای ریاست مجلس شدند چه 
شرایطی پیش خواهد آمد؟

بنده معتقدم قطعا همکاری میان آقای عارف و لاریجانی در 
مجلس آتی خواهد بود. به نظر من به همان دلیل که مصلحت 
بود آقای عارف به سود آقای روحانی در انتخابات ریاست جمهوری 
کناره گیری کند در مجلس دهم نیز مصالح اصلاح طلبی و مجلس 

را در ارتباط با مدیریت آن در اولویت قرار خواهند داد.

* سخن شما به معنای این است که آقای لاریجانی نیز 
مانند آقای روحانی باید یك نقش تاریخی را برای جریان 

اصلاحات بازی کند؟
آقای لاریجانی در شرایط کنونی نیز در حال ایفای یك نقش 
تاریخی برای جریان اصلاحات و کشور است. مهم ترین خدمت علی 
لاریجانی به کشور و جریان های سیاسی در مجلس نهم حمایت 
از تصویب برجام بود. این کار را هیچ اصلاح طلبی نمی توانست 
به خوبی و تاثیرگذاری علی لاریجانی انجام دهد. اصلاح طلبان 
با حمایت از حسن روحانی در انتخابات ریاست جمهوری به این 
نتیجه رسیدند که در مقطع کنونی یك چهره اصولگرا ومعتدل که 
مشی اصلاح طلبی دارد بهتر می تواند مطالبات این جریان را در قوه 
مجریه و کشور مدیریت کند. این در حالی است که اصلاح طلبان 
به دنبال تکرار همین مدل در قوه مقننه و مجلس دهم هستند. 
دکتر لاریجانی هم اکنون تحت فشار گروه خود یا همان اصولگرایان 
است و باید از طرف اصلاح طلبان حمایت شود. این حمایت باید 
هم در زمان برگزاری انتخابات و رای دادن و هم در زمان حضور در 

مجلس صورت پذیرد.

آیت ا...  حمایت های  باورند  براین  منتقدان  از  برخی   *
هاشمی از سید حسن خمینی بی دلیل نیست. ارزیابی شما 

چیست؟
آیت ا... هاشمی در طول تاریخ انقلاب از یك شخصیت ثابت 
و همچنین سردار  فرمانده جنگ  ایشان  است.  بوده  برخوردار 
سازندگی و از نزدیکترین یاران امام راحل و نمونه ای از علاقه مندی 
به رهبر معظم انقلاب و تبعیت از ایشان بودند و هیچ تردیدی 
نیز در این مورد وجود ندارد. و همچنین؛ به تعبیری فرمانده 
جنگ و صلح مردم ایران بوده اند. ایشان با مشی معتدل خود 
همواره منادی این گفتمان بوده که اسلام فرهنگ جنگ و دعوا 
و تنش نیست بلکه فرهنگ زندگی و صلح و مودت است. آیت ا... 
هاشمی تنها رئیس جمهور ایران بود که در دولتش از مخالفان 
خود استفاده می کرد. هشت سال دوران ریاست جمهوری آیت ا... 
هاشمی که پس از جنگ تحمیلی بود مهم ترین مقطع تاریخ 
انقلاب بود. تدبیر آیت ا... هاشمی در مدیریت وضعیت پس از 
جنگ و سیاست های توسعه ای و سازندگی و بازسازی ویرانه هایی 
ناشی از جنگ، که در آن مقطع زمانی اجرا کرد کشور را در مسیر 
توسعه قرار داد. بدون شك اگر این اقدامات صورت نمی گرفت 
خود  به  یافتگی  توسعه  و  ثبات  آرامش،  روی  هیچ گاه  کشور 
نمی گرفت. کسانی که آیت ا... هاشمی را تخریب می کنند کسانی 
هستند که خود سهم اندکی در تاریخ انقلاب داشته اند. نکته 
جالب اینجاست کسانی که در دوران انقلاب با مشی انقلابی گری 
مخالف بودند و از مبارزه طفره می رفتند امروز مدعی انقلابی گری 
شده اند. این افراد در آن مقطع زمانی عنوان می کردند هیچ کس 
نباید به جرم فعالیت سیاسی وارد زندان شود؛ اما جالب اینجاست 
که این افراد امروز مدافع حریم انقلاب شده اند و خود را انقلابی 

معرفی می کنند.
منبع: آرمان

احکام ویژه انتخابات
احکام ویژه ایام انتخابات با توجه به در پیش رو بودن دو انتخابات مهم مجلس شورای 
اسلامی و مجلس خبرگان رهبری در هفتم اسفندماه سال جاری، به نقل از مقام معظم 

رهبری منتشر شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، پاسخ های حضرت آیت الله 
خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی به هشت سوال مطرح شده درباره انتخابات به شرح زیر است:

1- آیا شرکت در انتخابات جمهوری اسلامی ایران شرعا واجب است و عدم شرکت 
حرام است؟

ج( شرکت درانتخابات نظام جمهوری اسلامی برای افراد واجد شرایط، یک وظیفه 
شرعی، اسلامی و الهی است.

2- آیا شرکت در انتخابات جمهوری اسلامی ایران واجب عینی است یا کفایی؟
ج( واجب عینی است.

3- با توجه به این که زن جهت شرکت در انتخابات می بایست از منزل خارج شود آیا 
واجب است از شوهر اجازه بگیرد؟ و اگر شوهر به همسرش اجازه شرکت در انتخابات را 

ندهد یا رضایت نداشته باشد تکلیف زن چیست؟
ج( شرکت در انتخابات منوط به اذن شوهر نیست.

4- حکم رأی دادن سفید و بی نام چیست؟ در صورت عدم شناخت و تحقیق، یا تحقیق 
کافی و عدم وصول به نتیجه و تحیّر در انتخاب اصلح چطور؟

ج( در هر صورت اگر رأی سفید دادن موجب تضعیف نظام اسلامی باشد، حرام است.
5- در صورتی که به شخصی رأی داده شود و بعداً ایشان آن طور که باید به احکام 
اسلامی عمل نکند و موجب نارضایتی گردد، آیا فرد رأی دهنده، در محضر خداوند متعال 

مسئول خواهد بود یا خیر؟
ج( اگر بر طبق موازین شرعی عمل کرده است، مسؤول نخواهد بود.

6- در ایام انتخابات جهت شناخت کاندیدای مناسب، می بایست نواقص و عیوب و 
امتیازات آنها را در گذشته و حال تفحص کرد تا فرد لایق را پیدا نمود، آیا صحبت کردن 

پشت سر کاندیداها برای انتخاب فرد اصلح،   جایز است؟ ملاک چیست؟
ج( در امور مربوط به انتخابات در حد مشاوره، اشکال ندارد.

7 - با توجه به نزدیکی زمان انتخابات آیا دعوت بسیج از کاندیداها برای تبیین مواضع 
خود در مسجد اشکال دارد؟

ج( باید بر طبق قوانین و مقررات نظام اسلامی عمل شود.
8 - حکم شرکت یا عدم شرکت در انتخابات سایر کشورها چیست؟ آیا در این حکم 
فرقی بین کشور اسلامی و غیر اسلامی و انتخابات رسمی کشوری و انتخابات غیر رسمی 

کوچک وجود دارد یا خیر؟ اگر فرق دارد، حکم هر کدام چیست؟
ج( به طور کلی شرکت در انتخاباتی که موجب جلوگیری از فساد و یا فساد بیشتر شده 

و یا شرکت نکردن موجب تضعیف اسلام و مسلمین شود، واجب است.

حداد عادل یا ابوترابی فرد؛ مسئله این است

ائتلاف اصولگرایان بدون سرلیست!
یک هفته از اعلام لیست نهایی ائتلاف اصولگرایان می گذرد و هنوز سرلیست این 

فهرست مشخص نشده است.

با اینکه سخنگوی ائتلاف اصولگرایان در نشست خبری خود عنوان کرده است که 
تاکنون در جلسات شورای مرکزی درباره سرلیستی بحثی به میان نیامده و این موضوع 
را از مسائل فرعی دانسته؛ اما برخی از اعضای این فهرست، برای انتخاب سرلیست پیش 

دستی کرده اند.
 اعضای جبهه پایداری و چهره های نزدیک به آنها در دو تشکل جمعیت رهپویان انقلاب 
اسلامی و جمعیت ایثارگران، آنچنانکه اکثریت را در اسامی فهرست ائتلاف اصولگرایان از آن 

خود کردند، هم اکنون نیز در پی سرلیستی غلامعلی حدادعادل هستند. 
حضور علیرضا زاکانی، در راس کمیته تبلیغات ستاد ائتلاف اصولگرایان، به آنها در این 
امر کمک می کند تا در طراحی پوسترهای این ائتلاف، غلامعلی حدادعادل را به عنوان 

سرلیست این ائتلاف جلوه دهند. 
این در حالی است که حجت الاسلام محمدحسن ابوترابی نایب رئیس کنونی مجلس، 
از چهره های وزین در فهرست اصولگرایان است که اتفاقا از سوی اعضای دیگر این فهرست 

به عنوان سرلیست، مقبول تر است. 
او در مجلس نهم و در کمیسیون ویژه برجام نسبت به برخی تصمیمات هیئت رئیسه و 
رئیس این کمیسیون که علیرضا زاکانی بود، اعتراضاتی داشت و به ویژه نسبت به عملکرد 
صداوسیما در پوشش خبری جلسات این کمیسیون انتقاداتی عنوان کرد. از این رو بعید 
نیست که مباحثه این دو نفر در کمیسیون برجام، اکنون در تعیین سرلیست ائتلاف 

اصولگرایان، دنبال شود. 
خبرسازی درباره اخذ تعهد از اعضای فهرست برای رای به ریاست حدادعادل در مجلس 
دهم اگرچه از سوی وی تکذیب شد اما تلاش های اعضای جبهه پایداری برای سرلیستی 

وی، بار دیگر این شائبه را تقویت می کند. 
به گزارش خبرآنلاین، باید منتظر ماند و دید که در روزهای آینده کفه انتخاب سرلیست 
اصولگرایان، به نفع اصولگرایان معتدل و میانه رو همچون ابوترابی فرد سنگینی خواهد کرد 

یا به نفع اعضای نزدیک به جبهه پایداری و حدادعادل.

افرادی که آدرس غلط می دهند را نباید جدی گرفت

جهانگیری: به راستی چه کسی شرمنده است؟
معاون اول رییس جمهوری در صفحه شخصی خود در اینستاگرام با اشاره به 
حمله برخی مخالفان علیه دولت در آستانه انتخابات نوشت: بنای کار دولت یازدهم 
بر سیاسی کاری و پاسخگویی به تخریب کنندگان بی انصاف نیست، به راستی چه 

کسی شرمنده است؟

به گزارش ایرنا، اسحاق جهانگیری افزود: به راستی چه کسی شرمنده است؟ می دانید 
که بنای کار دولت یازدهم بر سیاسی کاری و پاسخگویی به تخریب کنندگان بی انصاف 
نیست اما گاهی اوقات اظهارنظرهای مغرضانه ای طرح می شود که نه تنها نسبتی با نقد 

ندارد بلکه نوعی پریشان گویی است و هر انسان منصفی از شنیدن آن متاثر می شود. 
وی ادامه داد: از جمله این که به تازگی از دولت خواسته شده به خاطر عدم انتشار 

گزارش سه ماهه در خصوص یک شاخص اقتصادی شرمنده باشد! 
جهانگیری یادآور شد: اینکه مسئولان بابت رفتار ناشایست خود شرمنده شهروندان 
باشند محل خدشه نیست؛ با این حال در هفدهمین همایش ملی معرفی واحدهای 
صنعتی و خدماتی سبز به صراحت گفتم اگر قرار به شرمندگی باشد چه کسانی باید 

شرمنده باشند.
وی اضافه کرد: افرادی باید شرمنده باشند که بی حساب و کتاب خرج کردند و بدهی 
هایی بزرگ بر عهده دولت بعد قرار دادند و یک دولت به معنای واقعی بدهکار ایجاد کردند. 
معاون اول رییس جمهوری تصریح کرد: شرمندگی برای کسانی است که 22 میلیارد 
دلار در 17 ماه از پولهای کشور را به بهانه ی واهی جلوگیری از نوسانات قیمت ارز به 
استانبول و دبی برده و فروختند که نه تنها از نوسانات ارز جلوگیری نکردند که وضع ارز 

به مراتب بدتر شد. 
جهانگیری در ادامه نوشت: کسانی باید شرمنده باشند که بابک زنجانی درست 
کرده و دکل نفتی گم کردند، ده ها فساد در کشور شکل داده و فساد را نهادینه 
کردند. موضوع واقعا خیلی روشن است و به نظرم افرادی که آدرس غلط می دهند 

را نباید جدی گرفت.

نکــته

دریچه

ویــژه

عملکرد صدا و سیمای جمهوری اسلامی طی سال های گذشته گویای رویکرد این 
رسانه فراگیر برای جلب مشارکت بیشینه شهروندان در انتخابات ها بوده است. از این رو 
انتظار می رود رسانه ملی در برهه کنونی نیز از هرگونه اقدام پدیدآورنده شایبه سیاسی کاری 
و خدشه بر کارنامه سال های گذشته خود بپرهیزد. بینندگان بخش خبری 20:30 شبکه 
2 سیمای جمهوری اسلامی، دوشنبه شب )بیست و ششم بهمن( شاهد پخش مصاحبه 
هایی بودند که طی سال ها و حتی دهه های گذشته بی نظیر یا دست کم نادر بوده است 
و آشنایی را به خاطر مخاطبان رسانه ملی نمی رساند. در این بخش خبری مصاحبه هایی 
با مردم پخش شد که در آن برخی از شهروندان روبروی دوربین 20:30 از بی میلی برای 
شرکت در انتخابات سخن گفتند و آشکارا اعلام کردند در انتخابات هفتم اسفندماه شرکت 
نخواهند کرد. این در حالی است که طی سال های گذشته رسانه ملی همواره بازتاب دهنده 
مشارکت بالای مردم در انتخابات بوده و حتی شهروندانی را که در طول روزهای عادی به 
خاطر طرز پوشش یا سیمایشان از لنز دوربین ها دور نگاه داشته به عرصه اظهارنظر مثبت در 

مورد مهمترین عرصه مشارکت سیاسی کشور یعنی انتخابات راه داده است.
این اقدام بخش خبری 20:30 صدا و سیما با واکنش های گوناگونی در جامعه همراه شد 
و بازخوردهایی متفاوت را به دنبال داشت. در برابرِ شگفتی بسیاری از شهروندان و تحسین 
گروهی از چهره های سیاسی که این برنامه را نشانه ای از تلاش صدا و سیما برای رفتار رسانه 
ای صادقانه دانسته اند، شماری نیز این نگرانی را مطرح کرده اند که برنامه های اینچنینی 
صدا و سیما می تواند تاثیر بسیار منفی بر امید به آینده و مشارکت مردم در انتخابات داشته 
باشد و هدف گروه ها و دسته های سیاسی را تامین کند که از مشارکت حداکثری شهروندان 

بیمناکند و قصد دارند از دل صندوق های خالی به کرسی های نمایندگی دست یابند.
این گزارش به بیان دیدگاه برخی نخبگان سیاسی اصولگرا و اصلاح طلب در این زمینه 

پرداخته و تحلیل آنان را در مورد کارکردهای اینچنینی رسانه ملی بازتاب داده است.

*اصولگرایان در این پیوند چه می گویند؟
اصولگرایان این اقدام را نه تنها باعث ناامیدی مردمی نمی دانند، بلکه معتقدند برنامه 
هایی از این دست به افزایش اعتماد ملی به نظام منجر خواهد شد. مهدی فضائلی مدیرعامل 
پیشین خبرگزاری »فارس« و از فعالان اصولگرا در گفت وگوی خود با گروه پژوهش و 
تحلیل خبری ایرنا، انتقادها از رسانه ملی را به داستان ملانصرالدین تشبیه کرد و گفت: به 
نظر می رسد این رسانه هر اقدامی انجام دهد با انتقاد و ایراد مواجه خواهد شد. اگر نظر 
مخالفان را منعکس نکند متهم و اگر بکند باز هم متهم می شود. تصور می کنم ایجاد فضایی 
که در آن علاوه بر نظرهای موافق به نظرهای مخالف نیز اشاره شود اقدامی رو به جلو و 

بسیار مثبت است. این نشان می دهد که جامعه ما بالغ تر شده و همه باید در این بلوغ و 
پذیرش و همراهی آن مشارکت کنند. حمیدرضا ترقی عضو شورای مرکزی »حزب موتلفه 
اسلامی« نیز این اقدام صدا و سیما را ستود و گفت: صدا و سیما تنها اقدامی ضروری مبنی 
بر انتشار و انعکاس واقعیت های جامعه را دنبال می کند. این رسانه باید آینه واقعی جامعه و 
مردم باشد. به هرحال بخشی از مردم بر اثر حل نشدن مشکل های خود این موضع مخالف 
را پیدا کرده اند و باید نظرهای آن ها هم منعکس و به مشکل های آن ها رسیدگی شود. 
این افراد نیز بخشی از جامعه هستند که حق رای دارند و باید بتوانند نظرهای خود را بیان 
کنند. به گفته ترقی این اقدام صدا و سیما هشداری صریح و بجا به نمایندگان مجلس آینده 
نیز بود. این اقدام صدا و سیما گویای این است که نظام همواره با مردم صادق بوده است و 
در کنار طرفداران و حامیان، به مخالفان نیز احترام می گذارد. این رویه، اعتماد مردم به نظام 
را افزایش می دهد. وی افزود: افراد مخالف که نظرهای آن ها منعکس شده بسیار محدود 
هستند. انعکاس نظرهای مخالفان نه تنها برای نظامی مقتدر همچون ما اثرهای منفی ندارد 
بلکه وظیفه های مسوولان و در راس آن ها نمایندگان را به آن ها یادآوری می کند. ترقی در 
پاسخ به این پرسش که چرا صدا و سیما این سیاست را طی دوره های پیشین اجرایی نمی 
کرد تصریح کرد: این صحبت ها، تحلیل های جناحی و سیاسی و نادرست است. صدا و سیما 
ماموریتی را که نظام بر دوشش گذاشته به رغم همه فشارهای دولت و نبود حمایت مالی از 
این رسانه به انجام رسانده و در تلاش است تا حد امکان به مردم بصیرت دهد. به عنوان مثال 
انتشار مواضع و صحبت های برخی افراد حاضر در مجلس ششم که به سخنان منافقان و 

دشمنان نظام شباهت دارد مهر تاییدی بر عملکرد درست و فراجناحی صدا و سیما است.

*نقد اصلاح طلبان
برخلاف اصولگرایان، فعالان اصلاح طلب به نقد این تغییر ناگهانی در سیاست های 
خبری رسانه ملی در یکی از بخش های خبری پرداختند. »آذر منصوری« فعال سیاسی 
اصلاح طلب و از اعضای هیات مدیره جمعیت »زنان مسلمان نواندیش« در گفت وگو با 
پژوهشگر ایرنا در زمینه رویکردهای سیاسی رسانه ملی گفت: آنچه هر ناظر منصفی از 
مشاهده عملکرد صدا و سیما طی ماه های اخیر و مقایسه این عملکرد با زمان دولت گذشته 
می تواند ببیند این است که عملکرد این رسانه به طور کامل جناحی و مغایر با رویکردها و 

پروتکل هایی است که برای یک رسانه ملی و مردمی تعیین شده است.
منصوری در ادامه با اشاره به نزدیک شدن به انتخاباتی مهم و سرنوشت ساز که همه 
جریان های سیاسی به ویژه رهبری و دولت بر لزوم مشارکت گسترده مردمی در آن تاکید 
دارند، تصریح کرد عملکرد کنونی این رسانه خود را در کاهش میل عمومی به مشارکت 

حداکثری می نمایاند. منصوری همچنین گفت: مسیری که بخش خبری 20:30 در پیش 
گرفته مخالف با دیدگاه و هدفی است که همه در آستانه این رویداد سیاسی بزرگ بر آن 
تاکید دارند. در صورتی که می خواهیم این انتخابات نیز به یک حماسه سیاسی تبدیل شود 
و اگر به دنبال مشارکت حداکثری هستیم، باید به الزامات این مشارکت حداکثری و در 
راس آن ها وظایف رسانه به عنوان ابزاری قدرتمند و فراگیر توجه شود. این در حالی است 
که بدون شک با رویه فعلی چنین هدفی حاصل نخواهد شد. منصوری افزود: به رغم تاکید 
آشکار رهبری بر تامین شرایط مشارکت حداکثری مردم، این رسانه بر خلاف این رویکرد 
حرکت می کند و در تلاش است با القای حس تاثیرگذار نبودن رای مردم در سرنوشتشان، 
دغدغه های جریانی خاص را تامین کند؛ جریانی که بدون شک مشارکت حداکثری شانس 
آن را برای پیروزی کاهش خواهد داد. علی تاجرنیا دیگر فعال اصلاح طلب و از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در مجلس ششم نیز در موضعی مشابه تاکید کرد: نمونه اقدام هایی 
از این دست، رفتاری برنامه ریزی و مهندسی شده با جهت گیری های سیاسی را دنبال می 
کند. تاجرنیا با انگشت نهادن بر نگرانی گروه های تندرو از کنار گذاشته شدن از فهرست 
های انتخاباتی مردمی به ویژه در شهرهای بزرگ افزود: هدفگذاری اینگونه برنامه ها و به 
عبارتی خواست افراد پشت پرده این سیاست بر این قرار گرفته که مردم در شهرهای بزرگ 
کمتر پای صندوق های رای حاضر شوند چرا که آن ها خود خوب می دانند فضای عمومی 
به نفع اصلاح طلبان و حامیان دولت است و حضور مردم پای صندوق های رای به معنای 
آن است که سبد رای اصلاح طلبان و اعتدال گرایان پربارتر می شود. تاجرنیا در پایان گفت: 
در نتیجه انتخابات دوره های هشتم و نهم مجلس که شاهد حضور حداقلی مردم در آن 
بودیم، ضررهای بسیاری به کشور وارد شد. از این رو من امیدوارم در انتخابات پیش رو به 
رغم همه رد صلاحیت ها و تلاش تندروها، طرفداران دولت و اعتدال گرایان پیروز انتخابات 
باشند و بافتی همراه با دولت را در مجلس دهم شاهد باشیم. البته در این میان چهره ها و 
گروه های تندرو خواستار انتخاباتی کم رمق با نتیجه ای دلخواه هستند و این دست تغییرات 
در سیاست ها ضمن آنکه با تنزل مقام آن رسانه همراه است، خواسته یا ناخواسته به جریان 
تندرو کمک می کند. در کنار این اظهارنظرها و تحلیل های گوناگون و متعارض باید باز هم 
بر این نکته تاکید کرد که طی روزهای پیش رو مهمترین بایسته در برابر مردم، مسوولان 
و به ویژه رسانه ها شکل دادن به حماسه سیاسی دیگر پس از انتخابات ریاست جمهوری 
2 سال پیش است. از این رو کسان و دستگاه هایی که در این زمینه مسوولیت دارند باید با 
پرهیز از قرار گرفتن در مظان اتهام سیاسی کاری و موضعی که مانع مشارکت بیشینه مردم 
به نظر می آید، با دقت نظر و رفتاری سنجیده زمینه های مشارکت بیشینه شهروندان پای 

صندوق های رای را فراهم آورند.

حجت الاسلام علی یونسی:

دولت روحانی قطعا 8 ساله است

صدا و سیما از اقدام پدید آورنده شائبه سیاسی کاری بپرهیزد

نسبت رسانه ملی با مشارکت حداکثری مردم
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خدا دعاى مؤمنان را در روز قیامت برایشان 
تبدیل به عمل مى كند و به واسطه آن
 بر درجاتشان در بهشت مى افزاید.

پنجشنبه - بیست و نهم بهمن ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3943 روزنامه

هر ساعت 18 طلاق ثبت می شود 
گفته می شود: نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه هر ساعت 18 واقعه طلاق 
در کشور ثبت می شود، نسبت به وقوع سونامی طلاق و کیک طلاق در کشور هشدار داد. حسین طلا در 
گفت و گو با ایسنا، با اشاره به آمار طلاق در کشور و تهران گفت: از ابتدای سال 1390 شاهد کاهش آمار ثبت 
ازدواج در کشور هستیم به طوری که در سال 90 تعداد 891 هزار مورد ثبت ازدواج داشته ایم اما در سال 
1393 این آمار به 724 هزار مورد کاهش یافته و در 11 ماه سال جاری تعداد 655 هزار ثبت ازدواج داشته ایم. 
این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی درخصوص آمار طلاق در کشور اضافه کرد: در 11 ماه 
سال جاری 147 هزار ثبت طلاق داشته ایم به طوری که در هرساعت 18 واقعه طلاق رخ می دهد که این آمار 

در شهر تهران به 34 درصد می رسد.

 احمدی مقدم به دادگاه می رود
گفته می شود: فرمانده سابق نیروی انتظامی درمورد شکایت عبدالحسین روح الامینی مبنی بر احضار وی 
به دادگاه گفت: روح الامینی برای کمک، من را به دادگاه احضار کرده و به عنوان گواه به دادگاه می روم. سردار 
سرتیپ پاسدار اسماعیل احمدی مقدم در گفت وگو با ایرنا، با بیان اینکه قضیه احضار شدنم به دادگاه را از طریق 
سایت های خبری مطلع شدم، افزود: از دیدگاه آقای روح الامینی مطلع هستم. وی ادامه داد: مراحل رسیدگی به 
پرونده کهریزک در بخش انتظامی به پایان رسیده و تصورم این است روح الامینی از اظهارات ما به عنوان گواه بهره 
ببرد. احمدی مقدم گفت: تاکنون یکی دو مصاحبه درمورد پرونده کهریزک با خبرنگاران داشته ام. فرمانده سابق 
نیروی انتظامی تصریح کرد: با خانواده روح الامینی جلسه داشته ام و آنان در جریان امور هستند. وی افزود: موضوع 

ما روشن است و هر زمانی که دادگاه از من نظر بخواهد، اطلاعاتم را در اختیار دستگاه عدالت خواهم گذاشت.

 تکذیب ادعای بازداشت نیروهای سپاه در یمن 
گفته می شود: یک منبع آگاه سازمان امنیت ملی یمن، ادعای بازداشت جمعی از نیروهای سپاه پاسداران 
و حزب الله لبنان در این کشور را تکذیب کرد. به گزارش مهر، در پی انتشار خبری در برخی رسانه ها مبنی 
بر اینکه منصور هادی رئیس جمهور فراری یمن ادعای »بازداشت تعدادی از نیروهای سپاه پاسداران ایران و 
حزب الله لبنان در یمن و آزادی آنها توسط حوثی ها« را مطرح کرده است، یک منبع آگاه در سازمان امنیت 
ملی یمن، در گفتگو با خبرنگار مهر این ادعا را تکذیب کرد. این منبع آگاه با اشاره به توافق صورت گرفته میان 
طرف های درگیر برای کناره گیری منصور هادی و حضور معاون وی )خالد بحاح( در مذاکرات یمنی – یمنی، 

این ادعاها را فرار به جلو و نوعی عملیات روانی از سوی منصور هادی توصیف کرد.

اعتراض به مزایده زودهنگام اموال زنجانی
گفته می شود: وکیل متهم ردیف اول پرونده نفتی به مزایده و فروش زودهنگام اموال موکلش اعتراض 
کرد. رسول کوهپایه زاده در گفت و گوی اختصاصی با خبرنگار خبرگزاری صدا و سیما افزود:  از طریق رسانه 
ها مطلع شدم اموال موکلم به زودی در مزایده به فروش می رسد. وی گفت: قرار بر این بود که اگر بدهی ها 
از سوی موکلم پرداخت شود اموال وی مسترد شود. کوهپایه زاده با بیان این که تلاش زنجانی برای پرداخت 
بدهی های نفت ادامه دارد تصریح کرد: انتظار ما این است که تا مشخص شدن وضعیت پرداخت بدهی ها و 
صدور رای قطعی، از فروش اموال موکلم جلوگیری شود. وکیل متهم ردیف اول پرونده نفتی افزود: اگر فروش 
اموال موکلم به معنی رد مال است که باید بگویم هنوز حکمی صادر نشده که رد مال صورت گیرد، بنابراین 

مزایده اموال زنجانی تا پیش از صدور رای نهایی معنی ندارد.

مردم نگران اسکناس نو شب عید نباشند
گفته می شود: ولی الله سیف رئیس کل بانک مرکزی گفت: امسال با برنامه ریزی به موقعی که انجام 
شده است و با توجه به تجربه موفقی که طی دو سال گذشته در این زمینه داشته ایم، جای هیچ نگرانی در 
مورد اسکناس برای سال نو وجود ندارد. وی با تأکید بر اینکه هیچ دلیلی برای خرید و فروش پول های نو در 
بازار وجود ندارد، خاطرنشان کرد: برخی از مردم از اینکه بانک ها به راحتی و بدون هیچ هزینه اضافی پول نو 
را در اختیار آنها قرار می دهند، اطلاع ندارند. در همین راستا بانک مرکزی حتماً اطلاع رسانی خواهد کرد که 

مردم برای نو کردن پول های خود به بانک ها مراجعه کنند.

سیدمهدی هاشمی: انصراف نمی دهم
گفته می شود: سیدمهدی هاشمی از اعضای فراکسیون اصولگرایان مجلس در واکنش به اظهارات مکرر 
»غلامعلی حدادعادل« سخنگوی شورای ائتلاف اصولگرایان که از از دیگر نامزدهای اصولگرایی که در لیست 
ائتلاف نیستند، خواسته است برای حفظ وحدت به نفع لیست واحد اصولگرایان در تهران انصراف دهند، 
گفت: »من دلیلی برای انصراف نمی بینم. از گذشته مستقل بوده ام و در انتخابات دهم هم مستقل می آیم و 
در هیچ لیست سیاسی نیستم و نخواهم بود.« هاشمی همچنین از این موضوع که شورای ائتلاف اصولگرایان 
از نامزدهای وابسته به این ائتلاف برای حضور یا عدم حضور در لیست این ائتلاف تعهد گرفته است؟ گفت: 
»من چنین تعهدی را نه نه دیده ام، نه داده ام و نه چیزی در باره آن شنیده ام.« این نماینده اصولگرا در پاسخ 

به این سوال که آیا دیگران چنین تعهدی را داده اند؟ اظهار داشت: »من در مورد خودم صحبت می کنم.«

دانشجوی 80 ساله از پایان نامه خود دفاع کرد
گفته می شود: فیروز اقدمی فر دانشجوی 80 ساله کارشناسی ارشد مترجمی زبان فرانسه واحد علوم و 
تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی از پایان نامه خود با عنوان تجزیه و ترجمه خطا – اولین رمان ژان دانیل دفاع 
کرد. به گزارش ایرنا، اقدمی فر در جلسه دفاع از پایان نامه خود در رابطه با انگیزه ادامه تحصیلش گفت: انگیزه 
اصلی من از ادامه تحصیل در این سن، یادگیری ترجمه ها و تکنیک های فنی کشورهای پیشرفته است. وی 
ادامه داد: من به جای گذران دوران بازنشستگی در پارک ها تصمیم گرفتم که از زمان موجود بهره کافی ببرم 
و به این تصمیم خود جامه عمل پوشاندم و اکنون دانشجوی کارشناسی ارشد واحد علوم و تحقیقات هستم. 

قم سومین استان دارای بالاترین قیمت مسکن
گفته می شود: با توجه به وضعیت بازار مسکن کل ایران در نیمه اول سال 1394 که گزارش آن توسط 
مرکز آمار ایران منتشر شده است، می توان دریافت استان تهران بیشترین و استان کهگیلویه و بویراحمد 
کمترین متوسط قیمت فروش یک مترمربع زیربنای مسکونی را دارا هستند که این متوسط قیمت در استان 
تهران سه میلیون و 483 هزار تومان و در استان کهگیلویه و بویراحمد 182 هزار تومان گزارش شده است. به 
گزارش اقتصادنیوز، بعد از استان تهران، استان های اصفهان، قم و البرز به ترتیب سه استانی هستند که متوسط 

قیمت فروش یک مترمربع زیربنای مسکونی در آنها بیش از سایر استان هاست.

 عضو هیات رئیسه شورای مشورتی اصلاح طلبان قم:

راهبرد اصلاح طلبان 
مشارکت گسترده  همه طیف ها 

در انتخابات است
عضو هیات رئیسه شورای مشورتی اصلاح طلبان قم گفت: راهبرد و خط 
مشی اصلاح طلبان و حامیان دولت اعتدال گرا بر مشارکت گسترده همه طیف 

های فکری و سیاسی درون نظام در انتخابات هفتم اسفندماه است.
مهندس مهدی فراهانی  افزود: با توجه به حرکت تکاملی مردم آگاه ایران 
در 24 خردادماه 92 و تشکیل دولت اعتدالی تدبیر و امید شاهد موفقیت های 
بین المللی در عرصه توافق هسته ای و لغو تحریم های ظالمانه علیه ایران بودیم، 
بنابراین مجلس دهم باید ادامه دهنده حرکت تکاملی مردم باشد و در این راستا 
اصلاح طلبان و حامیان دولت از ابتدا سعی بر تشکیل مجلسی معتدل کارآمد 
داشته اند تا با دوری از افراط گرایی و تندروی بتوانند مصالح و منافع ملی را در 

چارچوب نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران برآورده کنند.
به گزارش ایرنا، وی با تاکید بر حضور حداکثری مردم در انتخابات پیش رو، 
تصریح کرد: هرگونه مانعی که در راستای مشارکت حداکثری مردم ایجاد شود 

مخالف مصالح ملی، امنیت و اقتدار نظام جمهوری اسلامی است.
فراهانی تاکید کرد: هر چه مشارکت مردم در پای صندوق های رای بیشتر 

باشد، امنیت و اقتدار ملی افزایش پیدا می کند.
وی افزود: در این راستا اصلاح طلبان و اعتدال گرایان به دنبال گزینه هایی 
برای مجلس شورای اسلامی در حوزه انتخابی قم هستند که بتوانند در تشکیل 

مجلسی کارآمد و اعتدال گرا موفق و یاری رسان دولت باشند. 

نامحــرمانه

استاندار قم گفت: در استان قم 768 هزار و 730 نفر 
واجد شرایط رأی دادن در انتخابات آینده مجلس شورای 

اسلامی و مجلس خبرگان رهبری هستند.
سید مهدی صادقی سه شنبه شب درنشست صمیمی با 
دبیران و اعضای گروهها و احزاب سیاسی قم افزود: واجدان 
شورای  مجلس  کاندیدای  میان 82  از  باید  رأی  شرایط 
اسلامی، سه کاندیدای اصلح را در قم انتخاب کنند. وی با 
بیان اینکه مردم باید با مشورت و دقت نظر کاندیدای مورد 
نظر خود را انتخاب کرده و حضوری پرشور و حماسی در 
انتخابات هفتم اسفندماه داشته باشند، گفت: گروهها و 
احزاب سیاسی در این مقطع حساس تاریخی، زمینه را برای 

برگزاری انتخابات پرشور و سالم فراهم بیاورند. استاندار قم 
حضور چشمگیر مردم در راهپیمایی 22 بهمن ماه را نشانی از 
اتحاد و همدلی مردم و نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران 
دانست و گفت: مشارکت گسترده مردم در انتخابات پشتوانه 
ای مهم برای عزت و اقتدار کشور و چاشنی قدرتمندی 
دیپلماسی در سطح منطقه و بین الملل است. وی بر ضرورت 
تشکیل جلسات مستمر با حضور اعضا و نمایندگان احزاب 
و تشکل های سیاسی برای رسیدن به همدلی و هماهنگی 
هرچه بیشتر تاکید کرد و گفت: با تجمیع احزاب و گروههای 
سیاسی کوچکتر، می توان احزاب قدرتمندتر و موثرتری 

تشکیل داد.

برخورد با بد اخلاقی های انتخاباتی
معاون سیاسی امنیتی استاندار قم نیز در این جلسه  
گفت: به فضای مجازی می توان هم به عنوان فرصت و هم به 
عنوان تهدید نگاه کرد. احمد جمالی با اشاره به اینکه ایراد و 
اشکالاتی در قانون انتخابات وجود دارد که باید اصلاح شود، با 
مثالی در این زمینه بیان کرد: هنگامی که مبحث تحصیلات 
فوق لیسانس را مطرح کردند به نظر من به جای این مطلب 
بر روی این مسئله تأکید شود که افرادی وارد مجلس شوند 
که وزنه باشند نه اینکه افرادی باشند که مدرک را دارا بوده 
اما وزن لازم را ندارند. معاون استاندار قم با تأکید بر این 
مطلب که نماینده باید شرایط خاصی را داشته باشد، داشتن 
تفکر ملی، پرهیز از تفکر جزیره ای را از شرایط نمایندگی 
عنوان کرد. وی در ادامه بر عقلانیت اشاره و با تأکید بر اینکه 
عقلانیت موجب نجات است، گفت: با وجود شرایط نامساوی 
مردم معجزه ای را ایجاد کرده و با رأی خود شرایط مساوی 

را ایجاد می کنند. 
مورد  را  انتخاباتی  اخلاقی های  بد  با  برخورد  جمالی 
اشاره قرار داد و گفت: مسئله فضای مجازی هیچ وقت به 
گستردگی امروز نبوده که به این مسئله می توان هم به عنوان 
فرصت و هم به عنوان تهدید نگاه کرد. وی بر رصد تهدید ها 
درفضای مجازی تأکید و بر این نکته اشاره داشت که علاوه 
بر استقبال از پیشنهادات مسائلی را نیز که اطلاع رسانی 
شود دنبال خواهد شد. معاون سیاسی امنیتی استاندار قم 
با اشاره به اینکه احزاب متولی حضور حداکثری مردم در 
انتخابات و ایجاد شور و نشاط در این زمینه هستند، ادامه 
داد: امیدواریم همان گونه که جنس حضور مردم در انتخابات 
مانند حضور آنان در پیروی انقلاب، دفاع مقدس و جنگ 
تحمیلی است، شاهد حضور گسترده مردم در انتخابات هفتم 

اسفندماه باشیم.

786 هزار نفر واجد شرایط رای دادن در استان قم

رقابت 82 کاندیدا برای 3 کرسی مجلس در قم
طنــز قمی

خبــر

غُر بتی
اون شب که با ادا و اصولت تو اومدی

در زیر بارش نگهِت تَرتیلو شدم
تیر نگات تا بُن دینِش به دل نشِس

انگار که طاق آسمون رافید کف سرم
تو طاقنمای عشق تو همساخ ولو شدم
تو چاله ماهی حوض حضور تو عاقبت

سگ ماهی دلِ تنگم به خّره زه
چَختنبلا پلوشتَکِ نازت منو گزید

یه هول ولا چپیدم توی زیر دولاب
وختی که پرپرک اشتیاق تو

در زیر هورم داغ نگات موس می کشید
وریو شدم یه هویی من چه جور بگم
تو کلواری نشّسم و اخود به در شدم

جون دائیه به جون عمو »جون به سر« شدم
تو زیر دولاب تنگ دلِم داریه نزن
سی کونجیِ دلِمو پُشت و رو نکن

اصلا کلاف عشق تو اون شب گوریده بود
نمخوام دیگه تو رو

بیزار جونم برو
خوش اومدی جونم

طی مراسمی با تجلیل از زحمات محمدرضا 
پاطلا رئیس سابق اداره امور شعب استان قم، بهروز 

درخشان به این سمت منصوب شد.
مراسم تکریم و معارفه رئیس اداره امور شعب 
استان با حضور نماینده ولی فقیه در سپاه امام علی 
بن ابیطالب )ع(، جانشین فرمانده و مسئول حفاظت 
اطلاعات سپاه امام علی بن ابیطالب )ع(، معاون 
امورمناطق، مدیرکل امور مدیران، رئیس اداره امور 
شعب استان اصفهان و روسای دوایر و شعب استان 

قم برگزار شد. 
در این مراسم، محمد رضا پاطلا رئیس سابق 
ارائه گزارشی از عملکرد  اداره امور شعب ضمن 
استان در زمان تصدی خود، گفت: روند جذب 
منابع استان به صورت سالیانه رو به رشد بوده که 
مشخصا با برنامه ریزی های دقیق، محقق شده 
است و در طول این مدت، بارها از لحاظ منابع در 

رتبه دوم و سوم در سطح استان قم قرار گرفته و 
امروز نیز در رتبه دوم در بین بانک ها و موسسات 
زحمات  مرهون  این  و  داریم  قرار  استان  مالی 
جهادی کارکنان استان است که سبب شد به این 
افتخارات دست پیدا کنیم. در ادامه بهروز درخشان 
رئیس جدید اداره امور شعب استان قم، ضمن 
تقدیر و تشکر از تلاش ها و زحمات محمد رضا 
پاطلا، گفت: امیدوارم با استعانت ازخداوند متعال 
و همیاری کارکنان استان بتوانیم به اهداف خود 
جامه عمل بپوشانیم که یکی از این اهداف اقتصاد 
مقاومتی است که رهبر معظم انقلاب برآن تاکید 
ویژه ای دارند که در این راستا می بایست از کلیه 
ظرفیت های و پتانسیل استان استفاده گردد و ارائه 
خدمات به بسیجیان که ولی نعمتان ما هستند 
را در سر لوحه کارهای خود قرار دهیم و زمینه 
رضایتمندی سرمایه انسانی استان را بوجود آوریم. 

با تکریم از زحمات پا طلا صورت گرفت:

معرفی رئیس جدید شعب بانک مهر 
اقتصاد قم استان قم

استاد عباس فرساد

رئیس اتاق بازرگانی استان قم:

شرایط سرمایه گذاری 
در بلوار پیامبر اعظم )ص( تسهیل شود

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قم با اشاره به 
اهمیت توجه به صنعت گردشگری بویژه گردشگری مذهبی در این استان 
گفت: مسئولان باید شرایط لازم را برای سرمایه گذاران فراهم کنند تا آنان 
با رغبت دراین زمینه فعالیت کنند، درحال حاضر در بلوار پیامبر اعظم با 
گذشت پنج سال هنوز کسی برای سرمایه گذاری پیش قدم نشده که این امر 

نشاندهنده آن است که مسئولان شرایط را هنوز تسهیل نکرده اند.
ابوالفضل خاکی در نشست هم اندیشی با برخی از مدیران رسانه های 
گروهی استان قم اظهارداشت: این اتاق آمادگی دارد که با توجه به قرارگرفتن 
در مرحله پسا تحریم، مشکلات واحدهای تولیدی و صنعتی غیر فعال استان 

را بررسی و تلاش خود را برای فعالیت مجدد آنها انجام دهد.
 وی افزود: درحال حاضر حدود 50 درصد واحدهای صنعتی قم فعال 
نیستند که باید با توجه به شرایط موجود برای حل مشکلات آنها و بازگشت 
این واحدها به چرخه تولید تلاش کنیم. وی حل مشکلات بانکی و مالیاتی و 
فراهم آوردن زمینه نوسازی واحدهای صنعتی با دراختیار قرار دادن تسهیلات 
بانکی با سود کم و ایجاد بانک های خارجی در کشور را از جمله راهکارها 
برای حل مشکلات تولید دانست. وی با اشاره به اینکه هدف دولت برای رشد 
اقتصادی هشت درصد قابل تحقق است، یکی از راهکارها برای این امر را توسعه 
صادرات ذکر کرد و گفت: صاحبان واحدهای تولیدی و صنعتی باید با استفاده 
از تسهیلات فراهم شده بتوانند مواد اولیه خود را ارزان خریداری کنند با بتوانند 
صادرات را رونق بخشند. خاکی گفت: کارخانجات ما با تسهیلات بانکی با 
سود 24 درصد نمی توانند واحدهای تولیدی خود را نوسازی کنند، لذا دراین 
صورت رونق بخش تولید محقق نمی شود.  وی اظهار داشت: امروز بازار روسیه 
دراختیار ماست و درخواست های زیادی وجود دارد اما متاسفانه ما امکانات و 
زیرساخت هایمان ضعیف است. وی بازار عراق و کشورهای آسیای میانه را نیز 
در اختیار ایران دانست و گفت: ما باید ازاین فرصت ها به بهترین نحو استفاده 
کرده و نگذاریم این بازار از دست ما خارج شودوی با ارائه پیشنهاداتی در این 
زمینه گفت: ایجاد فضای مناسب برای استفاده از فناوریهای جدید، فراهم 
آوردن زیرساخت ها بویژه دراستان قم برای سرمایه گذاران، تسهیل امکانات 
برای سرمایه گذاران بویژه سرمایه گذاران خارجی با توجه به وجود منطقه ویژه 
اقتصادی سلفچگان، پرداخت مشوق های صادراتی، معافیت بیمه ای سهم 

کارفرما از جمله راهکارها برای گسترش تولید و صادرات می باشد. 


